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چرايينزولبورس
وراهكاربهبود

خبر تصويب ط��رح واردات 
خودروه��اي خارج��ي در 
مجلس يازدهم، خبر خوبي 
اس��ت كه مي توان��د بهبود 
نس��بي در وضعي��ت ب��ازار 
خودروي كش��ور ايجاد كند. 
اهمي��ت تصوي��ب اين خبر 
زماني بيش��تر مي ش��ود كه 
بداني��م برخي كانون هاي س��وداگر، طي س��ال هاي 
اخير تمام ت��اش خود را به خرج دادند ت��ا از واردات 
خوردوهاي خارجي جلوگيري ش��ود. اساس��ا نظم و 
نظام مبتني بر بازار آزاد مبتني بر مطالبات مردم عادي 
است. هر نوع انحصار و ممنوعيتي بر عليه منافع مردم 
و جامعه است و ضدتوسعه به شمار مي شود. البته بايد 
ديد اين مصوبه از سد شوراي نگهبان و مجمع تشخيص 
مصلحت نظام مي گذرد يا در پشت ديوارهاي اين نهادها 
باقي مي ماند. اما به عنوان يك فعال اقتصادي و شهروند 
ايران��ي اميدوارم كه اين مصوبه محقق ش��ود و تداوم 
داشته باش��د. در دولت قبل و با بازگشت تحريم هاي 
اقتصادي واردات خودروي خارجي ممنوع شد. در آن 
برهه اين ممنوعيت با اين استدلال صورت گرفت كه 
براي حمايت از صنايع داخلي و صيانت از منابع ارزي 

صورت گرفته است. 
اما واقع آن اس��ت كه منافع برخي اف��راد و جريانات 
در اين مصوبه ممنوعيت هويدا بود و مش��كات بازار 
خودرو را دو چندان كرد. نمي توان به عنوان حمايت 
از تولي��د داخلي، حق انتخاب مردم را به مس��لخ برد. 
مردم اي��ران حق دارند كه از حداقل اس��تانداردهاي 
خودروسازي بهره مند باش��ند. ايرانيان سال هاست 
كه ناچارند هزينه هاي زايدي را در ازاي كيفيت نازل 

پرداخت كنند. 
در مناظراتي كه ميان دوتن از نمايندگان مجلس رخ 
داد، يكي از نمايندگان اع��ام كردند كه ميان پژوی 
206 و خودروي با كيفيت ژاپني تفاوتي وجود ندارد! 
اين در حالي اس��ت كه مردم ايران سال هاس��ت اين 
كمبودها را با گوشت و خون خود احساس مي كنند. 
به جز كره شمالي هيچ كشوري ممنوعيت خودرو را 
براي سال هاي متمادي اجرايي نكرده است و ايران از 
اين منظر، نمونه اي منحصر به فرد است. اساسا فضاي 
اقتصادي و تصميم سازي كشور بايد به گونه اي شود كه 

ارتباط ايران با بازارهاي بين المللي برقرار شود. 
دليل ممنوعيت واردات خودرو هرگز شفاف س��ازي 
نش��د، اما همين ك��ه مجلس تاش ك��رده اين روند 
اشتباه را پايان بدهد قابل توجه است. البته گزاره هايي 
به عنوان شرايط سود بازرگاني مطرح شده است: مثا 
سود بازرگاني خودروهايي با حجم موتور كمتر از ۱000 
سي س��ي: از 6 به ۱6 درصد مي رس��د. سود بازرگاني 
خودروهايي با حجم موتور ۱000 تا ۱۵00 سي سي: 
ادامه درصفحه 2 از ۵۱ به 66 درصد تغيير مي كند.   

در چند سال اخير در كشورمان 
بازار بورس مورد توجه بيشتر 
افراد جامعه قرار گرفته است. 
اتفاقي مثبت كه مي تواند هم 
براي توليد كننده )تامين مالي( 
و هم سرمايه گذار )كسب سود( 
پر منفعت باشد. بازار بورس با 
تمام ش��يريني هاي حاصل از 
كسب سودش، تلخي حاصل از ضرر و زيان را هم به دنبال 
دارد. بازار بورس محيطي اس��ت همراه با س��ود و زيان. 
محيطي پر از چالش كه به خاطر ماهيت نقدش��وندگي 
بالاي آن، نمي توان آن را با ساير بازارهاي سرمايه گذاري 
مقايسه كرد. به همين دليل است كه براي موفقيت در اين 
بازار نيازمند مهارت هايي خاص و رعايت يكسري اصول 
و قواعد معين هستيم. اصولي كه پايبندي به آنها شرط 
موفقيت در بازار بورس است. يك فرد معامله گر بايد بتواند 
با شناخت روحيه هاي خود و كسب مهارت هاي ذهني 
كافي به درك درستي از شرايط روانشناختي خود دست 
يابد تا بتواند در ب��ازار دوام آورد و موفقيت هاي خوبي را 
تجربه كند. يك فرد معامله گر بايد بداند هيچگاه نمي تواند 
اقداماتي در جهت كنترل بازار را عملياتي كند. به عبارتي 
بازار خارج از كنترل افراد حقيقي است. معامله گر به جاي 
سعي در كنترل بازار، بايد سعي كند با غلبه بر احساسات 
بي منطق خود، درك و فهم خود از بازار را كنترل كند تا 
بتواند به دور از هر گونه جانبداري به يك سطح از بي طرفي 
در مشاهدات و استنتاج هاي خود پيرامون بازار دست يابد. 
استنتاج هايي كه باعث مي شود تا يك اطاعات واقعي و 
درس��ت از بازار به دس��ت آورده و به تبع آن بدون ترس 
تصميماتي درست را اتخاذ كند. يكي از ويژگي هاي يك 
فرد معامله گر موفق، جسور بودن و غلبه كردن بر حس 
ترس از شكس��ت اس��ت. حس ترس باعث مي شود فرد 
نكات س��ياه و واهمه آور را بيش از حد پر رنگ و بزرگ در 
نظر بگيرد و تعادل روحي خود را از دست بدهد. اين حس 
باعث تش��ويش خاطر فرد شده و منجر به از دست دادن 
فرصت هاي محدود و مناس��ب سرمايه گذاري مي شود. 
در نهايت نيز به مانند مانعي مس��تحكم، منجر مي شود 
فرد نتواند در زمان مناسب انتخابي مناسب داشته باشد. 
بنابراين يكي از رموز موفقيت در بازارهاي مالي به خصوص 
بورس داشتن مهارت كافي در زمينه كنترل احساسات 
و انسجام ذهني است. به عبارتي يك معامله گر براي آنكه 
حرفه اي عمل كند و موفق به كسب سودهاي خوب شود 
لازم است انضباط ذهني خود را كنترل كند، خويشتندار 
باشد و احساسات خود را كنترل كند، در برخورد با روند بازار 
انعطاف كافي داشته باشد و با توجه به شرايط بازار استراتژي 
مناسب را انتخاب كند و در نهايت سعي كند تا با استفاده از 
آموخته هاي خود و ارتقا مهارت هايش به يك الگوي منسجم 
ذهني متناسب با بازار دست يابد تا بتواند با حفظ آرامش 
خاطر و به دور از ترس و با اعتماد به نفس كامل معامات 
ادامه درصفحه 4 خود را مديريت كند.  

س��فر رييس جمه��ور ب��ه 
امريكاي لاتين در كنار مسائل 
سياس��ي، مي تواند براي ما از 
نظر اقتصادي نيز مسيرهاي 
جدي��دي باز كن��د. هرچند 
تجارت با تعدادي از كشورهاي 
اين منطقه ادامه دارد اما عما 
ب��ا بعضي از كش��ورهاي اين 
منطقه رابطه اي نداريم و در جريان اين سفر مي توان 
به باز ش��دن افق هاي جديد اقتصادي نيز اميدوار بود. 
در سال ۱۴0۱ بيش از ۴۹ هزار تن كالاي غيرنفتي به 
ارزش ۱۱۸ ميليون و ۱0۱ هزار و ۸۳2 دلار به ونزوئا 
صادر ش��ده كه اين ميزان ۴۱6 درصد نسبت به سال 
قبل تر افزايش داش��ته، در اين سال صادراتي به كوبا و 
نيكاراگوئه انجام نشده است. واردات كشورمان از كشور 
ونزوئا در سال ۱۴0۱ حدود ۸ تن به ارزش ۸۱6 هزار 
دلار و از كشور كوبا حدود ۱۸۸ تن به ارزش ۱۱ ميليون 
و ۸۵۸ هزار دلار بوده، اما در ۱0 س��ال اخير از كش��ور 
نيكاراگوئه هيچ كالايي به ايران به صورت مس��تقيم 
وارد نش��ده و از ايران نيز كالاي غير نفتي به اين كشور 

صادر نشده است.
ص��ادرات ايران ب��ه ونزوئا از زمان دول��ت نهم و دهم 
افزايش يافت و در سال ۱۳۹2 به ۱20 ميليون و 626 
هزار دلار رسيد ولي در دولت يازدهم مسير كاهشي را در 
اين امر شاهد بوديم تا جايي كه در سال ۱۳۹6 به ۳6۳ 
هزار رسيد، اما در س��ال پاياني دولت دوازدهم مجددا 
به ۱۱۹ ميليون دلار رسيد و در سال ۱۴00 مجددا با 
كاهش، 2۳ميليون دلار كالا صادر شد و در سال ۱۴0۱ 
با رش��د ۴۱6 درصدي به بي��ش از ۱۱۸ ميليون دلار 
رسيد. تا سال ۱۳۹۱ به صورت محدود اما سالانه كالاي 
ايراني به كوبا صادر مي شد اما از سال ۱۳۹2 تا ۱۳۹6 
صادراتي به اين كشور انجام نشده و فقط 60 هزار دلار 
در سال ۱۳۹۷ صادرات صورت گرفته و مجددا بعد از آن 
تاكنون صادراتي به كوبا اتفاق نيفتاده، اما واردات از كوبا 
كه عمدتا دارو و تجهيزات پزشكي است در سال هاي 
مختلف انجام شده كه بالاترين ميزان آن در ۱2سال 
گذشته در سال ۱۳۹۷ با 60 هزار تن به 2۱ ميليون و 
2۱۵ هزار دلار رسيده است. متاسفانه جمهوري اسامي 
ايران هيچگونه واردات كالا و صادراتي )غيرنفتي( در 
يك دهه گذشته با نيكاراگوئه نداشته كه اميدواريم با 
س��فر رييس جمهوري به اين كشور شاهد آغاز تعامل 
تجاري با نيكاراگوئه باشيم. در چارچوب سياست ورود 
يا توسعه روابط تجاري و اقتصادي دولت سيزدهم به 
بازارهاي بكر و جديد، منطقه اي و بين المللي همراه با 
رويكرد چندجانبه گرايي، سفر رييسي به امريكاي لاتين 
با برنامه ه��ا و گفت وگوهاي مد نظ��ر، مي تواند عاوه 
بر دستاوردهاي سياسي، در توس��عه روابط تجاري و 
اقتصادي و صادرات خدمات فني و مهندس��ي نقش 

سازنده اي ايفا كند.

حج��م نقدينگ��ي در پايان 
خ��رداد ماه ب��از ه��م روند 
صعودي خ��ود را ادامه داد؛ 
اث��رات اين رش��د نقدينگي 
را در بيش��تر بازاره��اي 
س��رمايه گذاري مش��اهده 
مي كني��م، در خص��وص 
منبعِ افزاي��ش اين حجم از 
نقدينگي نظرم را اع��ام نمي كنم اما براي مديريت 
آن چند پيش��نهاد دارم ضمن اينكه برنامه احتمالي 
دولت را نيز بنا به تحليل خ��ودم خواهم گفت )زيرا 
دولت رس��ما برنامه اي اعام نكرده است.( در همين 
بازه زماني و طي روزهاي اخير، بازار س��رمايه كشور 
همچنان با فراز و فرودهاي فراواني دست به گريبان 
است. تحليل هاي مختلفي هم درباره چرايي اين نزول 

مطرح شده است.
واقع آن است كه طي سال هاي اخير دولت ها در ايراتن 
با نرخ ارز و دلار بازي مي كنند تا مش��كات كسري 
بودجه و كمبود منابع خ��ود را جبران كنند. بازي با 
قيمت دلار به قيمت از هم پاش��يدن اقتصاد كشور 
مي انجامد زيرا در ش��رايط رك��ودِ مطلق قرار داريم، 
قدرت خريد مردم كاهش يافته است، كسب و كارهاي 
بي شماري تعطيل ش��ده اند )هم به خاطر تحريم و 
هم ركود(، واردات مواد اولي��ه و ارتباط اقتصادي با 
خارج از كشور قطع شده و توليد جاني در بدن ندارد. 
اگر زودتر وضعيت اقتصادي س��ر و سامان پيدا نكند 
افسار اقتصاد از دست همه خارج خواهد شد و بحران 
امنيتي - اقتصادي كل كشور را فراخواهد گرفت كه 
در نهايت منجر به تعطيلي گسترده بسياري از كسب 
و كاره��ا و اصناف و توقف ارايه خدمات و كالا خواهد 
شد و مجددا شاهد هجوم گسترده مردم براي خريد 

و انبار كردن كالاها خواهيم بود!
در حال حاضر دولت كس��ري بودجه دارد. بر اساس 
برخي روايت ها اين كسري بودجه بين ۵00 تا ۸00 
هزار ميليارد تومان در نوسان است. هر دو محل اصلي 
درآمد دول��ت، يعني فروش نفت و ماليات، با كاهش 
قابل توجهي روبرو ش��ده است. فروش نفت و انتقال 
مبالغ فروش آن سخت شده و وصول ماليات هم با اين 
اوضاع كرونا وضعيت جالبي نخواهد داشت. بنابراين 
دولت سراغ ساير منابع در آمدي رفته است و حساب 
ويژه اي روي منابع احتمالي باز كرده است. دولت چند 
هدف را در بازار سرمايه دنبال مي كند كه همگي در 
ذيل س��رفصل تامين مالي و مديريت نقدينگي قرار 

مي گيرد اما اين اقدامات در شرايط فعلي كم است.
دولت در فروش صندوقETF  دوم و س��وم به مراتب 
موفق تر عمل خواهد كرد و با اين كار سعي در تامين 
منابع لازم و جمع آوري نقدينگي س��رگردان دارد تا 
جلوي س��رايت نقدينگي به ساير بازارها را بگيرد اما 
اين كافي نيست.  ادامه درصفحه 2
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رييس كل بانك مركزي:

از احياي ديپلماسي تا اصلاح سياست هاي پولي و بانكي

بيشاز۱۰۰ميليارددلار
منابعارزيبلوكهشدهداريم

نبرددوجانبهدولتباغولتورم
درتابستان۱4۰2

فرش�ته فريادرس | ب��ا راي نماين��دگان مجلس، 
كليات واردات خودروهاي كاركرده تصويب ش��د. بنابر 
اظهار نظر نمايندگان مختلف، هدف از تدوين اين لايحه 
س��اماندهي بازار خودرو و افزايش تن��وع بازار از طريق 
واردات خودروهاي كاركرده است. اين لايحه اكنون در 
اختيار دولت قرار دارد تا آن را اجرايي كند. از طرفي، بر 
اساس مصوبه جديد دولت، تعرفه واردات خودرو بين ۱۱ 
تا ۱۷۱ درصد تعيين شد. اگرچه برخي فعالان بازار، اين 
افزايش تعرفه را به نفوذ دوباره مافيا و ترس آنها از تداوم 

ريزش قيمت خودرو در بازار ارتباط مي دهند، اما برخي 
تحليلگران بازار معتقدند، تعرفه پلكاني از ۱6 درصد تا 
۱۷۱ درصد اتفاق مباركي است. با اين جداول در عمل 
مجوز واردات خودروي بالاي cc 2۵0 صادر شده است. 
با محاس��به قيمت لندكروز صفر 202۳ با ۱۷۱ درصد 
تعرفه مي توان به علت اين موضوع پي برد. به گفته آنها، 
آزادس��ازي واردات خودروهاي بالاي 2۵00 سي سي 
مي تواند به كمك بازار خ��ودروي ايران بيايد و به زيان 
باندهايي نظير باند عباس آباد تمام ش��ود. البته برخي 

هم مي گويند: با اين وضعيت مح��دود و قطره چكاني 
واردات خ��ودرو كه به واردات كمتر از 2 هزار دس��تگاه 
منجر ش��ده، با افزايش س��ود بازرگاني، بايد در انتظار 

افزايش قيمت باشيم. 
لايحه دوفوريتي واردات خودروهاي كاركرده، پنجشنبه  
هفتم ارديبهشت  به طور رسمي تقديم بهارستان شد. 
حال نمايندگان در نشس��ت علني روز دوش��نبه، 22 
خرداد، مجلس شوراي اسامي در جريان رسيدگي به 
كليات لايحه دوفوريتي الحاق موادي به قانون ساماندهي 

صنعت خودرو، با 2۱2 رأي موافق، ۴ رأي مخالف و ۳ رأي 
ممتنع از مجموع 226 نماينده حاضر در جلسه موافقت 
كردند. روح الله عباسپور سخنگوي كميسيون صنايع و 
معادن مجلس در توضيح كليات اين لايحه گفت: در حال 
حاضر خودروسازي دو مشكل كيفيت خودرو و قيمت 
تمام شده را دارد و براي ارتقای كيفيت خودرو، كاهش 
قيمت تمام شده، همكاري با مراكز علمي و دانشگاهي و 
رقابت با خودروسازي جهاني بايد واردات خودرو صورت 
صفحه 7 را بخوانيد گيرد.  

شوراي عالي مسكن مكلف شد، هر سال سقف اجاره بها تعيين كند

دخالتدولتدربازاراجارهدايميشد
گ�روه راه و شهرس�ازي|با تصوي��ب نمايندگان 
مجلس، مداخله دولت در بازار اجاره از طريق تعيين 
سقف براي اجاره بها كه در دوران كرونا آغاز شد و طي 
چند س��ال اخير تداوم يافت، »رس��مي« و »دايمي« 
ش��د. اين در حالي اس��ت كه تجربه كس��ب شده در 
كش��ور نه در س��ال هاي دور كه در همين سال هاي 
نزدي��ك نش��ان مي دهد، ب��ا دخالت دول��ت در بازار 
»كالاه��ا و خدمات خصوصي« از جمله ب��ازار اجاره، 

نه تنها رف��اه مصرف كنن��ده افزايش نيافت��ه كه در 
ميان مدت و بلندمدت نيز دچار افت ش��ده اس��ت. با 
وجود اين، نمايندگان مجلس به جاي حل مشكات 
اقتصادي كشور كه در مناسبات حاكم بر بودجه هاي 
س��نواتي دولت و در پي آن رش��د نقدينگي و حجم 
پ��ول و جهش هاي تورمي ريش��ه دارد، ب��ار ديگر، با 
اين تصمي��م، دامنه حكمراني معي��وب اقتصادي را 
گس��ترده تر كرده اند. اگر از تبعات شرعي مداخله در 

اموال خصوصي افراد و همچنين مغايرت هاي قانوني 
اين مصوبه بگذريم، از ناكارآمدي تعيين سقف اجاره بها 
در كنترل قيمت ها نمي توان گذشت. اين ناكارآمدي در 
آمار مربوط به تمديد قراردادهاي اجاره طي سال هاي 
۱۳۹۹ تا ۱۴0۱ منعكس شده است. آمارهاي رسمي 
مركز آمار ايران در طي سال هاي يادشده نشان مي دهد 
كه ميانگين اجاره بها در اجاره نامه هاي تمديد ش��ده 
در تهران و ساير شهرها بسيار بالاتر از سقف 2۵ و ۱۵ 

درصدي مصوب براي پايتخت و س��اير ش��هرها بوده 
اس��ت. البته در مصوبه ديروز مجلس، به مستاجران 
اختيار داده شده كه از موجر خود، در صورت دريافت يا 
مطالبه اجاره اي بيشتر از سقف مشخص شده، شكايت 
كنند. پيش از اين نيز، شكايت هاي متعددي از موجران 
به شوراي حل اختاف مستقر در اتحاديه اماك ارجاع 
شده بود، اما از آنجا كه در مصوبات دولتي، مستاجران 
صفحه 5 را بخوانيد برخي از...  

در ش��رايطي كه آمارهاي رسمي نش��ان از آن دارد كه 
ش��اخص تورم در برابر تمام برنامه هاي دولت مقاومت 
كرده و هنوز راهي براي كاهش قيمت ها در آمار نهايي 
باز نش��ده، كاهش نس��بي قيمت ارز و طا در روزهاي 
گذشته اين اميد را به وجود آورد كه در تابستان ۱۴02، 
سرانجام نرخ تورم نزولي شود. اين تغييرات قيمتي پس 
از آن شكل گرفت كه اميدها به از سرگيري مذاكرات و 
احياي برجام افزايش پيدا كرد و از اين رو بازارها به اين 

موضوع واكنشي مثبت نشان دادند.
با اين وجود در اين ترديدي وجود ندارد كه كاهش تورم 
نياز به اصاح سياس��ت هاي داخلي نيز دارد و آنچه كه 
روز گذشته از سوي مقامات اقتصادي دولت بر آن تاكيد 
شد نيز همين مساله را نشان مي دهد. آن طور كه رييس 
سازمان برنامه و بودجه گفته، دولت يك برنامه ۱۹ گانه 
ب��راي كاهش تورم نهايي كرده اس��ت. داود منظور در 
سي امين همايش سياست هاي پولي و ارزي اظهار كرد: 
امسال قرار است هم تورم را مهار كنيم و هم رشد بالاتري 
را رقم بزنيم و اين مس��اله بسيار حائز اهميت است. در 
حوزه اقتص��ادي اعتقاد بر اين اس��ت كه اگر بخواهيم 
سياست هاي انبساطي را در پيش بگيريم، تورم افزايش 
پيدا مي كند اما بايد به اين نكته توجه كرد كه رشد توليد 

در فضاي با ثبات به وجود مي آيد.
وي افزود: بايد قبل از ه��ر چيز كنترل تورم را به نقطه 
مطلوبي برسانيم در اين راستا با همكاري وزارت اقتصاد 
و بانك مركزي ۱۹ اقدام و تدبير را به عنوان وظايف هر 
يك از دستگاه هاي مس��وول اباغ كرديم و دايم آن را 
پايش خواهي��م كرد. رييس س��ازمان برنامه و بودجه 
ادامه داد: نش��انه هاي اين تدابير و برنامه ها را امروز در 
بازارهاي مختلف از جمله بازار ارز، خودرو و غيره مشاهده 
مي كنيم. البته برخي سياس��ت گذاري هاي نادرست 
يك دهه گذش��ته در حوزه اقتصاد و شرطي كردن آن 
برخي مش��كات را به وجود آورده است. منظور گفت: 
اينكه بازار حاش��يه اي در فضاي مجازي با عمق بسيار 
پايين بخواهد تعيين نرخ كند نشانه اقدامات و عملكرد 
نادرست در حوزه نهادسازي است اما اگر آرامش و ثبات 
را به اقتصاد بازگردانيم، نوسانات كنترل خواهد شد. در 
همين راس��تا مركز مبادله ارز و طا راه اندازي شد. وي 
اضافه كرد: مرحله بعدي، بازار مسكن است كه با تدابير و 
هماهنگي تيم اقتصادي دولت آن هم به ثبات مي رسد. ما 
مي توانيم با ثبات نرخ ارز، لنگرگاه هاي انتظارات تورمي 
جامعه را كنترل كنيم. براساس سياست نادرست ۱0 
سال گذشته و شرطي كردن مردم به بازار ارز، انتظارات 
تورمي هم در اين بازار تحريك شد و اقتصاد كشور از بازار 

ارز تأثير مي گرفت.
معاون رييس جمهور با بيان اينكه تجربه دنيا نش��ان 
مي دهد كه رش��د اقتصادي در فض��اي باثبات صورت 
مي گيرد، افزود: نرخ تورم بايد به حد قابل قبول كاهش 
پيدا كند و از ثبات برخوردار ش��ود كه با تدابير عالمانه 
و اجراي درست سياس��ت ها، كم كم به سمت ثبات و 
آرامش در بازار و عامت دهي مثبت به فعالان اقتصادي 
حرك��ت مي كنيم و در آن صورت رش��د اقتصادي هم 
ش��كل مي گيرد. رييس سازمان برنامه و بودجه كشور 
يكي از عوامل مهم تورم را كه با تأخير ۴ تا ۵ س��اله در 
بازار تخليه مي شود، ناترازي بودجه دولت عنوان كرد و 
افزود: مهم ترين نمود اين ناترازي، به شكل بدهي دولت 
به بانك مركزي اس��ت و هر چه ناترازي دولت بيش��تر 
ش��ود، دولت به اولين جايي كه مراجعه مي كند منابع 
بانك مركزي است كه از آن برداشت مي كند و اين باعث 

افزايش تورم مي شود.
البته مسوولان دولتي به اين جمع بندي رسيده اند كه 
ناترازي بانك ها در سال هاي گذشته يكي از اصلي ترين 
علت هاي افزايش نرخ تورم بوده و از اين رو وزير اقتصاد 

نيز روز گذشته بار ديگر بر لزوم پيدا كردن راه حلي براي 
عبور از اين موقعيت تاكيد كرد. سيد احسان خاندوزي 
در سي امين همايش سياست هاي پولي و ارزي اظهار 
كرد: طي دو س��ال گذش��ته، ش��بكه بانكي در مسير 
اصاحي درست قابل دفاعي قرار دارد، به اين معنا كه 
دولت در عمل و بانك مركزي در پياده سازي اين مساله 
به دور از هر شعار و حرفي اصرار دارند. خاندوزي گفت: 
به طور كلي، بانك هاي مركزي دنيا نياز شبكه بانكي به 
پول بانك مركزي يا ذخاير را از طريق خريد اوراق دولت 
در چارچوب عمليات بازار باز انجام مي دهند. اينكه ما 
در ايران چه تدبيري در بانك مركزي داشته باشيم كه 
فشار كمتري بر بانك ها ايجاد كند و نرخ را چه در بازار 
بين بانكي و چه در سطح عمومي افزايش ندهد و به بالا 
بردن اين نرخ فشار نياورد را بايد در دستور كار قرار دهيم. 
وي همچنين در ادامه بيان كرد: در اوايل س��ال جديد 
بانك ها براي عمليات ريپو ۵6 هزار ميليارد تومان تقاضا 
داشتند كه عما نصف اين عدد اجابت شد كه قطعا سبب 
حركت بانك ها به سمت اضافه برداشت مي شود و ما در 
سال هاي گذش��ته با اين ميزان اضافه برداشت مواجه 
نبوديم، چرا كه پايه پولي در زماني كه ارز ترجيحي در 
اقتصاد بود از محل خالص دارايي هاي خالص خارجي 
بانك مركزي و صندوق توسعه ملي افزايش مي يافت و 
استفاده از حساب هاي دولتي و خزانه نزد دستگاه ها در 
اين زمان بيش��تر بود، در نتيجه براي بانك ها ذخايري 
ايجاد و كمتر به سمت برداشت روي مي آوردند و وقتي 
كه اين سياست ارز ترجيحي اصاح شد و دولت خزانه 
داري و وزارت اقتصاد انضباط واحد خزانه را ايجاد كرد، 
مجدد شبكه بانكي بيشتر ترغيب يا ناچار مي شود كه 
مساله اضافه برداشت را در دستور كار خود قرار دهد.وي 
اضافه كرد: به طور كلي، مساله بانك هاي ناتراز هميشه 
بوده و قابل انكار نيست و ناترازي بانك هاي ناتراز ما در 
ش��رايطي كه تدابير اقتصاد كان در عرصه پولي دچار 
مساله باشد، بيشتر بروز پيدا مي كند. در نهايت با مسابقه 
نرخ س��ود بين بانك ها و از اين طريق بانك هاي سالم و 
منضبط تحت تاثير قرار مي دهد، بنابراين مساله دوم 
در كنار سياست هاي پولي فعالانه در عرصه پايه پولي، 
مساله بانك هاي ناتراز هم هست كه اقدامات خوبي در 
دستور كار بانك مركزي براي اين مهم قرار دارد و ما هم 
در حوزه وزارت اقتصاد با توجه به اينكه سهام بانك هاي 
ناتراز طبق ماده ۵ سياس��ت هاي اص��ل ۴۴ در اختيار 
وزارت اقتصاد قرار گرفته و ما هم برنامه هاي اقدامي در 

اين خصوص داريم.
وي همچنين تاكيد كرد: در خصوص بانك هاي دولتي 
نيز با توجه به وضعيت وخيمي كه در ابتداي شروع به 
كار دولت داشتند، سال گذشته ۳۵ هزار ميليارد تومان 
به س��رمايه بانك هاي دولت اضافه و امس��ال ۵0 هزار 
ميليارد تومان كه اين ميزان از توجه بي س��ابقه است. 
خاندوزي با تاكيد بر اهميت ضربه نخوردن تامين مالي 
توليد در زم��ان اجراي سياس��ت هاي انقباضي پولي، 
ادامه داد: يكي از راه هاي پيشنهادي ما در اين خصوص 
اين است كه آنچه را در اوايل سال گذشته تحت عنوان 
روش هاي تامين مالي زنجيره اي رونمايي و شروع شد 
كه البته توسعه پيدا نكرد، به شكل جدي تري در دستور 
كار سياس��ت اعتباري سال ۱۴02 قرار بگيرد. در حال 
حاضر تمام بنگاه هاي توليد به صورت مستقل و موازي 
اقدام به تقاضاي تس��هيات و اعتبارات از شبكه بانكي 
مي كنند و اگر در يك زنجيره چند بنگاه داشته باشيم، 
همه متقاضي تسهيات هستند و در شرايطي كه همه 
مي دانيم نياز به سرمايه در گردش و اعتبارات نيز افزايش 
يافته و حتما در شرايطي كه سياست گذار پولي درصدد 
كنترل سقف ترازنامه بانك است ما با يك مشكل بين 
ادامه در صفحه 2 اين دو تقاضا مواجه هستيم.  



رييس كل بانك مرك��زي گفت: : بي��ش از ۱۰۰ ميليارد 
دلار منابع ارزي بلوكه ش��ده در كشورهاي مختلف داريم 
كه بعضا مشخص نيست چرا پول ما در آن كشورها مانده، 
بنابراين بايد دست به اقدامات سياسي و ديپلماتيك براي 
آزادسازي آن بزنيم. محمدرضا فرزين در سي امين همايش 
سياست هاي پولي و ارزي اظهار كرد: سياست ها و اقدامات 
طراحي شده توسط دولت و بانك مركزي طي دوره بي ثباتي 
اقتصادي )ركود، تورم، بيكاري، بحران بدهي و...( در راستاي 
بازگرداندن ثبات به اقتصاد است و با توجه به اينكه امسال 
توسط مقام معظم رهبري سال كنترل تورم و رشد توليد 
نامگذاري ش��ده است بايستي براس��اس نظريه و تئوري 
برنامه هاي ثبات اقتصادي را اجرا كنيم. رييس شوراي پول 
و اعتبار يكي از مهم ترين عوامل ت��ورم را بي ثباتي نرخ ارز 
دانست و اظهار داشت: تجربه بسياري از كشورها در ثبات 
اقتصادي از طريق مداخله در تثبيت نرخ ارز نشان مي دهد 
كه سياست گذار با مداخله فعال در تثبيت نرخ ارز در جهت 
محدود نمودن نوسانات بايد به دنبال تثبيت اقتصادي باشد. 
ضريب تغييرات بالا در نرخ ارز يكي از معضلات در اقتصاد 
كشور اس��ت و به همين دليل سياست تثبيت اقتصادي 
از اهميتي بالا برخوردار اس��ت. رييس كل بانك مركزي 
مش��خصه هاي بازار غيررسمي ارز را ش��امل تقاضاي ارز، 
قاچاق وارداتي، فرار سرمايه برشمرد و افزود: اين عوامل باعث 
تقاضاي ارز براي پوشش زيان هاي )كاهش قدرت خريد( 
احتمالي ناشي از نااطميناني هاي آينده، عدم كنترل و نظارت 
نهاد تنظيم گر است. وي ديگر مشخصه هاي اين بازار را درجه 
بالاي ريسك فعاليت برشمرد و افزود: فعالان اين بازار عمدتا 
درگير فعاليتهاي غيرقانوني و جرايم سازمان يافته هستند. 
همچنين دسترسي محدود به اطلاعات به مانند بازارهاي 
رسمي در اين بازار وجود ندارد و بازيگران اين بازار تصميمات 
خود را بر اساس اطلاعات ناقص اتخاذ مي كنند. همچنين كم 
عمق بودن بازار باعث مي شود عرضه كنندگان و متقاضيان 
اين بازار نسبت به بازار رسمي بسيار محدود باشند. فرزين 
تصريح كرد: حساسيت پايين نسبت به متغيرهاي بنياني 
بازار ارز )وضعيت منابع و مصارف ارزي كشور(، حساسيت 
بالاي نرخ نس��بت به اخبار تحولات سياسي و بين المللي 
مرتبط با كشور، بستر مناس��ب براي فعاليت هاي سفته 
بازانه و معاملات فردايي از ديگر ويژگي  هاي اين بازار است 
كه عمدتا به دنبال بي ثباتي در اقتصاد كشور است. رييس 
كل بانك مركزي با انتقاد از اثرگ��ذاري فضاي مجازي در 
اعلام نرخ ارز غير رسمي عنوان كرد: استفاده از بسترهاي 
ش��بكه هاي اجتماعي مجازي در راستاي تعيين قيمت 
غيرواقعي ارز براي بخش اقتصادي و سياس��ت گذار قابل 
قبول نيست و نبايد اجازه دهيم فضاي مجازي و چند كانال 
خارج از كشور اقتصاد كشور را تحت تاثير قرار دهد. وي در 
ادامه با اش��اره به منابع عرضه ارز در بازار غيررسمي گفت: 
منابع اصلي عرضه ارز اين بازار نيز ش��امل صادركنندگان 
كالاهاي قاچاق، صادركنندگان كالاها و خدمات متخلف 
از ايفاي به موقع تعهدات ارزي هستند. فرزين گفت: برخي 
به بازار غيررسمي به غلط بازار آزاد مي گويند در حالي كه 
هيچ بازاري بدون مقررات، تنظيم گري و ش��فافيت، نهاد 
بازار تلقي نمي شود. بازار ارز آزاد دنيا فاركس است كه پر از 
مقررات است و هيچكس نمي تواند پول قاچاق در آن معامله 
كند اينطور نيست كه شناس��ايي صورت نگيرد و معلوم 
نباش��د چه پول هايي با چه نش��اني و توسط چه طرفيني 
معامله مي شود. فرزين با اشاره به شاخص هاي كليدي در 
بازار غيررسمي از س��ال ۹۰ تاكنون تصريح كرد: ضريب 
تغييرات بسيار بالاست و به عنوان نمونه در سال ۹۷ حدود 
۳۰ درصد و در سال ۱۴۰۱ حدود ۱۹.۵ درصد تغيير كرد و 
سال ۹۱ هم ۲۸.۴ درصد شد در حالي كه با اجراي سياست 
تثبيت در طي چند ماه اخير ميزان تغييرات نرخ ارز در بازار 
غيررسمي در سه ماهه نخست سال ۱۴۰۲ به شدت كاهش 
و برابر ۲.۵ درصد شده است. با توجه به اين مسائل، سياست 
تثبيت حائز اهميت است چرا كه هيچ ثباتي در اين نرخ وجود 
ندارد. رييس كل بانك مركزي با شاره به رابطه ساير بازار ها 

با نرخ دلار تاكيد كرد: نرخ دلار در بازار غيررس��مي و سكه 
داراي ضريب همبستگي ۹۵ درصد، با مسكن شهر تهران 
۷۸ درصد و با خودروهاي خارجي ۸۰درصد است؛ بنابراين 
رابطه عميقي بين بازار داراي��ي و دلار در اين بازارها وجود 
دارد. رييس ش��وراي پول و اعتبار با اشاره به تاثير نوسانات 
نرخ ارز در بازار غيررس��مي تاكيد كرد: اين موضوع سبب 
ايجاد انتظارات تورمي شده و از سويي بالا بودن نرخ تورم و 
پايين بودن اعتماد فعالان اقتصادي و مردم به سياست هاي 
اعلامي لزوم حركت به سمت سياست هاي تثبيت اقتصادي 
را الزامي مي كند. القاي دلهره و ترس از آينده به روال عادي 
تبديل شده و عملكرد شاخص ها هم به بي اعتمادي دامن 
زده اس��ت، در نتيجه تثبيت اقتصادي و س��پس اجراي 
سياست اصلاحي ضروري است. همچنين تقويت حكمراني 
و اعتباربخشي به سياست هاي پولي و ارزي و اعتباري لازم 
اس��ت كه بايد براي تحقق تثبيت عملياتي شود. فرزين با 
اشاره به وضعيت نامطلوب تشكيل سرمايه ناخالص و توليد 
گفت: در يك دهه گذشته و متاثر از تحريم هاي ظالمانه، 
تشكيل سرمايه و توليد ناخالص داخلي كشور با رشدهاي 
پايين و بعضا منفي روبرو بوده است. نااطميناني هاي رخ داده 
متاثر از فضاي بي ثابت اقتصاد كشور نقشي مهم در كاهش 
سرمايه گذاري و توليد و همچنين ترغيب فعالان اقتصادي 
به فعاليت هاي سفته بازي داشته است. متوسط نرخ رشد 
سالانه تشكيل سرمايه ثابت ناخالص كل، ماشين آلات و 
ساختمان طي دوره ۱۳۹۱ تا ۱۴۰۰ به ترتيب معادل ۶.۹-، 
۹.۱- و ۵.۲- درصد بوده است. البته خوشبختانه در ۹ ماهه 
سال ۱۴۰۱ ميزان سرمايه گذاري يا همان تشكيل سرمايه 
ثابت ناخالص با رشد ۷.۷ درصدي ركورد اين شاخص را در 
طول يك سال اخير زده است و ميزان رشد اقتصادي در ۹ 
اهه سال ۱۴۰۱ معادل با ۳.۷ درذصد شده است كه فاصله 
قابل توجهي با متوسط ۰.۸ درصدي اين شاخص در طول 
يك دهه اخير دارد. فرزين يكي از اقدامات انجام ش��ده در 
راستاي ثبات بخشي بازار را تامين ارز مورد نياز جهت واردات 
كالاهاي اساسي در بستر سامانه نيما با نرخ ۲۸۵۰۰ تومان 
به ازاي هر دلار امريكا بر شمرد و گفت: برخي اين موضوع را 
با ارز ۴۲۰۰ مقايسه مي كنند در حالي كه در آن دوره بانك 
مركزي ارز را با قيمت بسيار بالاتري خريداري كرده و به نرخ 
۴۲۰۰ به فروش مي رس��اند اما در حال حاضر اين موضوع 
وجود ندارد و نرخ خريداري شده ارز براي تامين كالاهاي 
اساس��ي كمتر از ۲۸۵۰۰ تومان مي باشد و لذا اين برنامه 
اصلا منجر به افزايش پايه پولي از محل خالص دارايي هاي 
خارجي نمي ش��ود. وي راه اندازي مركز مبادله ارز و طلاي 

ايران را از ديگر برنامه هاي تثبيت نرخ ارز عنوان كرد و گفت: 
اين مركز با هدف ايجاد مرجعيت براي نرخ ارز از كانال بازار 
رسمي ارز، عرضه منابع ارزي حاصل از صادرات شركت هاي 
صنايع پتروشيمي، مس، معادن، فولاد، پالايش نفت، قير 
و ساير صادركنندگان در تالار حواله ارزي به واردكنندگان 
كالاهاي غير اساسي، پاسخگويي به همه نيازهاي واقعي 
ارزي س��رفصل هاي خدماتي و افراد با رويكرد تس��هيل 
مقررات، تغيير رويكرد نظارت بر منابع و مصارف ارزي كشور 
از حالت نظارت پس��ين به نظارت پيشين راه اندازي شده 
است و نقش مهمي در اجراي سياست تثبيت نرخ ارز ايفا 
خواهد كرد. رييس كل بانك مركزي اصلاح دستورالعمل 
اجرايي فروش اس��كناس ارز در سرفصل تأمين نيازهاي 
ضروري از طريق واريز به حساب ارزي بانكي و همكاري و 
هماهنگي با وزارتخانه هاي صنعت، معدن و تجارت، وزارت 
جهاد كشاورزي، وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي 
به جهت سازگاري بين نقشه ارزي و تجاري كشور در قالب 
كميته هاي ماده ۲ و ۳ مصوبات چهاردهمين جلسه شوراي 
عالي هماهنگي اقتصادي را از ديگر اقدامات انجام شده در 

راستاي تثبيت نرخ ارز عنوان كرد. 

    منابع ارزي بلوكه شده 
بيش از ۱۰۰ ميليارد دلار است

فرزين از ديگر اقدامات انجام شده در راستاي تثبيت نرخ 
ارز به مداخله حاش��يه اي در بازار ارز و طلا از طريق فروش 
ارز به اشخاص )منوط به سپرده گذاري ارزي نزد بانك ها( و 
عرضه سكه در بورس كالا، كاهش مدت زمان بازگشت ارز 
صادراتي از ۱۲۵ روز به ۸۰ روز، تمركز خريد ارز اسكناس 
و رفع تعهد صادراتي در بانك ملي، فروش ارز براي تأمين 
نيازهاي ضروري )سرفصل ۵۶( از طريق واريز به حساب 
ارزي نزد بانك ها، تخصيص ب��ه روز و به هنگام كالاهاي 
اساسي، دارو و تجهيزات پزشكي، تسهيل واردات طلا به 
كشور و حذف شرط الزام به گشايش اعتبار اسنادي براي 
واردات طلا، ارايه ارز مس��افرتي به مسافرين بعد از گيت 
فرودگاه، جلوگيري از ايجاد درخواست هاي غيرواقعي ارز 
براي واردات در قالب مسدودسازي معادل ريالي مبلغ ارز 
در حساب متقاضي نزد بانك ها، تقويت عرضه ارز از طريق 
بهره گيري از ظرفيت هاي كشورهاي دوست و همسايگان 
نظير چين و امارات از طريق دريافت خط اعتباري ارزي، 
اتصال سامانه هاي پيام رسان ملي بانك هاي ايران و روسيه، 
گسترش تعاملات تجاري در بستر استفاده از ظرفيت هاي 
اتحاديه پاياپاي آس��يايي )ACU( اشاره كرد. رييس كل 

بانك مركزي اتخاذ رويكرد فعال در ديپلماسي منطقه اي در 
حوزه پولي و ارزي را از برنامه هاي مهم جاري و قابل توسعه 
دولت و بانك مركزي در راستاي تثبيت اقتصادي برشمرد 
و گفت: منابع ارزي بلوكه شده با رقم بيش از ۱۰۰ ميليارد 
دلار در خارج از كشور ناشي از تحريم هاي ظالمانه وجود 
دارد كه با كمك دستگاه ديپلماسي دسترسي به بخشي 
از اين منابع امكانپذير شده است و به زودي شاهد آثار آن 
بر اقتصاد كشور خواهيم بود. رييس شوراي پول و اعتبار 
اقدامات آتي در حوزه ارز را شامل اصلاح سياست هاي خريد 
و فروش ارز، توسعه مركز مبادله ارز و طلاي ايران، ارتقاي 
نظارت عملياتي بر فعاليت تراستي ها و مديريت فعال بانك 
مركزي در اين زمينه، تقويت و توسعه تعاملات و مذاكره 
با كشورهاي همسايه و ش��ركاي تجاري براي استفاده از 
ظرفيت آنها در تس��هيل تأمين مالي مبادلات في مابين 
برشمرد. وي در ادامه با اشاره به اقداماتي كه بانك مركزي 
انجام داده و در آينده مي خواهد انجام دهد، گفت: طي سال 
۱۳۸۹ ت��ا ۱۴۰۱ ميزان مداخله بانك مركزي به نرخ بازار 
در بازار غير رسمي بالغ بر ۵۷ ميليارد دلار بوده است كه از 
اين رقم بيش از ۱۴ ميليارد و ۶۰۰ ميليون دلار مربوط به 
اسكناس و ۴۲ و نيم ميليارد دلار مربوط به حواله بوده است. 
فرزين تاكيد كرد: تعداد نظام هاي شناور كمتر است. دخالت 
در بازار ارز و تلاش براي تثبيت نرخ ارز امري بسيار مرسوم 
در بانك هاي مركزي دنيا است و منحصر به كشور ما نيست. 
او در پاس��خ به كساني كه روي نرخ شناور تاكيد مي كنند 
اظهار كرد: بايد به تجربه ساير كشورها نگاه كنند و ببينند 
كدام كشورها از نرخ شناور استفاده مي كنند. اكثر كشورها 
دخالت و تثبيت مي كنند و اگر اين كار صورت نگيرد اعتماد 
شكل نخواهد گرفت. رييس كل بانك مركزي يادآور شد: از 
سال ۱۳۹۷ تا ۱۴۰۱ بين ۶ تا ۸ نرخ ارز مختلف داشته ايم و 
هم اكنون فقط سه نرخ شامل نرخ حواله كالاهاي اساسي، 
اسكناس اي تي اس )مركز مبادله ارز و طلا( و حواله اي تي 
اس داريم و توانسته ايم تعداد نرخ ها را كاهش دهيم، البته 
عموماً اين تعداد بالاي نرخ ها به موضوع تحريم و مشكلات 
ارزي بر مي گردد. رييس كل بانك مركزي با بيان اينكه در 
بخش تورم اقدامات موثر خوبي انجام داده ايم اظهار كرد: 
 )CPI( تورم نقطه به نقطه در شاخص تورم مصرف كننده
از ۶۲.۴ درصد فروردين به كانال ۵۰ درصد در ارديبهشت 
رسيد و در خرداد ماه ريزش قابل توجهي در اين شاخص 
خواهيم داشت به نحوي كه هدف گذاري ما در خصوص 
تورم نقطه به نقطه تا پايان امسال ورود به كانال ۳۰ درصدي 

خواهد بود.

سیاست

ادامه از صفحه اول
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مصوبات جلسات سران قوا 
براي يك سال است

قاليباف در پاس��خ به نايب رييس كميسيون برنامه و 
بودجه مجلس شوراي اس��لامي كه گفت چرا لايحه 
كاهش ۸ درص��دي ماليات بر ارزش اف��زوده واردات 
كالاهاي اساس��ي بدون تصوي��ب در مجلس در حال 
اجراست، بيان كرد: مصوبات جلسات سران قوا براي 
يكسال است. محسن زنگنه در جلسه علني در تذكري 
گفت: دولت لايحه دوفوريتي به مجلس براي كاهش 
۸ درصدي ماليات بر ارزش اف��زوده واردات كالاهاي 
اساسي ارايه كرده كه هنوز در مجلس تصويب نشده 
است. منتها دولت در حال اجرايي كردن اين موضوع 
بوده اس��ت. وي ادامه داد: علاوه بر اين هفته گذشته 
وزارت صمت اعلام كرد كه آيين نامه واردات خودرو 
ابلاغ شده است؛ چرا مجلس را س��ركار مي گذاريد؟ 
محمدباقر قاليباف رييس مجلس شوراي اسلامي در 
پاس��خ به اين تذكر گفت: آقاي زنگنه تذكري مطرح 
كردند درباره ارزش افزوده و كاهش آن از ۹ درصد به 
يك درصد و بيان كردند كه مجلس تصويب نكرد اما 
دولت ابلاغ كرد؛ در اين باره لازم اس��ت توضيح دهم 
مصوباتي كه در جلسه سران قوا از گذشته تصويب شده 
يا الان تصويب مي شود، اگر پس از يك سال به تمديد 
مجدد نياز داشته باشد دولت مكلف بوده آن موضوع را 
در قالب لايحه به مجلس تقديم كند تا به قانون تبديل 
شود. وي ادامه داد: تصميمات جلسات سران قوا براي 
يكسال است و اگر موضوع براي بيش از يك سال تداوم 
داشته باشد بايد مصوبه مجلس داشته باشد بنابراين 
هم آن كار درس��ت است و هم لايحه دوفوريتي كه به 

مجلس تقديم شده است.

چرايي نزول و راهكار بهبود
اقداماتي كه مي تواند به مديريت نقدينگي كشور 
كمك كند را در چند بخش عنوان كردم؛ دولت بايد 
حجم گس��ترده اي از اوراق بدهي منتشر كند و در 
بازار به فروش برساند، انتشار اوراق ريالي و گواهي 
ارزي در شرايط فعلي بسيار راهگشاست. نرخ سود 
اوراق بايد جذاب باش��د. دولت بايد ش��ركت هاي 
بيشتر و بزرگ تري را وارد بازار بورس كند و بخش 
بزرگ ت��ري از نقدينگي س��رگردان را جذب كند. 
دولت بايد خ��ود را كوچك تر كن��د. خدمات را به 
بخش خصوصي بس��پارد، هزينه ه��اي بودجه اي 
دستگاه هاي غيرضروري را حذف كند زيرا هزينه كرد 
اين دس��تگاه ها عمدتا هزينه هاي جاري است كه 
به تورم دامن مي زند. پذيره نويس��ي شركت هاي 
سهامي عام در بورس را به سرعت گسترش بدهد. 
اين پذيره نويسي ها مي تواند در قالب صندوق هاي 
سرمايه گذاري يا شركت هاي سرمايه گذاري سهامي 
عام باشد. دولت پروژه هاي نيمه تمام خود را در قالب 
صندوق پروژه يا شركت هاي سهامي عام وارد بورس 
كند و پذيره نويس��ي انجام بدهد. ماليات افزايش 
س��رمايه از محل آورده نقدي شركت هاي بورسي 
را حذف كند، افزايش سرمايه از محل صرف سهام 
را تسهيل كند تا نقدينگي موجود در بازار سرمايه 
از طريق اين مجراها وارد توليد ش��ود. دولت نبايد 
صرفا به فروش  etf ها اكتفا كند زيرا به تنهايي نفعي 

براي توليد ندارد.
دولت و بانك مركزي بايد در دو حوزه تلاش كنند: 

۱- جمع آوري نقدينگي با ابزارهايي كه در اختيار 
دارند.

۲- استفاده از ظرفيت هاي بازار بورس 
تنها از اين طريق اس��ت كه مي ت��وان اميدوار بود، 
نوسانت فعلي پشت س��ر گذاشته شوند و بهبودي 
نسبي در بازارهاي كشور ايجاد شوند. در كنار اين 
موارد وضعيت تحريم ها و بهبود مناسبات ارتباطي 
با جهان پيراموني هرچه سريع تر بايد روشن شود تا 

رتباط ايران با اقتصاد جهاني برقرار شود.

سايه روشن هاي واردات 
خودروي خارجي

س��ود خودروهايي با حجم موتور ۱۵۰۰ تا ۲۰۰۰ 
سي سي: از ۷۱ به ۹۱ درصد با حجم موتور ۲۰۰۰ تا 
۲۵۰۰ سي سي: از ۹۱ به ۱۳۱ درصد، با حجم موتور 
۲۵۰۰ تا ۳۰۰۰ سي س��ي: از ۹۶ به ۱۶۱ درصد، با 
حجم موتور بيشتر از ۳۰۰۰ سي سي: از ۹۶ به ۱۷۱ 

درصد افزايش يافت.
ضمن اينكه سود بازرگاني فوق + ۴ درصد عوارض 
گمركي محاسبه خواهد ش��د. برخي از تحليل ها 
پس از افزايش اين سودهاي بازرگاني مبتني بر اين 
ارايه ش��د كه اين تغييرات صورت گرفته تا زمينه 
براي فعاليت خودروهاي داخلي دچار تغيير نشود. 
شخصا معتقدم نهايتا واقعيت هاي بازار و مطالبات 
مردم شرايط را به گونه اي تغيير مي دهد كه بازار آزاد 
تصميم گير نهايي تلقي شود. بايد ديد وضعيت بازار 
خودرو پس از اين تصميم چه سمت و سويي پيدا 
مي كند، آيا منويات و مطالبات مردم محقق مي شود 
يا سوداگران و ذي نفعان بازار خواسته خود را ديكته 
خواهند ك��رد؟ اما فعلا مطابق اين ط��رح، هر فرد 
حقيقي قادر خواهد بود تا خودرو كاركرده خارجي 
را به ايران وارد كند. البت��ه آن خودروها بايد طبق 
استانداردهاي ايران باشند و تمام مراحل گمركي 
را نيز ط��ي كنند. همچنين يكي ديگر از ش��رايط 
واردات خودروهاي كاركرده اين است كه سال توليد 

خودروها تا ۵ سال گذشته باشد.
بايد اجازه داده شود برندهاي مختلف فرصت حضور 
در بازار ايران را پيدا كنند. اين روند توان خودروسازي 
ايران را در بلندمدت نه تنها كاهش نمي دهد بلكه 
افزايش هم خواهد داد. مردم هم از ش��يريني يك 
خودروي استاندارد و ايمن بهره مند مي شوند. اين 
ايده به نفع همه است جز سوداگران و سودجويان 

انحصاري بازار.

پنج مسووليت رضايي در دبيري 
شوراي عالي هماهنگي اقتصادي قوا

متن حكم رييس جمهور در انتصاب محسن رضايي 
به عنوان دبير ش��وراي عالي هماهنگي اقتصادي 
س��ران قوا منتشر ش��د. در متن حكم سيدابراهيم 
رييسي براي محسن رضايي - كه صبح ديروز خبر 
موافقت با اس��تعفايش از سمت معاونت اقتصادي 
رياست جمهوري منتشر شد - به عنوان دبير شوراي 
عالي هماهنگي اقتصادي سران قوا آمده است:  »با 
عنايت به مراتب تعهد و تجارب ارزشمند جنابعالي و 
با توجه به اهميت اجراي منويات مقام معظم رهبري 
در رابطه با موقعيت جديد شوراي عالي هماهنگي 
اقتصادي سران قوا، به موجب اين ابلاغ به عنوان دبير 
شوراي عالي هماهنگي اقتصادي سران قوا منصوب 
مي شويد. فعال نمودن دبيرخانه شورا با بهره گيري 
از كارشناسان دستگاه هاي ذيربط، بررسي دقيق و 
كارشناسانه موضوعات ارجاعي و دستور جلسات، 
انطب��اق آن ب��ا ماموريت محول و لح��اظ ضرورت 
تصميم گيري در هر مورد، پيگيري اجراي مصوبات 
و ارايه گزارش نوبه اي مبتن��ي بر نظام نامه داخلي 
از اهم مسووليت هاي جنابعالي مي باشد. به جهت 
اهميت موضوع و لزوم اهتمام جدي و ممحض شدن 
در ماموريت محوله، ضمن تقدير و تشكر از زحمات 
جنابعالي با استعفاي شما از سمت معاونت اقتصادي 
رييس جمهور موافق��ت مي ش��ود. دوام توفيقات 
جنابعالي را از درگاه خداوند متعال مسالت مي نمايم«

از آخرين وضعيت اجراي طرح 
كالابرگ الكترونيكي چه خبر؟

معاون هماهنگي امور اقتصادي و توس��عه منطقه اي 
وزيركشور در نشست بررسي آخرين وضعيت اجراي 
طرح كالابرگ الكترونيكي، بر ضرورت حل مشكلات 
موجود در اين زمينه براي افزايش اقبال عمومي نسبت 
به آن تاكيد كرد. محس��ن كوش��ش تبار اين مطلب 
را در جلس��ه بررس��ي وضعيت اجراي طرح كالابرگ 
الكترونيكي در كش��ور با حضور معاون وزارت تعاون، 
كار و رف��اه اجتماعي بيان و خاطرنش��ان كرد: يكي از 
راه هاي افزايش اقبال اين طرح رسيدگي به مشكلات 
مردم و فروش��گاه هاي مرتبط ب��ه تجهيزات كالابرگ 
الكترونيكي است كه در اين ارتباط مقام ها و مسوولان 
محلي مي توانند فعالانه براي حل آنها ورود كنند. معاون 
هماهنگي امور اقتصادي و توسعه منطقه اي وزير كشور 
افزود، با توجه به اينكه طرح كالابرگ الكترونيكي مراحل 
اوليه اجراي خود را طي مي كند، موفقيت آن مي تواند 
در توسعه هر چه بيش��تر اقبال مردم موثر باشد. وي با 
تشكر از همه دس��ت اندركاران اجراي اين طرح گفت: 
هدف ما از برگزاري جلسات هماهنگي در خصوص رفع 
مشكلات براي دسترسي هر چه بيشتر كساني است كه 
مي توانند از طرح كالابرگ الكترونيكي استفاده كنند. 
وي بر استفاده از رسانه ها به خصوص صدا و سيما و ديگر 
وسايل ارتباطي براي توسعه طرح مزبور در بين عموم 
مردم تاكيد و خاطرنشان كرد، در برخي از استان هاي 
كشور مسوولان محلي از شخصيت هاي صاحب نفوذ و 
موثر در بين مردم نيز براي تبليغ اين مهم بهره گيري 
كرده اند. معاون وزير كش��ور، توسعه زيرساخت هاي 
لازم براي گسترش پوشش جغرافيايي طرح كالابرگ 
الكترونيكي، اس��تفاده از ظرفي��ت برخي طرف هاي 
تجاري مانند فروشگاه هاي شهر و روستا و كاهش زمان 
واريز وجه فروشگاه هاي طرف قرارداد به ۲۴ ساعت را 
از عوامل موثر در ارتباط با اقبال عمومي نسبت به طرح 
كالابرگ الكترونيكي دانست. عليرضا عسگريان معاون 
رفاه و امور اقتصادي وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
نيز در اين جلسه تصريح كرد، كالابرگ الكترونيكي از 
اقدامات اساسي و قطعي دولت براي تامين اقلام اساسي 
مورد نياز خانواده ها با توجه به حذف ارز ترجيحي از سال 
۱۴۰۱ محسوب مي شود. وي با اشاره به تامين ۱۱ قلم 
كالاي مورد نياز خانواده ها از طريق اين طرح خاطرنشان 
كرد، براي توسعه و گسترش اين طرح در بين سه دهك 
كم درآمد جامعه، سياست هاي تشويقي مانند افزايش 
۲۰ درصدي يارانه براي استفاده از كالابرگ نيز اعمال 
مي شود و اين خانواده ها مي توانند به ميزان ۳۲۰ هزار 
تومان به ازاي هر فرد خانواده از كالابرگ استفاده كنند. 
معاون وزير رفاه با تاكيد بر اينكه طرح مزبور به صورت 
كالا اختياري اس��ت، گفت، براي توس��عه و گسترش 
جغرافيايي اين طرح و پوشش سراسري مي توانيم مراكز 

طرف قرارداد را افزايش دهيم.

بايد ناترازي هاي بانكي 
را علاج كنيم

قائم مقام بانك مركزي گف��ت: ناترازي هاي بانكي 
يكي از مشكلات امروز اقتصاد كشور طي دهه هاي 
گذشته اس��ت كه بايد علاجي براي آن پيدا كنيم.

اصغر ابوالحسني در سي امين همايش سياست هاي 
پولي و ارزي اظهار ك��رد: آرامش و ثبات در اين بازار 
مي تواند خيلي از مسائل بخش واقعي اقتصاد را هم 
حل كند و بستر را براي رش��د توليد فراهم آورد لذا 
از اين منظر سياس��ت هاي مرتبط با ارز هم در اين 
همايش مورد بحث قرار خواه��د گرفت.قائم مقام 
بانك مركزي با بيان اينكه با توجه به مسائل مهمي 
كه در اقتصاد كشور طي سال هاي اخير وجود داشته 
و شاهد برخي بي ثباتي ها در عرصه اقتصاد بوده ايم، 
گفت: محور همايش را با توجه به مسائل روز اقتصاد 
كشور كه با برخي عوامل بي ثبات كننده اقتصاد روبرو 
بوديم، تثبيت اقتصادي گذاشتيم تا بتوانيم ابعاد اين 
موضوع را بررسي كنيم.وي افزود: با شناخت راهكارها 
مي توان اين عوامل بي ثباتي را شناسايي كرد و تاثير 
آنها را به صفر رساند. ابوالحسني ادامه داد: با بررسي 
اقتصاد ايران متوجه مي شويم كه عوامل بي ثباتي در 
دو دسته عوامل قابل دسته بندي هستند؛ يك مورد 
عوامل ساختاري و محيط كلان اقتصاد كشور ماست 
و دسته دوم عواملي هس��تند كه به حكمراني هاي 

پولي، مالي، ارزي، تجاري و امثال آن برمي گردد. 

رييسكلبانكمركزي:

بيش از ۱۰۰ ميليارد دلار منابع ارزي بلوكه شده داريم

تاييد تبادل پيام  با امريكا
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س��خنگوي وزارت امور خارجه جمهوري اسلامي ايران 
در مورد روند مذاكرات براي رفع تحريم ها و نقش عمان 
در اين ارتباط و اخبار منتشر شده در ارتباط با آن گفت: 
مذاكرات مسقط مخفي نبوده است و همانطور كه پيش از 
اين اشاره شد از طريق واسط ها از جمله تلاش هاي صورت 
گرفته از سوي عمان گفت وگوهايي را انجام داديم.وي در 
ادامه در مورد اخبار منتشرشده در مورد ديدار هاي رابرت 
مالي و نماينده ايران در سازمان ملل متحد هم گفت: در 
ارتباط با ديگر اخبار منتش��ر شده در مورد ملاقات ها، ما 
به گمانه زني رسانه اي خيلي توجه نمي كنيم . كنعاني با 
بيان اينكه ما در دستگاه ديپلماسي به وظايف ديپلماتيك 
و محول شده خود عمل و آنها را دنبال مي كنيم، تصريح 
كرد: ما هيچ فرصتي را براي تحقق منافع ملي كشورمان 
از دست نمي دهيم و در عين حال خطوط قرمز و رويكرد 
اصولي جمهوري اس��لامي ايران را نيز رعايت مي كنيم. 
س��خنگوي وزارت امور خارجه همچنين در مورد زمان 
س��فر وزير امور خارجه جديد تركيه به تهران بر اساس 
دعوت به عمل آمده از وي براي سفر به ايران از سوي امير 

عبداللهيان گفت: همانط��ور كه مي دانيد چندي پيش 
گفت وگويي تلفني بين وزيران امور خارجه دو كش��ور 
انجام شد، از سوي ديگر روابط خوبي نيز از قبل بين آقاي 
اميرعبداللهيان و آقاي هاكان فيدان وزيرخارجه جديد 
تركيه برقرار بوده است و ما فكر مي كنيم با توجه به دوستي 
كه بين وزيران امور خارجه دو كشور از قبل وجود دارد و 
همچنين مبتني بر نيازهاي دو كشور، در آينده نزديك 
سفر وزير خارجه تركيه به تهران انجام شود. البته تا جايي 
كه مي دانم هنوز زمان نهايي براي انجام اين سفر مشخص 
نشده است. كنعاني همچنين در ارتباط با ادعاهاي مطرح 
ش��ده در مورد ارسال سلاح از سوي ايران به روسيه براي 
اس��تفاده در جنگ اوكراين تاكيد كرد: هرگونه ادعا در 
ارتباط با صادرات تسليحات از سوي ايران به روسيه براي 
استفاده در جنگ اوكراين را تكذيب مي كنيم . وي با اشاره 
به سطوح مختلف همكاري هاي ايران و روسيه از جمله 
همكاري هاي دفاعي دو كشور گفت: همكاري دفاعي ما با 
روسيه مقدم بر جنگ اوكراين است و كسي نمي تواند در 
مورد همكاري هاي دفاعي ايران و روسيه تشكيك كند . 

وي افزود: حق هر كشوري است كه بر اساس منافع خود و 
همچنين قوانين بين المللي با ديگر كشورها در زمينه هاي 
مختلف همكاري كند و همانطور كه بارها گفتيم ما يك 
طرف جنگ در اوكراين نيستيم و تسليحاتي به روسيه 
به منظور اس��تفاده در جنگ اوكراين ارسال نمي كنيم . 
سخنگوي وزارت خارجه جمهوري اسلامي ايران درباره 
بيانيه اليزه در خصوص گفت وگوي ماكرون با رييسي و 
اينكه آنها در بيانيه خود مدعي شده اند كه در جريان اين 
گفت وگو، به ايران در ارتباط با جنگ اوكراين و ارس��ال 
سلاح از سوي تهران به مسكو براي استفاده در اين جنگ 
هشدار داده اند، گفت: با طرف هايي كه خواستار تعامل و 
گفت وگو با ما هستند از اين تعاملات استقبال مي كنيم، 
ولي اينكه درخواست گفت وگو كنند و بعد بگويند در اين 
گفت وگو هشدار داديم، ما چنين اظهاراتي را رد مي كنيم 
. اين ديپلمات ارشد جمهوري اس��لامي ايران ادامه داد: 
ما در بيان مواضع خود صريح هس��تيم و به ادعاهايي كه 
مطرح مي شود، همواره پاسخ محكمي داده ايم . كنعاني 
با بيان اينكه طبيعتاً در گفت وگوي انجام شده، طرفين 

ديدگاه ها و نكات خود را مطرح مي كنند، افزود: در رتباط 
با موضوع اوكراين، ما ديدگاه روشني داريم، ما بخشي از 
اين جنگ نيستيم، برخلاف اروپا كه بخشي از جنگ است 
و سلاح هاي سنگين به اوكراين صادر مي كند و با توجه به 
اين مساله، طبيعتاً طرف هاي اروپايي نمي توانند در مورد 
موضوع اوكراين در مقابل ايران به عنوان مدعي و مطالبه گر 
عمل كنند. سخنگوي وزارت امور خارجه كشورمان در 
بخش ديگري از صحبت هاي خ��ود در ارتباط با آخرين 
تحولات در رابطه ايران با بحرين تصريح كرد: همانطور كه 
بارها گفته ايم ما از گسترش روابط با كشورهاي همسايه 
و منطقه استقبال مي كنيم. وي ادامه داد: مقامات دولت 
بحرين آمادگي خ��ود در اين زمينه را اع��لام كرده اند و 
همانطور كه اشاره كردم ما نيز از ارتباط و گسترش روابط 
و توسعه مناسبات با كشورهاي همسايه و منطقه و عربي 
اسلامي استقبال مي كنيم در عين حال كه بر اين موضوع 
نيز تاكيد داري��م كه بايد زمينه ها و مقدمات لازم براي از 
سرگيري روابط دو كشور »ايران و بحرين« فراهم شود و 

ان شاءالله اين گام صورت بگيرد.

وي در پايان افزود: به نظر مي رسد، اگر با سرعت جدي 
نه به عنوان يك توصيه بلكه به عنوان يك مطالبه جدي 
از همه ش��بكه بانكي مساله تامين زنجيره اي امسال در 
دستور كار قرار بگيرد تا ما بتوانيم نه تنها تقاضاهاي در 
يك زنجيره را به لحاظ اعتباري و تس��هيلاتي كنترل و 

اجابت كنيم بلكه مسير رس��يدن اعتبارات به آن بنگاه 
ذينفع نهايي در اين زنجيره را ايجاد كنيم و اين در عمل 
به معناي تغيير رفتار تس��هيلاتي است كه عزم جدي و 
نظارت بالايي از سوي برخي از مقررات و بخشنامه ها را 
نياز دارد اما در هر صورت انحراف منابع بانكي را نيز داريم 

كه يكي از مشكلات اساسي كشور است.
با در كنار هم قرار دادن اين صحبت ها به نظر مي رسد كه 
دولت همچنان بعد از حدود دو س��ال، با اصلاح ساختار 
خود و بهبود وضعيت نهادها و بانك هاي دولتي درگير 
است. اگر اين سياست ها را با تغيير در وضعيت ديپلماسي 

و تلاش براي بهبود روابط با كشورهاي منطقه و پس از آن 
جهان تركيب كنيم، شايد در تابستان امسال سرانجام 
راهي براي موفقيت در سياست هاي مقابله با تورم پيدا 
شود اما در غير اين صورت، باز هم بايد كاهش قيمت ها را 

به آينده اي نامعلوم موكول كرد. 

ادامه از صفحه اول



ايران داراي يكي از بزرگترين ذخاير دنيا اس��ت يعني 
بعد از روسيه در مقام دوم قرار گرفته است و مي تواند در 
تامين گاز مورد نياز مصرفي خودكفا باشد.اما واردات 
گار از تركمنستان منافع اقتصادي و سياسي مهمي 

براي ايران به همراه دارد. 
به گزارش خبرنگار»تعادل« ميادين گازي ايران عمدتا 
در جنوب ايران قرار دارند و انتقال گاز همواره با هزينه 
بوده و واردات گاز از تركمنستان هزينه هاي انتقال گاز 

از جنوب به شمال را كاهش مي دهد.
در شرايط فعلي توسعه تجارت گاز با كشور هاي همسايه 
براي ايران بسيار با اهميت است.كشور تركمنستان به 
دليل ش��رايط جغرافيايي خود امكان صادرات گاز به 
تعداد زيادي كشور را دارا نيست و عمده خريداران گاز 
اين كشور چين با سهم بين 70 درصد و ايران با سهم 
25 درصد است.اين سختي صادرات قيمت را كاهش 
داده و شرايط طوري پيش مي رود كه گاز ارزان خريده 

و گران تر به كشور هاي ديگر صادر كنيم.
در حال حاضر به دليل اينكه ما نمي توانيم به طور كامل 
از ذخاير گازي خود اس��تفاده كني��م و پايبندي هاي 
صادراتي هم به كش��ور هايي چون تركيه و عراق و ... 
داريم در صورت قطع گاز تركمنس��تان بايد مديريت 

مصرف چه خانگي و چه صنعتي انجام شود.
ايران پتانس��يل بالاي��ي در ص��ادرات خدمات فني و 
مهندسي از قبيل راه سازي، سد سازي و ساخت مسكن 
و همچنين محصولاتي چون ميوه، سبزيجات و لبنيات 
به كشور تركمنستان را دارد.اگر چه صادرات ما شرايط 
و حد مطلوبي را دارا نيست ولي مي توانيم هوشمندانه 
از ظرفيت واردات گاز به ميزان صادرات غير نفتي خود 
به اين كشور بيفزاييم. كارشناسان مزيت هاي متعددي 
را براي كشورمان در زمينه اين قرارداد مطرح مي كنند.

رفع مشكل ناترازي گاز در برخي از فصول وجلوگيري 
از قطع گاز صنايع و اشتغال و درآمدزايي ملي بيشتر.

واقعيت اين است كه الان درخواست هاي زيادي براي 

صادرات گاز اي��ران وجود دارد و كش��ورهاي زيادي 
خواس��تار دريافت گاز ايران هس��تند، واردات گاز از 
تركمنس��تان مي تواند به ما كمك كند به اين نيازها 
پاس��خ دهيم و نقش كليدي در س��وآپ گاز منطقه 

داشته باشيم.
اگر در اين قرارداد قيمت گاز وارداتي ما كمتر از قيمت 
گازي صادراتي باشد قطعا منفعت بيشتري براي ما به 
همراه دارد.هرچه بيشتر گاز از تركمنستان و روسيه 

وارد كنيم و بالاتر به كش��ور هايي مانند عمان، عراق، 
كويت، افغانستان و پاكستان صادر كنيم سود كرده ايم.

در اص��ل تج��ارت گاز تنها صادرات آن نيس��ت بلكه 
مجموعه اي از صادرات، واردات، سوآپ و ترانزيت گاز 
را شامل شده به گونه اي كه منافع كشور را به صورت 
حداكثري تامين كند.با اس��تفاده از تجربه روسيه در 
اين زمينه كه خود بزرگترين دارنده و صادركننده گاز 
و آمريكا به عنوان بزرگترين توليد كنندگان گاز دنيا 

نيز با توجه به موقعيت جغرافيايي خود اقدام به واردات 
گاز از ساير كشور ها و كسب بيشترين مزيت از تجارت 

گازي هستند.
آن دس��ته از كش��ورهايي كه در زمينه حوزه تجارت 
گاز حرفي ب��راي گفتن دارند ديدش��ان به اين حوزه 
تنها صادرات گاز نبوده و ب��ه دنبال منافع حداكثري 
اقتصادي و سياس��ي خود با مجموعه اي از صادرات، 

واردات، سوآپ و ترانزيت گاز بوده اند.

تحليل
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سفر اوجي به كشورهاي 
آمريكاي لاتين با هدف تقويت 

همكاري هاي انرژي
وزير نفت در رأس هياتي به منظور تقويت همكاري هاي 
انرژي با س��ه كش��ور منطقه آمريكاي لاتين به همراه 
رييس جمهور تهران را به مقص��د كاراكاس، پايتخت 
كش��ور ونزوئلا ترك كرد. جواد اوجي )دوش��نبه، 22 
خردادماه( به منظور تقويت همكاري ه��اي انرژي در 
حوزه بالادست و پايين دس��ت به همراه سيدابراهيم 
رييس��ي به ونزوئلا س��فر كرد. وي در اين س��فر براي 
توسعه فعاليت ها و تعريف زمينه هاي جديد همكاري با 
مقام هاي سياسي و اقتصادي ونزوئلا ديدار و گفت وگو 
خواهد كرد. توس��عه و توليد در ميدان هاي نفت و گاز، 
ارتقا و نوسازي پالايشگاه ها و بهره گيري از ظرفيت هاي 
پالايش��گاهي، آموزش نيروي انساني و كارشناسي در 
صنايع نفت، گاز و پتروش��يمي، ص��دور خدمات فني 
مهندسي و انتقال فناوري و توسعه بازارهاي صادراتي 
نفت خام و ميعانات گازي و فرآورده هاي نفتي محورهاي 
مذاكرات و تفاهم نامه ها خواهد بود. سيدابراهيم رييسي، 
رييس جمهوري امروز پيش از عزيمت به ونزوئلا، اظهار 
اميدواري كرد كه با توجه به رويك��رد تقويت روابط با 
كشورهاي همسايه، دوست و همسو در دولت سيزدهم، 
رايزني ها و امضاي تفاهم نامه ها در اين سفرها، نقطه عطف 
و گام مؤثري در جهت ارتقاي سطح روابط با سه كشور 
ونزوئلا، نيكاراگوئه و كوبا در منطقه آمريكاي لاتين باشد.

كاهش 640 مگاواتي مصرف 
برق كشور با اجراي طرح 

مديريت مصرف برق ادارات
س��خنگوي صنعت برق كش��ور گفت: با اجراي طرح 
مديريت مصرف برق ادارات شاهد كاهش 640 مگاواتي 
مصرف برق در روز گذشته بوديم. به گزارش ايلنا از وزارت 
نيرو، »مصطفي رجبي مشهدي« از رشد مصرف 6.5 
درصدي برق كشور نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
خبر داد و افزود: مصرف برق كشور در روز شنبه به 61 
هزار و 313 مگاوات رسيد كه نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته رشد 6.5 درصدي را نشان مي دهد. مديرعامل 
شركت مديريت شبكه برق كش��ور افزود: پيش بيني 
مي شود در اين هفته شاهد افزايش قابل ملاحظه دماي 
كش��ور باش��يم و ميزان مصرف برق به 66 هزار و 500 
مگاوات نيز افزايش يابد. سخنگوي صنعت برق تصريح 
كرد: با شروع فعاليت كار روزانه از ساعت 6 صبح، شاهد 
افزايش قابل ملاحظه مصرف برق در كشور هستيم و از 
ساعت 11 صبح كه ش��روع ساعت اوج مصرف است تا 
ساعت 17 مصرف برق روند افزايشي دارد. وي با اشاره 
به نمودار ميزان مصرف برق ادارات گفت: در ساعت 13 
و با اتمام ساعت كار ادارات و بخش هاي عمومي كشور با 
توجه به اينكه كليه وسايل سرمايشي اين بخش از مدار 
خارج مي شود شاهد كاهش مصرف 640 مگاواتي برق 
در روز شنبه بوديم. مديرعامل شركت مديريت شبكه 
برق ايران با بيان اينكه كاهش 640 مگاواتي مصرف برق 
معادل مصرف برق استان قم است، گفت: اگر ادارات در 
روزهاي آتي همكاري و تلاش بيشتري داشته باشند و 
يا بخش هاي عموم��ي و اداري كه هنوز آمادگي لازم را 
ايجاد نكرده اند بتوانند مولدهاي خود را وارد مدار كنند 
و به موقع در پايان ساعت كار كليه وسايل سرمايشي را 
از مدار خارج كنند، قطعا هدف گذاري كاهش 1000 
مگاواتي مصرف برق كه معادل توليد سه نيروگاه 500 
مگاواتي در كشور است محقق خواهد شد.  سخنگوي 
صنعت برق در پايان گفت: قطعا با همكاري خوب مردم 
عزيزمان مي توانيم در روزهاي گرم تابستان برق پايدار 
را براي تمامي بخش هاي خانگي، تجاري و صنعتي در 

كشور تامين كنيم.

فعلا هرگونه افزايشي در نرخ 
فرآورده ها تكذيب مي شود

عضو كميس��يون انرژي مجلس گفت: فعلا هرگونه 
افزايش��ي در نرخ فرآورده ها از جمله بنزين تكذيب 
مي شود. رمضانعلي سنگدويني در گفت وگو با خبرنگار 
اقتصادي ايلنا، درباره انتش��ار برخي اخبار مبني بر 
افزايش قيمت و سه نرخي شدن بنزين اظهار داشت: 
استدلال بنده اين اس��ت كه اگر بناي دولت بر گران 
كردن بنزين بود حتما در لايحه بودجه مي آورد و اعلام 
مي كرد كه تصميم دارد قيمت بنزين و يا فرآورده ها را 
افزايش دهد. وي تصريح كرد: هيچ ورودي از دولت به 
سمت مجلس و كميسيون انرژي در رابطه با افزايش 
قيمت نديده ايم، مساله بعدي اينكه تمامي مسوولين 
دولت افزايش و تغيير قيمت را تكذيب كرده اند و به 
هيچ وجه از هيچ مسوولي اظهار نظري در اين رابطه 
نشده است.  عضو كميس��يون انرژي مجلس تاكيد 
كرد: فعلا هرگونه افزايشي در نرخ فرآورده ها از جمله 
بنزين تكذيب مي ش��ود. وي به موضوع ساماندهي 
كارت هاي سوخت اش��اره كرد و گفت: در اين حوزه 
بحث مديريت مطرح اس��ت، تاكنون از اين كارت ها 
استفاده غير از سوخت گيري قانوني صورت مي گرفت 
و از كنترل خارج شده بود، بنابراين تصميم بر اين شد 
كه كارت هاي سوخت را مديريت و شرايطي فراهم 
كنند كارت سوخت در جايگاه ها به تعداد مشخصي 
موجود باشد و از بهم ريختگي و نابساماني جلوگيري 
شود. سنگدويني بيان داشت: در حال حاضر اولا بايد 
مراقبت كنيم كارت س��وخت همراه دارنده خودرو 
باشد، زيرا كارت سوخت داخل جايگاه به اين دليل 
بود كه اگر كسي كارت خود را فراموش كرده بتواند 
از كارت جايگاه با نرخ دوم )3 هزار تومان( اس��تفاده 
كند و اين رويه ادامه خواهد داشت. وي خاطرنشان 
كرد: جمع آوري كارت هاي اضافه در راستاي كنترل و 
ساماندهي اوضاع توزيع سوخت در كشور به خصوص 
مناطق مرزي است. اين نماينده مجلس يادآور شد: 
تاكنون هيچ مقام دولتي در رابطه با گراني و يا س��ه 

نرخي كردن بنزين مطلبي را ابراز نكرده اند.

»تعادل«بررسيكرد

وزيرانرژيعربستان:

چرا تعامل گازي با كشورهاي همسايه مهم است؟

به دنبال همكاري با چين هستيم نه رقابت

روايتفايننشالتايمزازبازاروصنعتخودرويايران:

اينجاهمهچيزبهسياستخارجيگرهخورده

وزير انرژي عربستان سعودي در اظهاراتي اعلام كرد كه 
رياض به جاي رقابت با چين، به دنبال همكاري قوي تر 
با اين ابرقدرت در زمينه سرمايه گذاري هاي تجاري و 

جريان انرژي است.
به گزارش ايسنا، شاهزاده عبدالعزيز بن سلمان، وزير 
انرژي عربستان س��عودي، روز يكشنبه در كنفرانس 
تجاري عرب-چين به شبكه سي ان بي سي گفت: ما 
به واقعيت امروز واقف ش��ده ايم كه چين پيش افتاده 
اس��ت و همچنان به اين پيش��تازي ادامه خواهد داد. 
ما نمي خواهيم با چين رقابت كني��م. ما بايد با چين 
همكاري كنيم. وي افزود: در همكاري با چين، ارزش 
وجود دارد زيرا آنها در داشتن توليدكنندگان درست، 
به خصوص در فضاي تجديدپذيرها، پيش افتاده اند. 
ما هرگز نمي خواهي��م در برابر اين بازي حاصل صفر 

حركت كنيم.
شاهزاده عبدالعزيز درباره علت اينكه عربستان به چين 
چشم دوخته است، گفت: بر اين باور است كه تقاضاي 
چين براي نفت همچنان رو به رش��د است و اين تكه 

كيكي است كه عربستان مايل است تصرف كند.
چي��ن، بزرگترين واردكننده نفت در جهان اس��ت و 
س��عودي ها با وجود نفت تحت تحريم ارزان روسيه، 
موفق ش��دند بزرگترين صادر كننده نفت به چين در 

آوريل باش��ند. ش��ركت دولتي آرامكوي سعودي در 
مارس دو ق��رارداد بزرگ را اعلام ك��رد كه تحت آن، 
6۹0 هزار بشكه در روز نفت به شركت هاي رونگشنگ 
پتروكميكال و ژيجيانگ پتروكميكال عرضه مي كند. 
اين قراردادها پس از سفر دسامبر گذشته شي جين 

پينگ، رييس جمهور چين، به عربس��تان س��عودي 
منعقد شدند.

وزير انرژي عربستان س��عودي گفت: بازار نفت عليه 
ابهامات عمل مي كند. اين به معناي آن نيست كه ما با 
ديگران همكاري نمي كنيم. وي به اروپا، كره جنوبي، 

ژاپن، ايالات متحده و آمريكاي لاتين در ميان طرفيني 
اشاره كرد كه اين كشور با آنها روابط تجاري دارد.

اين كنفرانس در رياض به دنبال رشد روابط اقتصادي 
و ديپلماتيك چين و عربستان سعودي برگزار شد كه 
هر دو كشور در حال حاضر، روابط به شدت تيره اي با 

غرب پيدا كرده اند.
هيات دولت عربستان سعودي در مارس، تصميم براي 
پيوستن به سازمان همكاري شانگهاي كه يك بلوك 
امنيتي به رهبري چين اس��ت و در آن روسيه، هند و 
پاكستان و چهار كشور آسياي مركزي به عنوان اعضاي 

كامل حضور دارند را تصويب كرد.
بر اساس گزارش ش��بكه خبري سي ان بي سي، وزير 
انرژي عربستان سعودي در پاسخ به افراد بدبين منتقد 
روابط رو به رشد ميان عربستان سعودي و چين، پاسخ 
داد: من آن را كاملا ناديده مي گيرم. او معاملات تجاري 
را به ظرفي تشبيه كرد كه لزومي ندارد ميان كشورها 
تقسيم ش��ود و گفت: عربستان س��عودي هرجا كه 
فرصت پيش بيايد، خواهد رفت. هيچ مساله سياسي و 
استراتژيكي درباره آن وجود ندارد. ما عربستان سعودي 
هستيم. نيازي نداريم وارد آنچه شويم كه من آن را بازي 
حاصل صفر مي خوانم. ما بر اين باوريم كه فرصت هاي 

جهاني بسيار زيادي وجود دارند.

مقامات ايران اطمينان داشتند كه صنعت خودروسازي 
كشور، سنگر مقاومت اقتصادي در برابر تحريم هاي 
گسترده اي خواهد بود كه ايالات متحده پس از خروج 
از برجام بر اين كشور تحميل كرد. اما اميد ها به اينكه 
واردات از كش��ور هايي مانند چين، تاثير تحريم هاي 
امريكا را جبران كند، بدل به واقعيت نشد. سقوط آزاد 
ارزش ريال و كاهش درآمد هاي دولتي، موجب كمبود 
گسترده مواد وارداتي حياتي و افزايش ناگهاني قيمت ها 
شده است. اين وضعيت، ضربه سختي به صنعت وارد 
كرده و اميد شهروندان براي خودرودار شدن را از بين 
برده است. به گزارش انتخاب از فايننشال تايمز: مقامات 
ايران اطمينان داشتند كه صنعت خودروسازي كشور، 
سنگر مقاومت اقتصادي در برابر تحريم هاي گسترده اي 
خواهد بود كه ايالات متحده پس از خروج از برجام بر 

اين كشور تحميل كرد. 
اما اميدها به اينكه واردات از كشورهايي مانند چين، 
تاثير تحريم هاي امريكا را جبران كند، بدل به واقعيت 
نش��د. س��قوط آزاد ارزش ريال و كاهش درآمدهاي 
دولتي، موجب كمبود گسترده مواد وارداتي حياتي 
و افزايش ناگهاني قيمت ها شده است. اين وضعيت، 
ضربه س��ختي به صنعت وارد كرده و اميد شهروندان 

براي خودرودار شدن را از بين برده است.
محمدرضا، كارگر ساختماني كه سال ها براي خريد 
پرايد، ارزان ترين خودروي ايران، پس انداز مي كرده، 
گفت: »تا آخ��ر عمرم حتي نمي توانم به آن فكر كنم. 

قبل از اين دشوار بود، حالا ديگر غيرممكن است.«
صنايع خودروسازي ايران بزرگ ترين بخش غير نفت 
و گازي صنعت اين كش��ور است و از خوشبيني هاي 
پس��ابرجامي بهره من��د ش��د، چرا كه ش��ركت هاي 

خودروسازي خارجي، به ويژه شركت هاي فرانسوي، 
شروع به بررسي بازار ايران كردند. اما تحريم هايي كه 
پس از خروج ترامپ از برجام در س��ال 2018 بر ايران 
اعمال ش��د، با ويران كردن اقتص��اد و به ويژه صنعت 
خودروسازي اين كشور، اين اميدها را بر باد داد. صنعت 
خودروسازي ايران 4 درصد از توليد ناخالص داخلي اين 
كشور را شامل مي شود و قريب به 500 هزار نيروي كار 
را در استخدام خود دارد. شركت هاي فرانسوي كه پس 
از برجام وارد بازار ايران شده بودند، با خروج امريكا از 
برجام، شروع به خروج كردند. شركت پژو قراردادهاي 
توليدي به ارزش 700 ميليون ي��ورو را لغو كرد و رنو 
نيز برنامه افزايش توليد به 350 هزار خودرو در سال 

را كنار گذاشت.
اين صنعت در ابتدا به دنبال پر كردن خلأ به وجود آمده 
با توليد داخل��ي و واردات از چين بود. به گفته يكي از 
مديران اين صنعت، ايران همچنان به توليد برخي از 
مدل هاي پژو با وارد كردن نيمي از قطعات از بازار چين 

ادامه مي دهد.
با اين حال، خودروس��ازان هنوز نتوانسته اند با هزينه 
معقول تقاضاها را تامين كنند. توليد خودرو در ايران 
در سال 2017 و پيش از خروج ترامپ از برجام به يك 
و نيم ميليون دستگاه در سال رسيد كه يكي از بالاترين 
سطوح تاكنون بوده است، اما از آن زمان اين تعداد به 

زير يک ميليون دستگاه در سال كاهش يافت.
ارزان ترين مدل پژو 206 صف��ر داخلي كه در يكي از 
نمايشگاه هاي خودروي تهران در ماه جاري به فروش 
مي رسد، 520 ميليون تومان )10800 دلار( قيمت 
دارد كه از نظر ريالي حدود 15 برابر بيش��تر از ماه مه 
 2018، يعني زماني كه تحريم ها اعمال ش��د، و 5/5 

برابر بيشتر از ميانگين دس��تمزد سالانه كارگران در 
ايران است.

تهران در تلاش براي كاهش قيمت ها، در ممنوعيت 
واردات خودرو تجديدنظر كرده و اخيرا اجازه ورود تعداد 
محدودي خودروي جديد از چين را داده است و در حال 

بررسي اجازه واردات خودروهاي دست دوم است.
صنعت دفاعي اي��ران نيز براي توليد برخي از قطعات 
مانند ايربگ و سنس��ورها و قطعات الكترونيكي وارد 
عمل شد و در س��ال گذشته شمسي، توليد را به يك 
ميليون و 200 هزار دستگاه رساند. قيمت ها نيز طي دو 
ماه گذشته با افزايش عرضه متعاقبا اندكي كاهش يافته 
است. اما به دليل كمبودهايي كه در بازار ايران وجود 
دارد حتي كساني كه پول كافي دارند فقط مي توانند 
مدل ه��اي قديمي تر خودروه��اي توليدي برندهاي 
محب��وب جهاني را بخرند، البته اي��ن خودروها نيز با 

قيمت هاي نجومي عرضه مي شوند.
يكي از نمايشگاه هاي خودروي تهران، يك مرسدس 
بن��ز E 200 كارنكرده تولي��د 2017 را به قيمت 17 
ميليارد تومان مي فروشد كه حدود شش برابر قيمت 

مدل 2023 در بازارهاي غربي است.
حتي خودروهاي خارجي كارك��رده نيز قيمت  هاي 
بالاتري دارند. يك��ي از ديپلمات هاي غربي در تهران 
گفت: »شايد ايران تنها كشوري در جهان باشد كه در 
آن خودرو مي خريد، در طي س��ال ها آن را 100 هزار 
كيلومتر مي رانيد و سپس آن را به دو، سه يا حتي چهار 

برابر قيمت اصلي مي فروشيد.«
به گفته تحليلگران، برخي از ايرانيان خريد خودرويي 
كه حداقل بتواند ارزش خود را حفظ كند را راهي براي 
محافظت از پس انداز خود در برابر تورمي مي دانند كه 

در حال حاضر 4۹ درصد اس��ت. ريال ايران در س��ال 
گذشته بيش از يك س��وم ارزش خود را از دست داده 

است.
بس��ياري از م��ردم پس انداز خود را در حس��اب هاي 
بانكي ويژه اي كه دولت براي حمايت از صنايع داخلي 
ازجمله بخش خودرو ايجاد كرده است، قرار داده اند. 
سپرده گذاران قصد خود را براي خريد يك خودرو ثبت 
مي كنند و سپس بين ثبت نام كنندگان، قرعه كشي 
مي ش��وند و برندگان مي توانند خودرو م��ورد نظر را 

خريداري كنند.
مشخص نيست كه مشتريان عموما چه مدت منتظر 
مي مانند تا بتوانند از ي��ك توليدكننده داخلي مانند 
ايران خودرو يا س��ايپا، خودرو بخرند. اين شركت ها از 
ارايه جزييات در مورد توليد خود يا اظهارنظر در مورد 

مشكلات توليد خودداري كردند.
تحليلگران معتقدند بحران در صنايع كليدي مانند 
بخش خودرو مي تواند تهران را متمايل به اين كند كه 
حداقل به دنبال يك توافق موقت هس��ته اي جديد با 

امريكا باشد تا از فشار اقتصادي بكاهد.
س��عيد ليلاز، تحليلگر حوزه اقتصاد سياس��ي ايران، 
چنين توافقي را رد نكرد، اما گفت انزواي سياسي كشور 
همچنان يك مشكل بزرگ براي صنعت خودرو خواهد 
بود. او گفت: »چگونه يك خودروساز ايراني مي تواند 
سود ببرد و خدمات پس از فروش ارايه بدهد در حالي 
كه كشور دائما با كشورهاي ديگر درگير است.« ليلاز 
افزود: »سياست بر اقتصاد سايه انداخته است. صنعت 
خودرو تنها در صورتي مي تواند پيشرفت كند كه بتواند 
توليد را فراتر از بازار ايران افزايش بدهد و اين به تغيير 

نگرش در سياست خارجي نياز دارد.«

سقوط قيمت نفت
در آستانه تصميم فدرال رزرو

قيمت نفت در معاملات روز دوش��نبه ب��ازار جهاني، 
در آس��تانه نشس��ت بان��ك مركزي آمري��كا و تلاش 
س��رمايه گذاران براي ارزيابي تمايل فدرال رزرو براي 
افزايش بيشتر نرخ بهره، كاهش پيدا كرد. بهاي معاملات 
نفت برنت با ۹7 سنت معادل 1.3 درصد كاهش، به 73 
دلار و 82 سنت در هر بشكه رسيد. بهاي معاملات وست 
تگزاس اينترمديت آمريكا 1.3 درصد كاهش يافت و به 
6۹ دلار و 24 سنت در هر بشكه رسيد. هر دو شاخص 
هفته گذشته در پي انتشار آمار اقتصادي مايوس كننده 
چين كه نگراني ها نسبت به رشد تقاضا براي سوخت در 
بزرگ ترين واردكننده نفت جهان را برانگيخت و افزايش 
قيمت ناشي از تصميم عربستان سعودي براي كاهش 
تولي��د به ميزان يك ميليون بش��كه در روز در ژوئيه را 
جبران كرد، دومين كاهش هفتگي متوالي را رقم زد. 
فرانسيسكو بلانش، تحليلگر واحد تحقيقات جهاني 
بانك آمريكا در يادداش��تي نوشت: قيمت نفت بين دو 
عامل متضاد گير افتاده است كه شامل رشد منفي پولي 
و ديگري ذخاير پايين تر نفت در نيمه دوم سال 2023 
هست. فعلا عامل منفي دست بالاتري خواهد داشت و 
قيمت نفت تا زماني كه فدرال رزرو تزريق پول را كاهش 
دهد، براي صعود در كشمكش خواهد ماند. اين بانك 
همچنان انتظار دارد ميانگين قيمت نفت برنت در سال 
2023، به حدود 80 دلار در هر بش��كه برسد. احتمال 
افزايش نرخ بهره آمريكا، قيم��ت دلار را تقويت كرد و 
كالاهايي كه به اين ارز قيمت گذاري مي ش��وند مانند 
نفت، براي دارندگان ارزهاي ديگر گران تر شدند و قيمت 
آنها با كاهش روبرو ش��د. اكثر فعالان بازار انتظار دارند 
بانك مركزي آمريكا در پايان نشست سياست گذاري 
دو روزه خود در روز چهارشنبه، نرخ بهره را بدون تغيير 
نگه دارد. سِت كارپنتر، اقتصاددان بانك مورگان استنلي 
در يادداشتي نوشت: ما همچنان فرود نرم در آمريكا را 
پيش بيني مي كنيم اما اگر رشد اقتصادي آهسته نشود، 
سياست پولي ممكن است انقباضي تر شده و فشار تامين 
مالي در سيستم بانكي، ريسك ها را در جهت نزولي نگه 
خواهد داشت در بخش عرضه، در حالي كه عربستان 
سعودي توليد نفت را چهار بار در سال گذشته كاهش داد 
اما عرضه روسيه از آنجا كه تحريم ها به شكلي مهندسي 
شدند تا تاثير كمتري روي توليد اين كشور داشته باشند، 
ثابت مانده است. صادرات نفت روسيه به چين و هند، با 
وجود اجراي تحريم اتحاديه اروپا و مكانيزم سقف قيمت 
گروه هفت كه از اوايل دسامبر اجرايي شد، رشد كرده 
است. گلدمن ساكس پيش بيني قيمت نفت را به دليل 
عرضه بالاتر از حد انتظار از سوي روسيه و ايران، كاهش 
داد و پي��ش بيني خود از عرضه اي��ن دو توليد كننده و 
ونزوئلا را در س��ال 2024 مجموعا به ميزان 800 هزار 
بشكه در روز بالا برد. پيش بيني قيمت نفت دسامبر اين 
بانك اكنون در 86 دلار در هر بشكه براي نفت برنت قرار 
دارد كه كمتر از ۹5 دلار برآورد قبلي است. همچنين 
پيش بيني قيمت وست تگزاس اينترمديت 81 دلار 
است كه كمتر از 8۹ دلار برآورد قبلي است. در اين بين، 
چندين منبع آگاه اعلام كردند شركت آرامكوي سعودي 
حداقل به پنج مشتري در شمال آسيا اعلام كرد كه حجم 
نفت قراردادي خود براي جولاي را به طور كامل دريافت 

خواهند كرد. 
سه منبع بازرگاني با بيان اينكه بعضي از پالايشگاه هاي 
دولتي چيني دريافت نفت كمتر در جولاي را درخواست 
كرده اند، اظه��ار كردند كه مجم��وع حجمي كه اين 
پالايشگاه ها دريافت مي كنند، ممكن است حدود 10 
ميليون بشكه كمتر از از ميزان دريافت آنها براي ژوئن 
باشد. بر اساس گزارش رويترز، آرامكوي سعودي قيمت 
فروش رسمي خود براي همه گريدهاي نفتي به مقصد 
آسيا كه در جولاي بارگيري مي شوند را بالا برده است 
و اين امر به سود پالايش آس��يب زده و باعث مي شود 
آرايشگاه ها خوراك بيشتري را از بازار محموله هاي تك 
خريداري كند. با اين حال، ميزان خريد نفت عربستان 
سعودي توسط چين در جولاي احتمالا مشابه سطح 
ژوئن خواهد بود زيرا ساير پالايشگاه هاي چيني نفت 

بيشتري را براي جولاي درخواست كرده اند.

كمبود آب در حال
تبديل شدن به بحران است

نماينده مردم ش��اهرود در مجلس شوراي اسلامي با 
اشاره به موضوع كم آبي در حوزه انتخابي خود گفت: 
چندبار به آقاي محرابي��ان وزير نيرو تذكر داده ايم اما 
اقدامي صورت نگرفته اس��ت. به گزارش ايسنا، علي 
اصغرخاني در تذكري شفاهي در جريان جلسه علني 
امروز مجلس، بيان كرد: كمب��ود آب در حال تبديل 
شدن به بحران است. در حالي كه در جريان سفر چند 
ماه قبل آقاي رييسي به شاهرود، وضعيت آب منطقه را 
تشريح كردم اما تا امروز هيچ اقدام جدي براي حل آن 
نشده است. چندبار به آقاي محرابيان وزير نيرو تذكر 
داده ايم اما اقدامي صورت نگرفته است لذا لازم است 
به آنها تذكر جدي داده شود.  وي در تذكري خطاب به 
رييس سازمان تبليغات اسلامي، به واكنشهاي احتمالي 
در برابر تغيير در ساختار اين سازمان در استان سمنان و 
شهرستان شاهرود اشاره كرد و با يادآوري اينكه امسال 
در سال انتخابات قرار داريم كاهش تنش هاي سياسي 

منطقه اي را خواستار شد.



چند روزي مي شود كه بازار س��رمايه روند نزولي به خود 
گرفته و بازارهاي موازي نيز كاهشي بودند. بر اساس آمار 
روند كاهش��ي قيمت دلار كه از هفته گذش��ته آغاز شده 
بود، روز گذشته رنگ و بوي تازه اي به خود گرفته و شاهد 
كاهش نسبتا سنگيني در نرخ دلار بازار آزاد هستيم؛ دلار 
طي هفته هاي گذشته اغلب در محدوده ۵۱ هزار توماني 
نوس��ان مي كرد، در زمان نگارش اين گزارش وارد كانال 
۴۶ هزار توماني نيز شده كه بيش از ۲ هزار تومان از ريزش 
آن تنها به دو س��اعت بازمي گردد. خبرهاي ضد و نقيض 
حول توافق هسته اي موجب ش��د تا خوش بيني هايي از 
احتمال از س��رگيري مذاكرات يا دستيابي به يك توافق 
بين ايران وطرف هاي غربي افزاي��ش يابد و بازار ارز نيز به 
عنوان اثرپذيرترين بازار از اين اتفاق، با كاهش نرخ مواجه 
شود. در كنار اين اتفاقات، صحبت هاي روز گذشته رهبري 
اين خوش بيني را دوچندان كرد. رهبري عنوان كردند كه 
توافق اشكالي ندارد اما نبايد در زيرساخت هاي هسته اي 
تغييري ايجاد شود. برداشت ها از اين سخنان به اين شكل 
است كه گويا ايران اكنون حاضر است كه توافق هسته اي را 
به سرانجام برساند اما ممكن است تنها بر سر برخي مسائل 
اختلاف نظر باشد كه البته مشخص نيست در پشت پرده 
درباره اين موارد نيز اتفاق نظري صورت گرفته است يا خير.
به هرحال شوك وارد شده به قيمت دلار در بازار آزاد، تمامي 
بازارها از جمله بورس تهران را نيز تحت تاثير قرار داده است 
و با وجود اينكه دلار محاس��باتي در بازار س��هام و فروش 
شركت هاي بورسي با بازار آزاد فاصله  زيادي دارد، نمي توان از 
تاثير رواني آن چشم پوشي كرد زيرا همين انتظارات مي تواند 
به كاهش تقاضا در بازار سهام و حتي نرخ فروش محصولات 

شركت ها نيز منجر شود.
نكته قابل توجه اينجاست كه كاهش قيمت دلار به واسطه 
اخبار سياسي و مذاكرات است و اگر اخبار مثبت تري از توافق 
به گوش برسد قيمت دلار كاهشي خواهد شد و احتمالا 
سايربازارها نيز نزولي ش��ود. اما تنها بازاري كه مي تواند از 
توافقات نتيجه و حاصل قابل توجه داشته باشد بازار سرمايه 
اس��ت. انجام توافق مي تواند به رشد بازار سرمايه و صعود 
واقعي آن مي تواند كمك شاياني كند. با فرض توافق، سايه 
يك ريسك كلان در بازار سهام برطرف مي شود، به رغم اينكه 
اين موضوع در كوتاه     مدت منجر به كاهش موقتي قيمت 
دلار مي شود، در بلندمدت براي بازار سهام بركات و منافعي 
را به همراه خواهد داشت. اين موضوع موجبات استقبال از 
سهام شركت هاي بورسي را فراهم خواهد كرد، چون اكثر 
شركت هاي بازار سرمايه، برخي از طرح هاي توسعه     اي خود 
را به دليل تحريم ها متوقف كرده     اند، يا برخي شركت ها در 
دستيابي به برخي قطعه ها محروم بوده     اند. همچنين برخي 
شركت هاي پتروشيمي نيز به دليل تحريم ها محصولات 
خود را با تخفيف در بازارهاي بين المللي عرضه مي كنند 
كه اين موضوع موجب  كاهش سود اين شركت ها مي شود، 
بنابراين مي توان گفت كه برداشته     شدن سايه تحريم از سر 
بازار سهام در بلندمدت براي بازار سهام بركات زيادي خواهد 

داشت و براي برهه كوتاه مدت ممكن است به دليل تزريق 
هيجانات تاثيرات منفي بر اين بازار داشته باشد، در نتيجه 
س��هامداران بورس تهران بايد از حصول توافق در روابط 

سياسي استقبال كنند.

   تاثير توافق روي بازار سرمايه
به گفته كارشناسان بورس نتيجه رخدادهاي اقتصادي است 
كه رخ مي دهد. بورس از عوامل مختلفي چون تحريم و نرخ 
دلار، كسري بودجه و تورم تاثير بالايي مي پذيرد. يك عامل 
مهم ديگر نيز حضور مردم در بازار در س��مت تقاضا است. 
 P/ E اگر مردم س��رمايه خود را وارد بازار سهام كنند، بازار
بالاتري دريافت كرده و رشد بيشتري را به ثبت مي     رسانند، 
اما اين بدان معنا نيست كه اگر مردم حضور نداشته باشند، 
بورس رشد نمي كند. از آبان ۱۴۰۱ كه بورس تهران رشد 
خود را شروع كرد، اين س��وال در ذهن عموم فعالان بازار 
مطرح شده بود كه چرا بازار سهام رشد خود را شروع كرده 
است. پاس��خ همه متخصصان به اين سوال، ركود شديد 
بازار و حركت خودكار به سمت رشد و صعود بازار بود. رشد 
شاخص از آبان ۱۴۰۱ نه تنها در نتيجه ورود پول مردم به 
بازار سهام نبود، بلكه جاماندگي شديد بازار و كاهش شديد 
P/ E موجبات رشد بازار را فراهم كرد. البته از بهمن ماه پول 
جديد وارد بازار سرمايه شد و رالي      جديدي در بازار آغاز شد. 
اينكه آيا مردم واقعا به بازار اعتماد مي كنند، سوال بسيار 

پيچيده     اي است. به نظر مي رس��د ورود پول بالا به بازار در 
نتيجه اعتماد مردم به بورس اس��ت. هرچند آمارها نشان 
مي دهد در روند اصلاحي اخير ب��ازار، همان مقدار پولي 
كه وارد بازار شده ، به طور تقريبي از بازار خارج شده است. 
سازمان بورس بايد كاري كند كه اعتماد سلب نشود و به طور 
واقعي مانع مكانيزمي شود كه حركت شديد و نوسان هاي 
شديد را به وجود مي آورد. سازمان؛ در واقع با يك پارادوكس 
مي تواند مانع از اين حركات ش��ود. يك آيتم در بازار به نام 

دامنه نوسان وجود دارد. 

   بازار از دريچه معاملات
بورس تهران روز گذشته شاهد ريزش دسته جمعي صنايع با 
سيگنال هاي دلاري بود تا اين بار سطح دو ميليون و دويست 
هزار واحدي هم از دست برود. در معاملات روز دوشنبه ۲۲ 
خرداد ۱۴۰۲، شاخص بورس تهران ۶۲ هزار و 8۰۶ واحد 
نسبت به روز كاري گذشته افت كرد و تا سطح ۲ ميليون 
و ۱۴۵ هزار و ۴۰۵ واحد پايين آمد. بدين ترتيب شاخص 
كل در چهارمين پله نزولي متوالي خود س��طح حمايتي 
قدرتمندي را از دس��ت داد. ش��اخص كل هم وزن بورس 
نيز با كاهش ۱8 ه��زار و 889 واحدي در رقم 7۲9 هزار و 
7۴۶ واحدي ايس��تاد. شاخص كل فرابورس نيز با ريزش 
۵۱۲ واحدي به رقم ۲7 هزار و ۵۱8 واحد رسيد. همچنين 
ش��اخص هم وزن فرابورس با ريزش 3 هزار ۴8۲ واحد به 

س��طح ۱3۴ هزار و ۱۲۵ واحد رس��يد. روز دوشنبه براي 
چهارمي��ن روز متوالي مالكيت حقيقي هاي بازار كاهش 
يافت و هزار و ۱۰3 ميلي��ارد تومان پول حقيقي از بورس 
تهران خارج شد. معاملات بورس روز گذشته نشان مي دهد، 
با وجود رشد اندك در آغاز معاملات، روند نزولي بورس ادامه 
يافت. به طوري كه شاخص كل، طي برآيند معاملات امروز 
حدود ۶۲ هزار و 8۰۶ واحد ديگر معادل ۲.8۴ درصد اين 
شاخص كاهش ارتفاع داد و همين امر سبب شد تا كانال 
قدرتمند ۲.۲ ميليون واحدي از دست برود. در نهايت نماگر 
اصلي تالار شيشه اي در تراز دو ميليون و ۱۴۵ هزار واحدي 

به كار خود خاتمه داد.
ش��تران با ۵۶ ميليارد تومان بيش��ترين كاهش مالكيت 
حقيقي را داش��ت و پس از آن فولاد و ش��پنا به ترتيب با 
۵۵.8 ميليارد توم��ان و ۵۱ ميليارد تومان در جايگاه دوم 
سوم خروج پول حقيقي روزانه قرار گرفت. والماس با ۵۴ 
ميليارد تومان ورود پول حقيقي نيز بيشترين رشد مالكيت 
حقيقي روز دوشنبه را داشت. ارزش معاملات خرد بازار در 
سومين روز كاري هفته با 38 درصد رشد به ۱۰ هزار و 3۴۵ 
ميليارد تومان رس��يد و ارزش معاملات اوراق ۲9۴ هزار و 
۱38 ميليارد تومان ب��ود. ارزش صف هاي فروش با ۱۰۵ 
درصد رش��د در روز جاري به ۵7۴ ميليارد تومان رسيد و 
ارزش صف هاي خريد با ۱۴ درصد رش��د به 89۰ ميليارد 

تومان رسيد.

رويداد
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معاملات بورس
جايي براي نگراني ندارد

ايرنا| رضا عيوض لو، عضو هيات مديره سازمان بورس 
روند فعلي معاملات بورس را م��ورد ارزيابي قرار داد و 
افزود: بازار سهام پس از نوساناتي كه در ۲ سال گذشته 
تجربه كرد، به لحاظ بازدهي نس��بت به س��اير بازارها 
با عقب ماندگي همراه ش��د، همچنين از س��وي ديگر 
شاهد تورمي بوديم كه مي توانست درآمد شركت ها را 
تحت تاثير خود قرار دهد. وي به انتشار ماهانه گزارش 
عملكرد شركت ها اشاره كرد و گفت:  گزارش شركت ها 
نشان دهنده عملكرد مطلوب و نيز رشد در فعاليت آنها 
بوده است؛ بنابراين بازار سهام از دلايل كافي براي رشد 
برخوردار اس��ت. عيوض لو خطاب به سهامداران اعلام 
كرد: ب��ا توجه به اينكه اكنون بازار س��هام در موقعيت 
مناس��ب قرار گرفته، بنابراين بهتر است تا سهامداران 
به طور حتم به صورت غيرمستقيم به بازار ورود كنند 
و از طريق صندوق هاي س��رمايه گذاري اقدام به ورود 
س��رمايه هاي خود در بورس كنند. عضو هيات مديره 
سازمان بورس خاطرنشان كرد: سرمايه گذاران بايد به 
اين موضوع آگاه باشند كه صندوق  هاي سرمايه گذاري 
ضمن كاهش ريس��ك س��رمايه گذاري، هميشه در 
بلندمدت بازدهي مطلوبي را عايد سرمايه گذار خواهند 
كرد. وي معتقد است كه صندوق هاي سرمايه گذاري 
هميش��ه به اندازه سرمايه گذاري مستقيم و نيز خريد 
سهام در بازار بازدهي معقولي را در اختيار سهامداران قرار 
خواهد داد. عيوض لو اظهار داشت: در وضعيت فعلي و به 
دنبال نوسانات حاكم در بازار، سرمايه گذاري به صورت 
غيرمس��تقيم و از طريق صندوق هاي سرمايه گذاري 
بهترين راهكاري است كه مي توان به سهامدار ارايه كرد. 
عضو هيات مديره س��ازمان بورس، معاملات بورس را 
همراه با ريسك دانست و گفت: سهامداران با تنوع بخشي 
در سبد سهام خود مي توانند ريسك موجود در بازار را 
مديريت كنند و به هيچ عنوان سرمايه گذاران نبايد در 
سبد سهام خود به يك سهم اكتفا كنند. وي اعلام كرد: 
اين مس��ائل جزو مواردي است كه اگر سهامداران آنها 
را مدنظر قرار دهند مي توان گفت كه بازار هيچ جايي 
براي نگراني ندارد. عيوض لو با بيان اينكه اكنون ميزان 
ورود نقدينگي به بازار در حال افزايش اس��ت، افزود: تا 
زماني كه ثبات در متغيرهاي اقتصادي كش��ور وجود 
داشته باشد، اتفاق خاصي تهديد كننده معاملات بورس 
نيست. عضو هيات مديره سازمان بورس با تاكيد بر اينكه 
صندوق هاي سرمايه گذاري در سهام بهترين گزينه براي 
انتخاب سهامداران است، گفت: در اين صورت سهامداران 
مي توانند با نگاه بلندمدت خود به بورس از نوس��انات 

احتمالي و نيز ضرر و زيان در اين بازار در امان باشند.

عرضه خودروهاي جديد
در بورس

اميرمهدي صبايي، مدير نظارت بر بورس هاي سازمان 
بورس به آخرين وضعيت عرضه خودرو در بورس اشاره 
كرد و افزود: با اس��تناد به مفاد آخرين مصوبه شوراي 
عالي بورس و اوراق به��ادار در خصوص عرضه خودرو، 
همچنان پذيراي درخواست هاي عرضه خودرو توسط 
عرضه كنندگان در بورس كالا هس��تيم. وي تش��ريح 
كرد: س��ازمان بورس بر اس��اس مصوبه بالاترين ركن 
بازار سرمايه )شوراي عالي بورس( كه با هدف حمايت 
از حقوق س��رمايه گذاران، گذرانده ش��ده است؛ هيچ 
مانعي براي عرضه خودرو در بورس متصور نيست و اگر 
خودروس��ازان بزرگ عرضه در بورس را متوقف كردند 
صرفاً به دليل تصميم خود آنها بوده و از جانب سازمان 
بورس مانع و مشكلي در اين زمينه وجود نداشته و ندارد. 
صبايي مطرح كرد: در همين راستا با توجه به مذاكرات 
صورت گرفته با يكي از خودروسازان، عرضه مجدد خودرو 
سواري در بورس كالا پس از وقفه چند ماهه مجدداً قابل 
اجرا اس��ت. مدير نظارت بر بورس هاي سازمان بورس 
تصريح كرد: به مديران ساير ناشران خصوصا در صنعت 
خودروس��ازي به عنوان مدافع حقوق سهامدارانشان، 
توصيه مي شود در زمينه مقابله با قيمت گذاري دستوري، 
تحركات جدي تري داشته باشند و صرفاً مجري مصوباتي 
كه مباني كارشناس��ي ندارد و متضمن صرفه و صلاح 

سهامداران نيست، نباشند.

تسلط بر خود، رمز موفقيت يك 
معامله گر 

نكته مهم ديگري كه لازم است به آن اشاره كنم موضوع 
پويايي بورس است. بورس بازاري است كه قيمت ها در 
آن هميشه در حال تغيير هست. بازاري كه هميشه 
دو طرف معامله گر به نام خريدار و فروش��نده دارد. 
بايد توجه داشت قيمت ها هميشه در جهتي حركت 
مي كنند كه برآيند قدرت خريداران يا فروشندگان 
در آن جهت برتري داشته باش��د. به عبارتي بازارها 
هميشه در حركت هستند و اين معامله گر است كه 
بايد بتواند به دور از هرگونه تعصب خاطر در جهتي 
كه بازار حركت مي كند دس��ت به معامله بزند. يك 
معامله گ��ر موفق بايد ديدگاهي بي طرفانه نس��بت 
به بازار و جهت حركت آن داش��ته باشد. بايد توجه 
داشت بازار اشتباه نمي كند و معامله گر بايد در نقش 
يك نظاره گر ابتدا فرصت ها را شناسايي كند و سپس 
عكس العمل مناس��ب را انجام دهد. بازار نتيجه يك 
حركت دسته جمعي است و نبايد برخلاف تصميم 
دسته جمعي حركت كرد. در بازار بورس مهم نيست 
چه كسي درست مي گويد مهم آن است كه بازار چه 
تصميمي مي گيرد و چه روندي را در پيش مي گيرد. 
معامله گر بايد در جهت روند ب��ازار حركت كند و بر 
اساس تحليل ها و آموخته هايش به دنبال فرصت خريد 
يا فروش مناسب بگردد و بداند وي قدرت و پول كافي 
براي تغيير روند بازار را ندارد. حتي اگر حق با او باشد 

اما توانايي مبارزه با بازار را ندارد!

رشد بورس
به هيچ عنوان تورم زا نيست

بورسنيوز| سيد هادي موسوي، مديرعامل سبدگردان 
راد ضمن تاكيد بر مزاياي هدايت نقدينگي به سمت بازار 
سرمايه، در رابطه با راهكار هاي ترغيب سرمايه گذاران 
كوتاه مدت به سرمايه گذاري هاي بلندمدت در بورس 
بيان كرد: افزايش ماندگاري سرمايه ها در بازار سهام نياز 
به دو شرط دارد. اولين شرط، جلب اعتماد سرمايه گذاران 
نسبت به اين بازار اس��ت. ثبات در سياست گذاري ها، 
عدم مداخله در امور ش��ركت ها و عدم دست اندازي در 
س��ود صنايع، از اقداماتي اس��ت كه به افزايش اعتماد 
عمومي نسبت به بازار سرمايه كمك مي كند. وي افزود: 
سرمايه گذاران بايد اطمينان داشته باشند سياست گذار 
به گونه اي تصميم گيري مي كند كه هم منافع ملي و هم 
منافع سهامداران لحاظ مي ش��ود. دومين شرط براي 
هدايت سرمايه گذاران به سرمايه گذاري بلندمدت در 
بازار س��هام، ايجاد چشم انداز مثبت نسبت به وضعيت 
سياسي و اقتصادي كشور است. چنانچه مردم اطمينان 
خاطر داشته باشند كه سياست گذاران كفايت لازم براي 
حل مناقشات داخلي و بين المللي و... را دارند با اعتماد 
بيشتري در اين بازار فعاليت خواهند كرد.  اين كارشناس 
بازار سرمايه ادامه داد: رونق بازار ثانويه )بازار سهام( خود 
منجر به افزايش جذابيت س��رمايه گذاري در بورس و 
كاهش ريسك نقدشوندگي در اين بازار خواهد شد. به 
عبارتي مي توان گفت رونق بازار ثانويه مي تواند منجر به 
افزايش جذابيت ورود شركت ها به بازار سرمايه، افزايش 
مش��اركت در افزايش سرمايه ها، كمك به تامين مالي 
بنگاه هاي توليدي و سرمايه گذاري در بازار اوليه و... نيز 
شود. اين شرايط هم براي سرمايه گذاران كوتاه مدت و 
هم سرمايه گذاران بلندمدت منافعي در بر خواهد داشت. 
موسوي افزود: نقدينگي در شبكه بانكي جابه جا مي شود 
و معتقدم به جاي اس��تفاده از واژه هدايت نقدينگي به 
سمت بازار سرمايه، بايد به دنبال هدايت سرمايه گذاران 
كوتاه مدت بازار هاي مختلف به س��مت بازار سرمايه و 
ترغيب آنان به سرمايه گذاري بلندمدت تر در اين بازار 
باشيم. معتقدم در بخش مولد اقتصاد خصوصا در بازار 
سهام، با هدايت سرمايه گذاران كوتاه مدت و سفته بازان 
به سمت بازار سرمايه مي توان يك بازي برد-برد تعريف 
كرد كه از يكسو كمترين آثار مخرب را در بازار هاي مختلف 
داشته باشد و از س��وي ديگر، به تامين مالي بنگاه هاي 
توليدي از طريق اين بازار كمك شود. مديرعامل شركت 
سبدگردان راد در ادامه ضمن تاكيد بر نادرستي ادعاي 
تورم زا بودن رشد بازار س��رمايه، عنوان كرد: رشد بازار 
س��رمايه به هيچ عنوان تورم زا نيست؛ اين تحليل كه با 
رشد بازار سرمايه، عده اي بسيار س��ود كرده و اقدام به 
خروج از بازار سهام و سرمايه گذاري در بازار هاي موازي 
مي كنند، نگرشي بسيار سطحي است. وي اضافه كرد: با 
ريزش بازار سهام در سنوات قبل، شاهد تعديل قيمت ها 
در بازار هاي موازي يا كاهش تورم نبوده ايم. ضمن اينكه 
صرفاً همبستگي بين بازار هاي مختلف را نمي توان به 
عنوان علت افزايش قيمت در س��اير بازار ها تلقي كرد؛ 
بنابراين رشد بازار سرمايه به معناي رشد تورم نيست. 
تورم دلايل بسيار ريشه اي تري دارد كه در دهه هاي اخير 
در مورد آن بسيار بحث شده است. كسري بودجه اي كه 
منجر به رشد پارامتر هاي پولي شده، تحريمي كه منجر 
به افزايش انتظ��ارات تورمي ش��ده و... تورم و تضعيف 
ارزش ريال، خود علت افزايش قيمت ه��ا در بازار هاي 
مختلف است و بهتر است در بحث ريشه يابي تورم علت 

و معلول ها را گم نكنيم.

فرابورس ميزبان عرضه اوليه 
جديد

۱۲ درصد از كل س��هام ش��ركت نيان الكترونيك در 
نماد »نيان« توسط سهامداران عمده شركت به روش 
تركيبي و طي دو مرحله در روز چهارشنبه 3۱ خرداد ماه 
در فرابورس، عرضه اوليه خواهد ش��د. تعداد كل سهام 
شركت نيان الكترونيك در نماد »نيان« ۲۶۶ ميليون 
و 93۰ هزار سهم بوده كه از اين تعداد ۱۲ درصد از كل 
سهام شركت يعني بالغ بر 3۲ ميليون 3۱ هزار و ۶۰۰ 
سهم قابل عرضه در فرابورس خواهد بود. تعداد سهام 
قابل عرضه در مرحله نخست )عرضه به سرمايه گذاران 
واجد شرايط( بالغ بر ۴ درصد از كل سهام شركت يعني 
۱۰ ميليون و ۶77 هزار و ۲۰۰ سهم به روش حراج است. 
اين عرضه اوليه براي واجدين شرايط در روز چهارشنبه 
مورخ 3۱ خرداد ۱۴۰۲ انجام خواهد شد. مطابق با پيام 
ناظر در روز عرضه اوليه دوره سفارش گيري آغاز خواهد 
شد و حداكثر تعداد سهام قابل خريداري توسط هر كد 
معاملاتي واجدين شرايط، ۲۲۰ هزار سهم است.نماد 
»نيان« در مرحله دوم قابل عرضه به ساير سرمايه گذاران 
به ش��يوه قيمت ثابت بوده است و حداقل تعداد سهام 
قابل عرضه معادل 8 درصد از سهام كل شركت يعني 
۲۱ ميليون و 3۵۴ هزار و ۴۰۰ است. حداكثر سهام قابل 
خريداري توسط هر شخص حقيقي و حقوقي در مرحله 
دوم، ۵۰ سهم بوده و قيمت عرضه مطابق با نرخ كشف 

شده در مرحله نخست خواهد بود.

شرط پرداخت زودتر
سود سهام عدالت اعلام شد

ايس�نا| محم��د باغس��تاني، مديرعامل ش��ركت 
سپرده گذاري مركزي اوراق بهادار و تسويه وجوه با اشاره 
به كاهش مهلت شركت ها براي پرداخت سود از هشت 
ماه به چهار ماه اظهار كرد: اگر ناشران مهلت چهار ماهه 
را رعايت كنند و سود را به حساب شركت سپرده گذاري 
مركزي واريز كنند، سود سهام عدالت نسبت به سال هاي 
قبل زودتر به حساب مشمولان واريز خواهد شد. البته 
اين موضوع ساز و كار خاص خود را دارد و كاهش مهلت 
هش��ت ماهه بايد تصويب ش��ود و جزئي از اساسنامه 
شركت ها باشد. وي ادامه داد: اگر ناشر ملزم به رعايت اين 
موضوع باشد و دستورالعمل در مجامع 3۶ شركت سهام 
عدالتي تصويب شود، پيگيري ها براي وصول زودتر سود 
سهام انجام شده و اميدواريم سود سهام عدالت زودتر به 

حساب مشمولان واريز شود.

»تعادل«گزارشميدهد

روزهاي تيره بازار سرمايه

سهم بورس از تامين مالي پالايشگاه ها
بسياري از پروژه هاي كلان حوزه انرژي كشور نظير احداث 
پتروپالايش��گاه ها، توس��عه ميادين نف��ت و گاز و احداث 
پتروشيمي ها به علت عدم آشنايي مديران پروژه با ابزارهاي 
تامين مالي جديد و تكيه بر روش هاي قديمي با تأخيرهاي 
قابل توجه چندساله مواجه هستند. تأخير در اين پروژه هاي 
كلان علاوه بر ايجاد بي نظمي در طرح هاي توسعه اي كشور، 
موجب كاهش جذابيت اقتصادي طرح به دليل كاهش نرخ 
بازده داخلي )IRR( به ازاي هر سال تأخير در بهره برداري 
مي ش��ود. فرآيند اجرا و تكميل طرح هاي سرمايه گذاري 
در صنعت نفت كشور داراي دوره طولاني بوده كه در بين 
سال هاي ۱38۰ تا ۱38۵ متوسط عدد ۱۱ سال را ثبت كرده 
است. اين دوره زماني بهره برداري از طرح ها در نيمه دوم دهه 
8۰ تا حدود ۱۵ سال افزايش يافت. از جمله عوامل مهم و 
تأثيرگذار بر دوره زماني بلندمدت بهره برداري از طرح ها، 
عدم پيش بيني مسيرهاي تأمين مالي بوده  است. به طوري 
كه اغلب پروژه ها با اتكاي صرف به منابع بودجه يا تسهيلات 
صندوق هاي مختلف برنامه ريزي شده اند. همانطور كه در 
تصوير يك نشان داده شده  است، حدود 9۰ درصد تأمين 
مالي طرح ها در كش��ور با استفاده از تس��هيلات بانكي و 
صندوق ها است، در حالي كه در كشورهايي از جمله ايالات 
متحده، اتحاديه اروپا و ژاپن، سهم تأمين مالي با استفاده 
از تسهيلات بانكي كمتر از ۲۰ درصد است و بخش عمده 
تأمين مالي تكيه بر ابزارهاي بازار سرمايه دارد. منابع مالي 
كشور كه در بخش فعاليت هاي غيرمولد در حال گردش 
هستند، مي توانند ظرفيت مناسبي را براي تامين مالي حوزه 
انرژي فراهم كنند. در واقع فارغ از نوع الگوي تامين مالي، بايد 
به ظرفيت ها و قابليت هايي كه در داخل كشور وجود دارد 
نگاه ويژه اي داشت. پتروپالايشگاه ها به عنوان بستر مناسب 
جهت نقش آفريني در بازار انرژي آينده و ايجاد ارزش افزوده 
و رفع وابستگي به خام فروش��ي نفت در اولويت پيگيري 
تامين مالي موردنياز جهت تكمي��ل پروژه ها قرار دارند. از 
آنجايي كه احداث پتروپالايشگاه  جزو پروژه هاي هزينه بر 
محسوب مي شود لذا دولت به تنهايي توانايي تامين مالي 
اين نوع طرح ها را ندارد و بايس��تي از ديگر ابزارهاي تامين 
مالي نيز استفاده كرد. مقام معظم رهبري همواره بر هدايت 
نقدينگي به سمت توليد به عنوان يكي از عوامل مهم تقويت 
توليد و پيشرفت كشور تاكيد داشته اند. براي مثال در ديدار 
جمعي از توليدكنندگان، كارآفرينان و فعالان اقتصادي در 
۲8 آبان ۱398 فرمودند: »سرمايه گذاري را تشويق كنيد؛ 
چون سرمايه گذاري عمدتاً بايد به وسيله بخش خصوصي 
انجام بگيرد. دولت صرفاً در آنجاهايي كه بخش خصوصي 
يا نمي تواند يا رغبتي ندارد يا بازدهي براي بخش خصوصي 
ندارد مي تواند سرمايه گذاري كند؛ سرمايه گذاري را بخش 
خصوصي بايد انج��ام بدهد. بخش خصوص��ي هم امروز 

امكانات دارد؛ يعني امروز پول در كش��ور كم نيس��ت، اين 
مس��اله هدايت نقدينگي را من يك بار ديگر هم در مركز 
عمومي گفتم، خصوصي هم به مسوولان مكرّر گفته شده 
كه ما اين نقدينگي موجود را به سمت توليد هدايت كنيم.«
كمك ب��ه تامين مالي طرح هاي نيمه كاره پتروپالايش��ي 
كش��ور بستر جذابي براي مش��اركت مردم و راهگشا براي 
اين طرح هاي راهبردي است. امروزه جهت گيري بسياري 
از طرح هاي پالاي��ش نفت خام در دنيا به س��مت احداث 
پتروپالايشگاه ها كه با هدف توليد فرآورده هاي پتروشيميايي 
از نفت خام هستند، معطوف شده  اس��ت. از مزاياي ايجاد 
پتروپالايشگاه ها مي توان به افزايش سودآوري و بالا رفتن 
توان رقابت در بازار فرآورده هاي نفتي، بي اثر كردن تحريم ها، 
كاه��ش هزينه هاي تامين خ��وراك، مديريت يكپارچه و 
هماهنگي ميان واحدها اش��اره كرد. در س��ال هاي اخير 
همزمان با پيشرفت دانش و فناوري ساخت مجموعه هاي 
چندمنظوره در صنايع مختلف در راستاي افزايش بهره وري، 
يكسان سازي توليد مورد توجه ويژه اي قرار گرفته است و در 
اين ميان ساخت پتروپالايشگاه ها به عنوان مصداقي از تجميع 
واحدهاي پتروش��يمي و پالايش��گاهي از اهميت ويژه اي 
برخوردار اس��ت. اما با وجود اين مزاي��اي متعدد راه اندازي 
واحدهاي پتروپالايشي در كشور با مسائلي روبرو است كه از 

جمله مهم ترين آنها موضوع تامين منابع مالي است.

   جذابيت سرمايه گذاري 
در طرح هاي پتروپالايشگاهي

پتروپالايشگاه ها به عنوان ابرپروژه هاي زيرساختي كشور 
جزو طرح هاي هزينه بر محسوب مي شوند و دولت نمي تواند 
به تنهايي تامين مالي اين طرح ه��ا را انجام دهد. از طرفي 

با وجود قانون پتروپالايش��گاه ها، حمايت ه��اي خوبي از 
طرح هاي ذيل اين قانون انجام شده است كه از جمله آنها 
مي توان به تنفس خوراك، تخفيف خوراك، اجازه صادرات 
فرآورده هاي پتروپالايشي و مجوز تامين پايدار خوراك به 
مدت حداقل ۲۰ سال اشاره كرد. در اين بين مزيت تنفس 
خوراك موجب مي شود پروژه تاسيس شده بلافاصله پس از 
بهره برداري، خوراك رايگان دريافت كند تا آنجا كه مجموع 
هزينه س��رمايه پروژه بازگش��ت داده شود. سپس هزينه 
خوراك به صورت اقساط يك وام 8 ساله به صندوق توسعه 
ملي برگردانده مي شود. همچنين تنفس خوراك با بازگشت 
كل سرمايه پروژه در سال اول بهره برداري نقش مهمي در بالا 
بردن حاشيه سود و جذابيت پروژه ها دارد به طوري كه در 
يك پتروپالايشگاه 3۰۰ هزار بشكه اي اعمال تنفس خوراك 

نرخ بازده داخلي را بيش از 9 درصد ارزي بهبود مي بخشد.

   تامين مالي از بازار سرمايه
 پرسود براي مردم و راهگشا براي طرح ها

در س��رمايه گذاري غالب��ا دو عام��ل ميزان س��ود و مدت 
بازپرداخت آن بيش از ساير عوامل مورد توجه سرمايه گذاران 
قرار دارند، ضمن اينكه در ش��رايط كنون��ي، مردم تمايل 
دارند براي حف��ظ ارزش دارايي هاي خود ب��ازاري را براي 
سرمايه گذاري انتخاب كنند كه ضمن سودآوري بالا، خطر 
سرمايه گذاري بسيار كمي هم داشته  باشد. نقدينگي اگر 
با طراحي س��ازوكارهاي حساب شده به سمت پروژه هاي 
عمراني و صنعتي كش��ور سوق داده شود تبديل به نعمت 
نقدينگي مي ش��ود. باتوجه ب��ه مزاياي ذكرش��ده درباره 
طرح هاي پتروپالايشي، مش��اركت مردم در تامين مالي 
اين پروژه ها نه تنها س��ود قابل قبولي براي آنها دارد، بلكه 

مش��كل تامين مالي طرح ها را ني��ز مرتفع مي كند. طبق 
بررس��ي هاي انجام ش��ده پروژه هاي پتروپالايش��گاهي 
تعريف شده كشور از جمله مرواريد مكران، شهيد سليماني، 
لاوان، نگين مكران و پيشگامان سيراف در مجموع حدودا 
3۰ ميليارد دلار س��رمايه گذاري لازم دارند. بخشي از اين 
سرمايه گذاري تاكنون در طرح ها انجام شده  است. مطابق 
قانون پتروپالايشگاه ها حداقل به ميزان معادل ۴/۵ درصد 
هزينه سرمايه كل پروژه بايد با استفاده از بازار سرمايه تامين 
شود. با توجه به گفته هاي رييس سازمان بورس مبني بر 
اينكه سال گذشته 3۰۰ هزار ميليارد تومان تامين مالي از 
طريق اوراق در بازار سرمايه براي دولت و ساير بازيگران شده 
است و تقريبا به همين ميزان نيز شركت ها افزايش سرمايه 
داده اند، تامين مالي اين پروژه ها از بازار سرمايه امكان پذير 
است. تامين مالي اين طرح ها با استفاده از ابزارهايي نظير 
»پذيره نويسي عمومي سهام شركت در حال احداث طرح، 
ثبت و پذيرش شركت سهامي عام پروژه، تشكيل صندوق 
سرمايه گذاري پروژه و نهايتا انتش��ار اوراق قابل تبديل به 
سهام« امكان پذير است. پذيره نويسي موفق شركت تجلي 
به مقدار ۱۰۰۰ ميليارد تومان در بازار سرمايه كه سود خوبي 
نيز براي خريداران آن به همراه داشت، از جمله نمونه هايي 
است كه تكرار مشابه آن امكان تزريق نقدينگي به بخش مولد 

اقتصاد كشور را به همراه دارد.

   جايگاه بازار سرمايه 
در تامين مالي پروژه اي پتروپالايشگاهي

بازار سرمايه در سال هاي اخير شاهد افزايش معاملات بوده 
است و در حال حاضر بيش از 37 ميليون كد بورسي فعال 
وجود دارد. از اين رو بهره گيري از ظرفيت بازار س��رمايه و 
بورس در هدايت نقدينگي، جمع آوري سرمايه هاي خرد 
مردمي و به كارگيري آن در پروژه هاي توليدي از ظرفيت هاي 
بالقوه بازار سرمايه در كشور است كه از آن استفاده نمي شود. 
در هفته هاي اخير مجيد عش��قي رييس سازمان بورس 
اظهار كرده است كه تامين مالي از بازار سرمايه ويژه بخش 
خصوصي از رويكردهاي اولويت دار اين س��ازمان در سال 
جاري است. همچنين ايشان با اشاره به افزايش 3 برابري 
انتشار اوراق شركتي در سال ۱۴۰۱ نسبت به سال ۱۴۰۰ 
تاكيد كرد: »هدف ما اين اس��ت تا منابع نقدينگي موجود 
در كشور را از طريق تامين مالي در بازار سرمايه، به سمت 
توليد هدايت كنيم.« با توجه به شرايطي كه در بازار حاكم 
است سازمان بورس مي تواند نقش پررنگي در تامين مالي 
پروژه ها ايفا كند و با فراهم آوردن بس��تر مناس��ب، ميزان 
مشاركت مردمي در تامين مالي پروژه اي پتروپالايشي را 
افزايش داده و منابع موجود را جمع آوري كند و به س��مت 

توليد مولد سوق دهد.



گروه راه و شهرسازي|
با تصويب نمايندگان مجلس، مداخله دولت در بازار اجاره 
از طريق تعيين س��قف براي اجاره بها كه در دوران كرونا 
آغاز ش��د و طي چند ساله اخير تداوم يافت، »رسمي« و 
»دايمي« شد. اين در حالي است كه تجربه كسب شده در 
كشور نه در سال هاي دور كه در همين سال هاي نزديك 
نشان مي دهد، با دخالت دولت در بازار »كالاها و خدمات 
خصوصي« از جمله بازار اجاره، نه تنها رفاه مصرف كننده 
افزايش نيافته كه در ميان م��دت و بلندمدت نيز دچار 
افت شده است. با وجود اين، نمايندگان مجلس به جاي 
حل مشكلات اقتصادي كشور كه در مناسبات حاكم بر 
بودجه هاي س��نواتي دولت و در پي آن رشد نقدينگي و 
حجم پ��ول و جهش هاي تورمي ريش��ه دارد، بار ديگر، 
ب��ا اين تصميم، دامن��ه حكمراني معي��وب اقتصادي را 

گسترده تر كرده اند.
اگر از تبعات ش��رعي مداخله در اموال خصوصي افراد و 
همچني��ن مغايرت هاي قانوني اين مصوب��ه بگذريم، از 
ناكارآمدي تعيين س��قف اجاره بها در كنترل قيمت ها 
نمي توان گذشت. اين ناكارآمدي در آمار مربوط به تمديد 
قراردادهاي اجاره طي سال هاي 1399 تا 1401 منعكس 
ش��ده اس��ت. آمارهاي رس��مي مركز آمار ايران در طي 
سال هاي يادشده نشان مي دهد كه ميانگين اجاره بها در 
اجاره نامه هاي تمديد شده در تهران و ساير شهرها بسيار 
بالاتر از سقف 25 و 15 درصدي مصوب براي پايتخت و 
ساير شهرها بوده است. البته در مصوبه ديروز مجلس، به 
مستاجران اختيار داده شده كه از موجر خود، در صورت 
دريافت يا مطالبه اجاره اي بيشتر از سقف مشخص شده، 
ش��كايت كنند. پيش از اين نيز، شكايت هاي متعددي 
از موجران به ش��وراي حل اختلاف مس��تقر در اتحاديه 
املاك ارجاع شده بود، اما از آنجا كه در مصوبات دولتي، 
مستاجران برخي از شروط از جمله تاخير چندين ماهه 
در پرداخت اجاره به موجر را نقض كرده بودند، راي به نفع 
موجر منعقد مي شد و عملا اينگونه شكايت ها راه به جايي 
نمي برد، از اين رو، در آين��ده نيز چنين راي هايي تكرار 
خواهد شد و احتمالا ش��اهد افزايش حجم پرونده ها در 
شوراهاي حل اختلاف و ساير مراجع قضايي خواهيم بود.

   تعيين سقف اجاره دايمي شد
طبق مصوبه مجلس شوراي اسلامي، شوراي عالي مسكن 
مكلف شد هر ساله نسبت به تعيين سقف يا ميزان افزايش 
اجاره بهاي مسكن اقدام كند و در صورت دريافت اجاره 

بيشتر، مستاجر مي تواند از مالك شكايت كند.
نمايندگان مجلس ش��وراي اس��لامي در جلسه علني 
دوشنبه 22 خرداد ماه مجلس، گزارش كميسيون عمران 
در مورد طرح دو فوريتي كنترل و ساماندهي اجاره بهاي 
املاك مسكوني را بررس��ي كرده و ماده ۸ اين طرح را به 

تصويب رساندند.
بر اس��اس ماده ۸ اين طرح، شوراي عالي مسكن مكلف 
است هر ساله نسبت به تعيين س��قف يا ميزان افزايش 
اجاره بها و قرض موضوع ش��رط آن اقدام كند. ش��وراي 
مذكور مكلف است تعيين سقف و ميزان افزايش ياد شده 

اين ماده را تا قبل از پايان ارديبهشت هر سال اعلام كند.
جواد سادات فيرزني مشاور مسكن وزير راه و شهرسازي 
درخصوص طرح س��اماندهي زمين و مسكن و اجاره بها 
به مهر گفت: طب��ق مصوبه مجلس دولت مجاز ش��ده 
اس��ت كه س��قف اجاره بها در ش��هرهاي بالاي 50 هزار 
نف��ر را تعيين كند. وي افزود: طبق ماده ۸ اين مصوبه در 
صورتي كه مالكين از مستأجران اجاره بيشتري دريافت 
كنند مستأجر مي تواند از مالك شكايت و اجاره را طبق 
قانون پرداخت كند و از سوي ديگر مالك نيز براي دريافت 

اجاره بهاي بيشتر جريمه خواهد شد.
مشاور مس��كن وزير راه و شهرسازي در خصوص اينكه 
اين قانون از چه زماني اجرايي خواهد شد گفت: به محض 
ابلاغ از سوي شوراي نگهبان اين قانون توسط وزارت راه 
و شهرسازي اجرايي خواهد شد. مستأجران مي توانند از 

اين قانون استفاده كنند.

    جزييات جريمه موجران
در ماده ۸ اين طرح آمده است: شوراي عالي مسكن مكلف 
است هر ساله نسبت به تعيين س��قف يا ميزان افزايش 
اجاره بها و قرض موضوع ش��رط آن اقدام كند و ش��وراي 
مذكور تعيين سقف و ميزان افزايش ياد شده در اين ماده 

را تا قبل از پايان ارديبهشت ماه هر سال اعلام مي كند.
تبصره 1- در صورت عدم رعايت نرخ افزايش اجاره بهاي 
س��الانه اعلامي اين ماده توس��ط موجر علاوه بر كاهش 
مال الاجاره به ميزان تاييدي از سوي شوراي عالي مسكن، 
موجر مشمول جريمه اي تا حداكثر 40 درصد مبلغ اجاره 

سالانه مي شود. جريمه مأخوذه در اجراي قانون جهش 
توليد مسكن مصوب 17 مرداد 1400 در اختيار صندوق 
ملي مس��كن قرار مي گيرد. همچنين موجر مش��مول 
معافيت مالياتي موضوع تبصره 11 ماده 53 قانون ماليات 
مستقيم نمي شود. بانك مركزي مكلف است بنا به اعلام 
محاكم قضايي، مبلغ جريمه موضوع اين ماده را از حساب 
محكوم عليه كسر كرده و در صورتي كه موجودي حساب 
كمتر از مبلغ جريمه باشد، محكوم عليه مشمول مجازات 

مقرر در مواد 5 و 5 مكرر قانون صدور چك مي شود.
تبصره 2-  بنگاه هاي مشاور املاك موظف به رعايت مفاد 
اين ماده در امضاي قراردادهاي اجاره املاك مسكوني از 
طريق بررسي اس��ناد عادي و رسمي ملك مورد اجاره از 
جمله مبايعه نامه 2 سال گذشته هستند. در صورت عدم 
رعايت سقف و عدم ارايه اسناد مذكور توسط موجرين، 
بنگاه هاي مشاور املاك مكلف به ارسال اين قراردادها به 

سازمان امور مالياتي هستند.
متخلفين توسط شعب س��ازمان تعزيرات حكومتي در 
مرتبه نخست به جريمه نقدي معادل سه برابر حق الزحمه 
دريافتي و در مرتب��ه دوم محكوم به محروميت به مدت 
ش��ش ماه و جريمه نق��دي معادل 4 براب��ر حق الزحمه 
دريافتي و در مرتبه سوم به محروميت به مدت يكسال و 
جريمه نقدي معادل شش برابر حق الزحمه دريافتي و در 
مرتبه چهارم به محروميت دايم از اشتغال به شغل در آن 

صنف محكوم مي شوند.
در ادامه اين نشس��ت نمايندگان ب��ا يك تبصره الحاقي 
به اين ماده موافقت كردن��د. در اين تبصره الحاقي آمده 

اس��ت: ش��عب تعزيرات حكومتي مجازن��د در صورت 
احراز تخلفات موض��وع ماده )17( قانون نظام صنفي در 
واحدهاي صنفي بنگاه هاي مش��اورين املاك، علاوه بر 
افزايش 10 برابري جريمه نسبت به صدور دستور پلمب 
واحد صنفي و نصب تابلو با درج نوع تخلفات به مدت يك 
ماه اقدام كنند. درآمدهاي حاصله به خزانه واريز مي شود 
و 50 درصد از آن جهت ساماندهي بنگاه هاي مشاورين 
املاك اختصاص يافته و 50 درصد نيز در اختيار سازمان 

تعزيرات حكومتي قرار مي گيرد.
در ادامه نماين��دگان با يك تبصره الحاق��ي ديگر براي 
جلوگيري از س��فته بازي در طرح هاي حمايتي تأمين 

مسكن موافقت كردند.
در اين تبصره الحاقي نيز آمده است: در راستاي كاهش 
التهابات مس��كن و ب��ه منظور جلوگي��ري از معاملات 
سفته بازي، خانه  واحدهاي احداثي در طرح هاي حمايتي 
تأمين مس��كن مانند اقدام ملي يا نهضت ملي مسكن، 
ثبت تمام معاملات مربوط به انتقال حق انتفاع اراضي يا 
اعيان يا امتياز ثبت نام در اين طرح ها بايد از طريق سامانه 
طرح هاي حمايتي تأمين مسكن، بخش معاملات ثانويه 
و با تأييد وزارت راه و شهرس��ازي براي متقاضيان واجد 
شرايط صورت پذيرد. معاملات وكالتنامه هايي كه بدون 
تأييد وزارت راه و شهرس��ازي و ثبت در س��امانه تنظيم 
گردد باطل است و در هيچ يك از ادارات و محاكم پذيرفته 
نخواهد ش��د. دس��تورالعمل معاملات ثانويه طرح هاي 
حمايتي توسط وزارت راه و شهرسازي حداكثر يك ماه 

بعد از ابلاغ اين قانون تدوين و ابلاغ مي شود.
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اعلام آمادگي براي مناظره با 
مديران سابق شهري

سخنگوي شوراي ش��هر تهران از آمادگي اعضاي 
شوراي ش��هر تهران براي مناظره با مديران سابق 
شهري تهران و اعضاي شوراي شهر سابق خبر داد.

عليرضا نادعلي در گفت وگو با تسنيم، در واكنش 
به درخواس��ت علي عطا، سخنگوي سابق شوراي 
شهر تهران مبني بر مناظره با مهدي چمران؛ رييس 
شوراي ش��هر تهران گفت: معتقدم كه سطح آقاي 
چمران سطح آقاي اعطا نيست. سطح آقاي چمران 
به مراتب بالاتر از سطح آقاي اعطا، سخنگوي سابق 
شوراست و اگر بخواهد بايد با يكي از اعضاي شوراي 

فعلي مناظره كند و ما اين آمادگي را داريم.
وي گفت: البته ما بنايمان را بر كار قرار داده ايم و به 
گفته شهردار تهران، وقت براي تلف كردن نداريم 
و اگر اين افراد مي توانند به شهرداري كمك كنند و 
نگاه هايشان و انديشه هايشان و نظرات و انتقاداتشان 
را براي ما بفرستند، قطعا ما از آنها استفاده مي كنيم.

جمع آوري بيش از ۱۶ هزار تن 
نخاله ساختماني در تهران

مديركل حفاظت محيط زيس��ت اس��تان تهران 
گفت: پويش مردمي بي زباله در استان تهران يكي 
از پويش هاي برنامه ريزي شده محيط زيست استان 
تهران براي حفظ محيط زيست و طبيعت است و 
تاكنون ۸4 برنامه در راستاي اين پويش در سطح 

استان تهران به انجام رسيده است.
به گزارش ايسنا عليرضا مزيناني با يادآوري اينكه 
اولين برنامه اين پويش با اجراي برنامه پاكس��ازي 
حاش��يه رودخانه حفاظت شده جاجرود به عنوان 
تامين كننده بخشي از آب شرب شهروندان تهراني 
در شش محور از س��د لتيان تا سد ماملو با حضور 
استاندار تهران آغاز شد، ادامه داد: آلودگي ناشي از 
رها كردن انواع زباله ها در مسير اين رودخانه باعث 
شد تا اجراي پويش مردمي بي زباله از اين محل در 
دستور كار قرار گيرد و با اجراي 51 برنامه جمع آوري 
زباله ها و 33 برنامه جمع آوري و پاكسازي نخاله هاي 
ساختماني در سطح استان تهران و در 15 شهرستان 

به مسير خود ادامه داده است.
وي گفت: در جري��ان اين برنامه هاي پاكس��ازي 
تاكنون بيش از 240 تن زباله و حدود 1۶ هزار تن 
نخاله س��اختماني از محيط هاي طبيعي و شهري 
جمع آوري شد كه اين موضوع بيانگر وضعيت اسفبار 
زباله ها و نخاله هاي رها ش��ده در شهر و طبيعت و 

حاشيه شهرها و محورهاي مواصلاتي است.
مزيناني با بيان اينكه در جريان اين برنامه ها بيش از 
10 هزار نفر به طور مستقيم و غير مستقيم مشاركت 
داش��ته اند، افزود: ح��دود 5200 نفر س��اعت كار 
آموزشي در خلال اين برنامه ها به انجام رسيده كه 
بيشتر با هدف آگاهي مخاطبان از مضرات رهاسازي 

پسماندها در طبيعت و اهميت بازيافت بوده است.

بيمارستان هاي غيراستاندارد 
تهران

عضو شوراي اس��لامي ش��هر تهران گفت: بسياري از 
ساختمان ها در سطح شهر تهران از لحاظ استحكام بنا 
و مديريت بحران دچار نقص هستند و از اين حيث اين 
ساختمان ها به چهار دسته كم خطر، ميان خطر و پر خطر 

و بسيار پر خطر تقسيم بندي شده اند.
سيد احمد علوي در گفت وگو با ايسنا، با اشاره به اعلام 
ليست ساختمان هاي ناايمن شهر تهران اظهاركرد: اين 
ليستي كه به عنوان ساختمان هاي پر خطر شهر تهران 
منتشر شد از سوي سازمان آتش نشاني تهيه شده بود و 
ساختمان ها را از لحاظ حريق و استحكام بنا مورد بررسي 
قرار داده است، در حالي كه موضوعات ايمني ساختمان 

فراتر از اينها است.
وي با بيان اينكه سازمان آتش نشاني وظيفه خود را انجام 
مي دهد اما مي بينيم برخي از ساختمان ها در سطح شهر 
تهران از لحاظ استحكام بنا و مديريت بحران دچار نقص 
هستند، ادامه داد: از اين حيث اين ساختمان ها به چهار 
دس��ته كم خطر، ميان خطر و پر خطر و بسيار پر خطر 

تقسيم بندي شده اند.
علوي با اشاره به قرار گيري نام برخي از مراكز درماني و 
بيمارستاني در ليست ساختمان هاي ناايمن شهر تهران، 
گفت: به طور نمونه اين همه هزينه براي ساختمان جديد 
بيمارستان شهداي تجريش صورت گرفته؛ اما براي آن 

پاركينگ در نظر نگرفته اند.
وي افزود: در پروژه ساختمان جديد بيمارستان شهداي 
تجريش به مسائل ترافيكي هيچ توجهي نشده است. 
در حال حاضر ب��ه دليل وجود س��اختمان فعلي اين 
بيمارستان بار ترافيكي سنگيني در ميدان قدس و ميدان 
تجريش وجود دارد؛ حال با افتتاح ساختمان جديد و 
افزايش مراجعات صدها بيمار و پرس��نل و متخصص، 

خيابان هاي تجريش كاملا قفل خواهد شد.
علوي با تأكيد بر اينكه در س��اخت س��اختمان جديد 
بيمارستان شهداي تجريش و همچنين برخي ديگر 
از بيمارستان هاي تهران، استانداردهاي شهري رعايت 
نشده است، گفت: اگر همين الان هم ساختمان قديم 
بيمارستان شهداي تجريش به پاركينگ تبديل شود 
شايد برخي از اين مشكلات مرتفع نشود. عضو شوراي 
اسلامي ش��هر تهران با تاكيد بر اينكه استانداردهاي 
مديريت شهري به لحاظ استحكام بنا، بافت، مخاطرات 
ترافيكي و... بايد براي تمامي مراكز درماني و بيمارستان ها 
لحاظ شود، ادامه داد: سازمان آتش نشاني براي مراكز 
درماني جهت همكاري و مساعدت در ايمن سازي اين 
ساختمان ها، براي اولين بار در سه فاز مجوز صادر مي كند 
و مالكين فرصت دارند كه تا ٢ س��ال نسبت به اجراي 

دستورالعمل به صورت مرحله اي اقدام كنند.
وي افزود: بنابراين توصيه به دوستان در همه وزارتخانه ها 
و نهادهاي ديگر اين است كه اگر مي خواهند پايان كار 

بگيرند بايد با آتش نشاني در ارتباط باشند.

صدور برگ جريمه براي بانك هاي 
متخلف در نهضت ملي مسكن 

پس از گذشت بيش از ۶ ماه از اعلام جريمه ۶0 هزار 
ميليارد توماني بانك هاي متخلف در نهضت ملي 
مسكن، سازمان امور مالياتي از صدور برگ تشخيص 

مالياتي براي اين بانك ها خبر داد.
به گزارش تس��نيم، نيمه آبان ماه س��ال گذش��ته 
سرپرس��ت دفت��ر اقتص��اد مس��كن وزارت راه و 
شهرس��ازي از جريم��ه ۶0 هزار ميلي��ارد توماني 
بانك هاي متخلف در نهضت ملي مسكن خبر داده 
و گفته ب��ود: تاكنون حدود 20 هزار ميليارد تومان 
توسط بانك مسكن به پروژه هاي طرح نهضت ملي 
مسكن اختصاص يافته، اما همكاري ساير بانك ها 

مناسب نبوده است.
ابوالفضل نوروزي افزوده بود: بانك هايي كه در اجراي 
طرح نهضت ملي مسكن همكاري لازم را نداشتند 
بايد حدود ۶0 هزار ميليارد تومان جريمه مالياتي به 

سازمان مالياتي پرداخت كنند.
وي با بيان اينك��ه مجموعا 24 هزار ميليارد تومان 
تسهيلات در طرح نهضت ملي مسكن پرداخت شده 
است، ادامه داده بود: جريمه مالياتي بانك هايي كه 
در اجراي طرح نهضت ملي همكاري نكردند جزو 

منابع صندوق ملي مسكن است.
بر پايه اين خبر، طبق م��اده 4 قانون جهش توليد 
مسكن، بانك ها موظف شدند تا 20 درصد تسهيلات 
پرداختي خود را به بخش مسكن اختصاص بدهند. 
اين قانون هم در قانون بودجه 1400 و هم در قانون 

جهش توليد مسكن تاكيد شد.
بر اساس بخش��نامه ابلاغي بانك مركزي، بانك ها 
مكلف ش��ده اند حدود 500 هزار ميليارد تومان را 
براي اجراي طرح نهضت ملي مس��كن تخصيص 

دهند. 
نوروزي اواخ��ر فروردين ماه امس��ال ني��ز درباره 
پرداخت تسهيلات نهضت ملي مسكن با ارايه آماري 
گفته بود: حدود 17 درصد از تكليف قانوني بانك ها 
در پرداخت تسهيلات نهضت ملي مسكن محقق 

شده است. به عبارت ديگر از برنامه عقب هستيم.
در اين حال، رييس س��ازمان امور مالياتي از صادر 
شدن برگ تشخيص مالياتي براي بانك هايي خبر 
داد كه تس��هيلات نهضت ملي مسكن را پرداخت 

نكرده اند.
س��يد محمدهادي س��بحانيان افزود: با توجه به 
اينكه بانك ها به برگ تشخيص صادر شده اعتراض 
داشتند، پرونده آنها در مراجع حل اختلاف است؛ 
بنابراي��ن تاكنون هيچ ماليات��ي از محل پرداخت 
نكردن تس��هيلات بانكي به حوزه مسكن دريافت 

نشده است.
وي با اشاره به اينكه در رابطه با پرداخت تسهيلات 
نهضت ملي مس��كن تك تك بانك ها بررس��ي و 
براي همه بانك ها برگ مطالباتي صادر شده است، 
اضافه كرد: برخي بانك ها به برگ مطالبات و برگ 
تش��خيص اعتراض كرده ان��د كه پرون��ده آنها در 

هيات هاي حل اختلاف مالياتي بررسي مي شود.
رييس س��ازمان امور مالياتي كش��ور ادامه داد: در 
هيات هاي حل اختلاف رس��يدگي به پرونده هاي 
مالياتي درباره تسهيلات بانكي به حوزه مسكن را 

تسريع خواهيم كرد.
سبحانيان با بيان اينكه دريافت ماليات روند قانوني 
دارد، گف��ت: ب��راي عملكرد فع��الان و بنگاه هاي 
اقتصادي در هر زمينه اي مكلفيم برگ تشخيص 
صادر كنيم. اي��ن برگ تش��خيص مي تواند مورد 
اعتراض بانك ها قرار گيرد و براي رسيدگي به مراجع 
حل اختلاف مي رود. در اين زمينه روال قانوني در 
حال طي شدن است وهيچ گونه تعللي نخواهد بود.

علت نقص سامانه سوانح
حمل و نقل اعلام شد

معاون حمل  و نقل وزير راه و شهرس��ازي از عدم 
اهتمام دستگاه ها در ارس��ال داده هاي تصادفات 
گلايه كرد و گفت: س��امانه جامع سوانح حمل و 
نقل در انتظار دريافت داده هاي تصادفات است تا 

بتوانيم آن را تكميل كنيم.
به گزارش ايرنا، س��امانه جامع سوانح حمل و نقل 
در س��ال 93 راه اندازي ش��د، اما همچنان در حد 
يك وب س��ايت اينترنتي است كه در آن برخي از 
داده هاي حوزه تصادفات به صورت ناقص و بعضا با 

دقت پايين بارگذاري مي شود.
سخنگوي كميس��يون اصل نود مجلس هم سال 
گذشته با گلايه از عدم همكاري سازمان ها گفته 
بود: يكي از مهم تري��ن ويژگي هاي مورد انتظار از 
اين سامانه، امكان مشاهده داده هاي دستگاه هاي 
مختلف ب��راي يك تصادف اس��ت كه ب��ه دليل 
رعايت نكردن پروت��كل داده ها اين هدف محقق 

نشده است.
در همين رابطه ش��هريار افن��دي زاده، ديروز در 
يكصد و بيس��ت و نهمين نشس��ت كميس��يون 
ايمني راه هاي كشور، ضمن گلايه از عدم اهتمام 
دستگاه ها در ارسال داده هاي تصادفات به سامانه، 

خواستار تسريع در انجام اين مهم شد.
وي اع��لام كرد: گزارش س��امانه نيز در نشس��ت 
با اعضاي كميس��يون اصل نود قانون اساسي در 

مجلس شوراي اسلامي ارايه خواهد شد.

شورايعاليمسكنمكلفشد،هرسالسقفاجارهبهاتعيينكند

معاونسازمانهواپيماييكشور:تقاضازياداماهواپيماكماست

دخالت دولت در بازار اجاره دايمي شد

مصايب افزايش تقاضاي سفر هوايي در عصر عسرت
گروه راه و شهرسازي|

ماجرا بسيار ساده است. ناوگان هوايي كشور در پي 4 دهه 
تحريم به شدت آسيب پذير شده و تعداد آن متناسب با 
جمعيت و وسعت كشور نيس��ت. در اين حال، همزمان 
با افزايش هزينه پروازها به دليل جهش هاي قيمت نرخ 
ارز و همچنين تورم، توان مالي ايرلاين ها به شدت دچار 
افت شده است و اين همه در حالي است كه قيمت بليت 
پروازهاي داخلي همچون اغلب كالاهاي ديگر، به شكل 
دستوري از سوي دولت سركوب و به اين ترتيب، به طور 
مضاعف از توان مالي ايرلاين ها كاسته مي شود. در چنين 
شرايطي، بديهي اس��ت كه ناوگان هوايي توان پاسخ به 
تقاضاي طبيعي و موجود س��فر را ندارد، چه برس��د به 
اينكه بخواهد در پي س��ركوب قيمت بليت هاي پرواز، 
تقاضاي س��فرهاي ريلي و جاده اي را نيز پوش��ش دهد. 
بيان يا انعكاس ناقص اين ماجرا از س��وي رييس انجمن 
شركت هاي هوايي در يك برنامه تلويزيوني اما منجر به 
اين شد كه حتي عليرضا زاكاني، شهردار تهران در جريان 
آخرين كنفرانس مطبوعاتي خود، به هنگام متهم كردن 
دولت سيزدهم به دنباله روي از سياست هاي دولت قبل 
كه از سوي او، »گران سازي« پايتخت خوانده شد، هشدار 
درباره شيفت تقاضاهاي ريلي و جاده اي سفر به پروازهاي 
هوايي را تداوم رويكرد گران س��ازي بداند و بخواند. حال 
آنكه نه تنها كسي در كشور با استفاده همگاني از امكانات 
ناوگان هوايي مخالفتي ندارد، بلكه اغلب كارشناسان به 
مناسبت هاي مختلف اين مس��اله را به مسوولان يادآور 
مي شوند كه زمينه هاي حذف و لغو تحريم هاي هوايي را 
آماده كنند تا ناوگان هوايي كشور از 170 فروند هواپيماي 
فعال كنوني به 550 فروند برسد و صنعت فرودگاهي كشور 
نيز متناسب با اين رشد، توسعه يافته و جوانان بيشتري در 

صنعت هوايي مشغول به كار شوند.

   تقاضا زياد است و هواپيما كم
در همين رابطه، معاون هوانوردي و امور بين الملل سازمان 
هواپيمايي كشوري با بيان اينكه با توجه به قيمت بليت 
هواپيما، تقاضا براي سفر هوايي وجود دارد، گفت، با وجود 
تدابير صورت گرفته براي استفاده از كل صنعت هوانوردي، 
به دليل تقاضاي زياد و هواپيماي كم، امكان پاسخگويي به 

همه نيازها وجود ندارد.
حسن خوشخو در گفت وگو با ايسنا در پاسخ به اينكه آيا 

در تابستان سال جاري در مقايسه با سال گذشته، كاهش 
مسافرت هاي هوايي را شاهد خواهيم بود يا خير، گفت: 
تعدا هواپيماهايي كه امسال وارد كشور شدند، تا يك ماه 
آينده و اوايل تابستان وارد چرخه خدمت رساني خواهند 

شد و بخشي از نيازها را پاسخ مي دهند.
وي ادامه داد: واقعيت اين است كه قيمت بليت هواپيما 
خيلي زياد نيست و به همين خاطر تقاضا براي سفر هوايي 
وجود دارد و اين موضوع به خصوص در تعطيلات تابستاني 
مضاعف مي شود. برنامه  ما اين است كه بتوانيم به نحوي 
نيازها را پاسخ دهيم؛ البته بايد توجه داشته باشيم كه در 
تابس��تان چند برنامه ريزي ديگر از جمله سفرهاي حج 
و اربعين را هم خواهيم داش��ت كه به حجم تقاضاي ما 

اضافه مي كند.
معاون هوانوردي و امور بين الملل س��ازمان هواپيمايي 
كشوري اظهار كرد: تدابيري انجام داده ايم كه بتوانيم از 
كل صنعت هوانوردي استفاده كرده و بخشي از تقاضاها را 
پاسخ دهيم؛ اما قطعا همه نيازها را نمي توانيم پاسخ دهيم 
و دليلش هم اين است كه تقاضا براي سفر هوايي واقعا زياد 
است و امكان پاس��خگويي به اين حجم از تقاضا را با اين 

تعداد هواپيما نداريم.

   وزارت راه با لغو پروازها 
مردم را تنبيه مي كند

رييس انجمن ش��ركت هاي هواپيمايي نيز كه اظهارات 
هفته گذشته او جنجالي شد، گفت: عده اي با سوء نيت 
قصد دارند كه خلط مبحث كنند، متاس��فانه از بخشي 
از صحبت هايم برداش��ت اشتباه داش��تند و فرصتي به 
دس��ت آوردند براي جو س��ازي عليه صنعت هوانوردي 
و نمي گذارند خواس��ته بر حق دست اندركاران صنعت 
هوانوردي در كشور شنيده شود. وگرنه ما به دنبال تفكيك 
و طبقه بندي مردم براي اس��تفاده از حمل و نقل هوايي 

نبوده ايم و نيستيم.
عبدالرضا موسوي در گفت وگو با ايلنا درباره لغو پروازها از 
سوي سازمان هواپيمايي به عنوان جريمه گفت: در صنعت 
هوانوردي عرضه با تقاضا برابري نمي كند و تقاضاي مازادي 
نسبت به صندلي قابل عرضه وجود دارد و اين اقدام وزارت 
راه براي لغو مجوز پروازها به نوعي تنبيه مردم است و امكان 
مردم براي استفاده از صندلي موجود، آن هم در اين شرايط 

را كاهش داده و اين ضرر به مردم وارد مي شود. 

رييس انجمن شركت هاي هواپيمايي تاكيد كرد: از آنجايي 
كه عرضه به اندازه تقاضا نيست با لغو پروازها، وزارت راه به 
اين تقاضا اضافه مي كند و از آنجايي هم كه عرضه اي وجود 
ندارد، پرواز جايگزيني براي پروازهايي كه لغو ش��ده اند، 
وجود ندارد و وزارت راه مردم را از استفاده از حمل و نقل 
هوايي مح��روم مي كند. وقتي همين عرضه ناكافي، كم 
مي شود بازار متلاطم و در نهايت بازار سياه شكل مي گيرد 
و مردم مجبور مي شوند همان بليت لغو شده را گرانتر از 
بازار سياه خريداري كنند. موسوي با بيان اينكه اين اقدام 
حكمراني غلطي بود كه وزارت راه تحت عنوان حمايت از 
مردم آن را اتخاذ كرد اما در نتيجه لطمه اين جريمه متوجه 
مردم شد، گفت: اين سياست و در مجموع اين حكمراني 
در حال نابود كردن صنعت هوانوردي است و صنعت به 

تدريج در حال مستهلك شدن است.
وي با اشاره به وضعيت شركت هاي هواپيمايي دولتي و 
شبه دولتي كه از اين شرايط بحراني صنعت هوانوردي 
آسيبي نمي بينند، اظهار كرد: از ٢٠ شركت  هواپيمايي در 
ايران، ١٠ شركت دولتي يا شبه دولتي و وابسته به دولت 
هستند كه اين ش��ركت ها به دليل استفاده از يارانه هاي 
پنهان و ارتزاق از دولت مي توانند اين ش��رايط بحراني را 
تحمل كنند اما به ط��ور قطع متضرر اصلي ايرلاين هاي 
خصوصي هستند كه مورد جريمه دولت هم قرار مي گيرند. 
بايد توجه داشت در پي همين حكمراني غلط ايرلاين هاي 
دولتي و ش��به دولتي هيچ مش��كلي در تامي��ن مالي و 
نقدينگي براي پرداخت هزينه هاي جاري ندارند و همواره 
براي تامين مالي از حمايت دولتي برخوردار هستند اما 
اين شركت هاي خصوصي هستند كه در تنگناي تامين 

مالي قرار مي گيرند.
رييس انجم��ن ش��ركت هاي هواپيمايي اف��زود: براي 
شركت هاي دولتي و ش��به دولتي مساله قيمت گذاري 
تكليفي بليت هواپيما موضوعيتي ندارد چراكه دسترسي 
به امتي��ازات متعددي دارن��د و مي توانند بدهي خود به 

دستگاه هاي مرتبط را با تاخير چند ساله پرداخت كنند.

    مديران دولتي مشتري عمده پروازها
موسوي در پاسخ به اين سوال كه چند درصد از مشتريان 
شركت هاي هواپيمايي مردم هس��تند و چند درصد از 
بليت ها به سازمان و دستگاه ها براي جابه جايي مديران 
پروازي مي رس��د، گفت: عمدتا صندلي هاي موجود در 

اختيار مديران و مس��وولان پروازي قرار مي گيرد كه از 
طريق سفارش ها مي توانند از اين ظرفيت استفاده كنند. 
ما به عنوان دست اندركاران صنعت هوانوردي علاقه مند 
هستيم كه تمام مردم امكان استفاده از حمل و نقل هوايي را 
داشته باشند و سهم بيشتري از مردم به حمل و نقل هوايي 
دسترسي داشته باشند. همه مردم ايران را ولي نعمت خود 
مي دانيم و اجراي قانون وافزايش تقاضا متناسب با افزايش 
عرضه و ايجاد تعادل در بازار سياستي است كه به دنبال 

اجرا و تحقق آن هستيم.
موسوي تأكيد كرد: درشرايط اجراي قانون وحكم راني 
درست است كه ايرلاين ها امكان توسعه و نوسازي ناوگان، 
حفظ نيروي انساني و اشتغالزايي، ارتقاي كيفيت خدمات، 
به روز رس��اني خدمات و ... را خواهند داش��ت. عده اي با 
سوء نيت قصد دارند كه خلط مبحث كنند و نمي گذارند 
خواسته بر حق دس��ت اندركاران صنعت هوانوردي در 
كشور شنيده شود وگرنه ما به دنبال تفكيك و طب مردم 

براي استفاده از حمل و نقل هوايي نبوده ايم و نيستيم.
موس��وي تاكيد كرد: بايد تكليف خود را در قبال صنعت 
هوانوردي مشخص كنيم عده اي از مسوولان سفر هوايي 
را خدمات لوكس مي دانند از اين رو در مقطعي افرادي كه 
يك بار سفر خارجي در سال هم داشتند، يارانه آنها را قطع 
كردند و آنها را مستحق دريافت يارانه نمي دانستند و مدعي 
هستند كه سوخت يارانه اي ايرلاين ها هم بايد قطع شود 
اما در مقابل آنها، عده اي از مسوولان مي گويند تمام اقشار 
بايد حق دسترسي به حمل و نقل هوايي را داشته باشند 
و اين تفكر مسوولان در تضاد هم هستند حال اينكه براي 
ايرلاين تفاوتي ندارد چه قشري از مردم مسافر هواپيما 
هستند بلكه مهم اين است كه بتواند با درآمد متناسب با 
هزينه ها، بنگاه خود و نيروي كار مجموعه را حفظ كند و 

توسعه دهد.
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بيت كوين پس از جهش قيمت از پشتيباني ۲۵.۳ هزار 
دلاري، واگراي��ي صعودي را نش��ان مي ده��د و در اين 
ميان به عقيده گروهي از كارشناسان، ماينرهايي كه به 
كارآمدترين تجهيزات استخراج و انرژي ارزان دسترسي 
دارند، احتمالًا تنها گروهي خواهند بود كه پس هاوينگ 
بيت كوين در سال آينده مي توانند به فعاليت خود ادامه 
دهند و افزايش قيمت بيت كوين يا افت ش��ديد قيمت 
انرژي مي تواند س��ودآوري ماينرها را به گونه اي افزايش 
دهد كه ديگ��ر مجبور به تعطيلي فعالي��ت خود پس از 
هاوين��گ نباش��ند. بيت كوين با وجود ي��ك آخر هفته 
خونين به دليل شكايت هاي پي در پي عليه صرافي هاي 
بايننس و كوين بيس، بار ديگ��ر انعطاف پذيري خود را 
ثابت كردند. به طور خاص، نهنگ هاي بيت كوين قيمت 
را ب��ه ۲۵ هزار و ۳۰۰ دلار خري��داري كرده اند و در حال 
حذف بيت كوين خود از مبادلات هس��تند كه اين مورد 
منجر به واگرايي صعودي شده و ممكن است بيت كوين 
را در عرض دو هفته به ۲۸ هزار دلار بازگرداند. گلس نود 
همچنين روند مش��ابه در ميان نهنگ هاي بيت كوين را 
تاييد كرد كه صرف نظر از هرگونه اخبار منفي در فضاي 
كريپتو، به انباشت بيت كوين ادامه مي دهند. با بررسي 
جزييات مشخص شده كه مقدار بيت كوين ارسال شده از 
آدرس هاي نهنگ به صرافي ها ۰.۰۰۴ درصد باقي مانده 
است. به عبارت ديگر، تنها معامله گران و خرده فروشان، 
بيت كوين خود را مي فروشند. مجموع ارزش بازار جهاني 
ارزه��اي ديجيتالي در حال حاض��ر ۱.۰۵ تريليون دلار 
برآورد مي شود كه اين رقم نسبت به روز قبل ۰.۳۶ درصد 
كمتر شده اس��ت. در حال حاضر ۴۷.۸۶ درصد كل بازار 
ارزهاي ديجيتال در اختي��ار بيت كوين بوده كه در يك 
روز ۰.۳۰ درصد افزايش داش��ته اس��ت. حجم كل بازار 
ارزهاي ديجيتال در ۲۴ س��اعت گذشته ۲۶.۶۸۴۹.۲۳ 
ميليارد دلار است كه ۴۹.۲۳ درصد كاهش داشته است. 
حجم كل در امور مالي غير متمركز در حال حاضر ۱.۹۱ 
ميليارد دلار است كه ۷.۱۶ درصد از كل حجم ۲۴ ساعته 
بازار ارزهاي ديجيتال بوده و حجم تمام سكه هاي پايدار 
اكنون ۲۴.۸۹ ميليارد دلار است كه ۹۳.۲۹ درصد از كل 
حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهاي ديجيتال را تشكيل مي دهد.

  هاوينگ بيت كوين، تداوم فعاليت را 
براي بيشتر ماينرها دشوار خواهد كرد

ب��ه عقيده گروه��ي از كارشناس��ان، ماينرهاي��ي كه به 
كارآمدترين تجهيزات استخراج و انرژي ارزان دسترسي 

دارند، احتمالًا تنها گروهي خواهند بود كه پس هاوينگ 
بيت كوين در سال آينده مي توانند به فعاليت خود ادامه 
دهند. ب��ه گزارش كوين دس��ك، هش ريت اس��تخراج 
بيت كوين، معياري براي س��نجش قدرت محاس��باتي 
در شبكه، احتمالًا يك س��ال بعد، زماني كه پاداش هاي 
اس��تخراج نصف ش��ود، به ش��دت كاهش خواهد يافت. 
هاوينگ، رويدادي است كه تقريباً هر ۴ سال يك بار، پاداش 
استخراج موفقيت آميز هر بلاك جديد را با هدف كاهش 
فشار تورمي بر بيت كوين نصف مي كند. پاداش استخراج 
در حال حاضر ۶.۲۵ بيت كوين معادل با حدود ۱۶۶/۰۰ 
دلار است كه در آوريل ۲۰۲۴ )فرودين ۱۴۰۳( به ۳.۱۲۵ 
بيت كوين برابر با ۸۳/۰۰۰ دلار كاهش مي يابد. ولفي ژائو، 
رييس بخش تحقيقات در مشاور استخراج بلاكس بريج 
مي گويد: »در حال حاضر، شركت هاي استخراج سهام عام 
هر بيت كوين را با هزينه حدود ۱۰/۰۰۰ تا ۱۵/۰۰۰ دلار 
استخراج مي كنند. پس از هاوينگ، اين هزينه ها ۲ برابر 
مي شود و نقطه سربه سر ماينرها را به ۲۰/۰۰۰ تا ۳۰/۰۰۰ 
دلار خواهد رس��يد.« او افزود: »اگر قيمت بيت كوين به 
بالاي ۳۰/۰۰۰ نرس��د، استخراج براي بس��ياري از اين 
ش��ركت ها همراه با ضرر خواهد بود.« جي پي مورگان، 
غول بانك��داري ايالات متحده، پيش بيني كرده اس��ت 
كه احتمالًا هزينه اس��تخراج بيت كوين پس از هاوينگ 
ت��ا ۴۰/۰۰۰ دلار نيز افزايش ياب��د. در نتيجه، با افزايش 
هزينه هاي اس��تخراج و بدون هيچ رشد قابل توجهي در 
قيمت بيت كوين، تنه��ا ماينرهاي كارآمد زنده خواهند 

ماند و ديگران مجبور به تعطيلي فعاليت خود خواهند شد. 
كري لانگلايس، مدير ارشد استراتژي در شركت استخراج 
بيت كوين تراولف مي گويد: »هزينه پرداختي براي انرژي 
و كارايي تجهيزات استخراج، برندگان و بازندگان را پس از 
هاوينگ تعيين خواهد كرد.« ماينرهايي با هزينه هاي بالاتر 
استخراج هر بيت كوين، براي زنده ماندن پس از هاوينگ 
با مشكل بيشتري مواجه خواهند شد. بر اساس داده هاي 
گردآوري شده توسط ولفي ژائو، استرانگ هولد ديجيتال 
ماينينگ )SDIG(، س��ايفر ماينينگ )CIFR( و ريوت 
پلتفرمز )RIOT( كمترين هزينه اس��تخراج بيت كوين 
را دارند. طبق اين داده ها هزينه اس��تخراج هر بيت كوين 
در سه ماهه اول س��ال ۲۰۲۳ براي استرانگ هولد حدود 
۸/۲۰۰ دلار، س��ايفر ح��دود ۸/۶۰۰ دلار و ريوت حدود 

۱۰/۴۰۰ دلار بوده است.

  اهميت بهره وري استخراج ارزهاي ديجيتال
بيل پاپاناستاسيو تحليلگر بانك سرمايه گذاري استيفل 
)Stifel( در اواخر ماه مه )ارديبهش��ت( در يادداش��تي 
نوشت: »با توجه به كاهش احتمالي حاشيه سود استخراج، 
ماينرها اس��تراتژي هايي را براي حفظ سرمايه، افزايش 
بهره وري تجهيزات و تنوع بخش��ي سرمايه گذاري خود 
تدوين كرده اند.« به طور كلي، اين صنعت برخلاف افزايش 
هرچه بيشتر نرخ هش مانند آنچه در طول بازار صعودي 
س��ال ۲۰۲۱ رخ داد، تمركز خود را به افزايش بهره وري 
عملكرد و دستگاه هاي اس��تخراج معطوف كرده است. 

اتان ورا، مديرعامل ش��ركت خدمات استخراج لاكسور 
تكنالاجيز )Luxor Technologies( نيز در اين باره 
گفت: »بلافاصله پس از هاوينگ، نرخ هش شبكه به طور 
چش��مگيري كاهش خواهد يافت، اما در ماه هاي بعدي 
شاهد رشد بسيار آهسته آن خواهيم بود؛ زيرا، ماينرهاي 
كارآمد جايگزين ماينرهاي قديمي تر مي ش��وند و اين 
مس��اله بازي را به نفع استخراج كنندگاني تغيير خواهد 
كه كمترين هزينه اس��تخراج را دارند.« پاپاناستاس��يو 
خاطرنش��ان كرد: »علاوه بر اين ها، ب��ا توجه به ابهامات 
موجود درباره اقتصاد اس��تخراج در سال آينده، ماينرها 
در سرمايه گذاري براي خريد تجهيزات جديد محتاط تر 
شده اند. در حال حاضر، هزينه سرمايه گذاري در صنعت 
اس��تخراج ارزهاي ديجيتال، دو برابر س��رمايه گذاري 
در بخ��ش فلزات گرانبهاس��ت.« ممكن اس��ت كاهش 
سرمايه گذاري در اين بخش غيرمنطقي به نظر برسيد، 
به ويژه با توجه به تداوم افزايش هش و سختي شبكه در 
طول بازار نزولي چندماه گذشته. هر دوي اين شاخص ها 
كه معياره��اي كليدي براي محاس��به س��ودي آوري 
ماينرها هستند، در س��ال ۲۰۲۳ بارها به ركود جديدي 
رس��يده اند. اما فرام��وش نكنيد كه افزاي��ش نرخ هش 
مي تواند منعكس كننده شرايط اقتصادي چندماه پيش 
از آن باش��د. اازآنجايي كه توس��عه تأسيسات استخراج 
چندين ماه طول مي كشد، افزايش اخير نرخ هش تا حد 
زيادي منعكس كننده سرمايه گذاري هاي انجام شده در 
دوره هاي قبلي است. لوكاس پايپس تحليلگر بي ريلي در 
يادداشتي خطاب به سرمايه گذاران نوشت: »با اين حال، 
بحث درباره توس��عه تأسيسات استخراج جديد در سال 
۲۰۲۳ افزايش يافته است. وضعيت سرمايه گذاري در اين 
صنعت براي ساخت واحدهاي جديد در مقايسه با سال 
۲۰۲۱ كاهش يافته است، اما نسبت به پاييز ۲۰۲۲، زماني 
كه قيمت بيت كوين به پايين ترين سطح خود يعني حدود 
۱۵/۰۰۰ دلار رس��يده بود، بهبود يافته است.« افزايش 
قيمت بيت كوين يا افت ش��ديد قيمت انرژي مي تواند 
س��ودآوري ماينرها را به گون��ه اي افزايش دهد كه ديگر 
مجبور به تعطيلي فعاليت خود پس از هاوينگ نباشند. 
بلومبرگ اينتليجنس و ماتريكس پورت اعلام كردند كه 
هاوينگ پتانسيل افزايش قيمت بيت كوين را تا ۸۱درصد 
دارد.« لانگلايس خاطرنشان كرد: »از نظر تاريخي، قيمت 
بيت كوين هميش��ه پس از يك رويداد هاوينگ به طور 
قابل توجهي افزايش مي يابد. البته، زمان نشان خواهد داد 

كه در اين چرخه چه اتفاقي خواهد افتاد.«

دنياي فناوريدريچه
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سوءاستفاده عجيب از شبكه تلفن 
همراه و تحميل هزينه به مشتركان

طبق گفته كارشناسان با پيشرفت روزانه تكنولوژي، 
حملات و كلاهبرداري س��ايبري هم بيشتر شده كه 
امري طبيعي است و به همين دليل توصيه مي شود كه 
كاربران همواره نسبت به بروز خطرات آگاهي داشته و با 
عملكرد صحيح مانند كليك نكردن برروي لينك هاي 
ناش��ناس و عدم دانلود از منابع نامعتبر زمينه را براي 
كلاهبرداري فراهم نكنند. به گزارش ايس��نا، با وجود 
اينكه بارها به كاربران و مش��تركان هش��دار داده شده 
كه يكي از شگردهاي كلاهبرداران سايبري اين است 
كه با سوءاستفاده از احساسات شهروندان يا مهندسي 
اجتماعي، به ارسال لينك هاي حاوي بدافزار و سرقت 
اطلاعات اقدام مي كنند، اما باز هم هستند افرادي كه با 
دريافت لينك بدون اينكه اطلاعات و آگاهي داشته باشد، 
بر روي آن كليك كرده و در نتيجه مشكل اصلي در اين 
مرحله شروع و با باز كردن لينك آلوده به ويروس، زمينه 
براي هك كردن و در اختيار قرار گرفتن همه اطلاعات 
يا ساير كلاهبرداري ها فراهم مي شود. در همين رابطه 
برخي مشتركان تلفن همراه در تماس با ايسنا از وقوع 
چنين مساله اي براي خود خبر داده و اعلام كردند كه 
پس از كليك برروي لينك دريافت ش��ده در گوش��ي 
خود، متوجه هك شدن دستگاهشان شده و به دنبال 
آن تعداد زيادي پيام از گوشي آنها، براي مخاطبانشان 
ارسال شده است و اكنون آنها بايد هزينه پيامك هاي 
ارسال ش��ده را پرداخت كنند. نكته قابل توجه در اين 
جريان اين اس��ت كه اين افراد معتقدند گوش��ي آنها 
قابليت ارسال چند صد پيامك همزمان را نداشته و اين 
اتفاق بواسطه وجود باگ يا ضعف امنيتي سيستم شبكه 
اپراتور تلفن همراه در قبال ويروس يا هك و امن نبودن 
سرورهاي اين شبكه كه مورد استفاده هكر قرار گرفته، 
رخ داده است. طبق اظهارات آنها، پس از اينكه با بخش 
فني اپراتور و ادمين مذكور براي پيگيري اين موضوع 
تماس گرفته  و اين اشكال را اعلام كرده اند، وجود ضعف 
امنيت شبكه كه منجر به ارسال چندين پيامك به داخل 
و خارج از كشور شده، به طور ضمني پذيرفته شده و به 
ايشان اظهار كرده اند كه قبول داريم از شما دزدي شده 
اما خودتان بايد مراقبت مي كرديد و اكنون اين فرد بايد 
هزينه اضافي اعمال شده روي قبض تلفن همراه خود 
را پرداخت كند. اكنون با توجه به اينكه ممكن است اين 
مشكل و كلاهبرداري در موارد متعدد و براي مشتركان 
بيشتري تكرار شود، اين سوال وجود دارد كه اپراتورهاي 
همراه در موارد اينچنيني، چه نقشي دارند و چه اقدامي 
مي توانند و بايد انجام دهند؟ هزينه هاي ناشي از اين اتفاق 
تماما به دوش مشتركان مي افتد يا اپراتورها مي پذيرند 
و مي توانند كه درصورت اثبات رخ دادن چنين هك و 
كلاهبرداري يا ويروس��ي شدن گوشي مشتركانشان، 
به گونه اي عمل كنند كه مثلا مبلغ تحميل ش��ده به 

مشتركان در قبوض بعدي آنها لحاظ نشود؟

 محاكمه يك مدير سابق 
براي سرقت اطلاعات سامسونگ

دادس��تان هاي كره جنوبي، يك مدير س��ابق شركت 
سامسونگ الكترونيكس را به ظن سرقت فناوري اين 
شركت براي س��اخت يك كارخانه تراش��ه در چين، 
رسما متهم كردند. به گزارش ايسنا، دفتر دادستان هاي 
منطقه س��وون در بيانيه اي اعلام كردند: اين متهم كه 
سابق بر اين در ش��ركت اس كي هاينيكس، به عنوان 
نايب رييس فعاليت كرده بود، متهم اس��ت اطلاعات 
سامسونگ را به شكل غيرقانوني در فاصله سال ۲۰۱۸ 
تا ۲۰۱۹، براي س��اخت يك كارخانه در ش��هر شيان 
چين، كسب كرده است. تاريخ محاكمه هنوز از سوي 
دادگاه محلي كه كيفرخواست در آنجا صادر شده، تاييد 
نشده اس��ت. به گفته دادستان هاي كره اي، اين متهم 
كه ماه گذشته دستگير ش��د، در مجموع، ۲۸ سال در 
شركت هاي تراشه سازي كره جنوبي خدمت كرده است. 
مقامات، هويت فرد متهم را اعلام نكردند. دادستان هاي 
كره اي اظهار كردند: اين مدير سابق سامسونگ پس از 
تاسيس يك شركت نيمه رسانا، ظاهرا تلاش كرده است 
كارخانه اي در ۱.۵ كيلومتري تاسيسات توليد تراشه 

سامسونگ در شيان، احداث كند. 

جلسه همفكري و هم انديشي 
با نيروي انتظامي در مخابرات 

منطقه مركزي برگزار شد
جلسه هم انديشي مديران مخابرات با مديران نيروي 
انتظام��ي در مخابرات منطقه مركزي برگزار ش��د. به 
گزارش روابط عمومي مخابرات منطقه مركزي مهندس 
لطفي گفت: خوش��بختانه ني��روي انتظامي جلوتر از 
ما تلاش كرده مخاطرات ما كم ش��ود و خاطرنش��ان 
 كرد گاهي س��رقت تجهيزات مخابرات��ي باعث قطع 
ارتباط��اتit مراكز مهم مثل بانك ه��ا . مراكز درماني 
و غلات وغيره ش��ده و عملا س��رويس دهي اين مراكز 
مهم قطع مي شود.فراهاني مدير دفتر مديرعامل بابيان 
اينكه متاسفانه سرقتهانسبت به سال هاي قبل افزايش 
يافته و باتوجه به اينكه رفع خرابي هاي ناشي از سرقت 
براي مخابرات مستلزم صرف هزينه و زمان مي باشد از 
نيروي انتظامي راهكارهاي مناسب جهت پيشگيري از 
سرقت ها را طلب نمود. مهندس لطفي از اعلام آمادگي 
هرگونه همكاري مخابرات با نيروي انتظامي در زمينه 
هوشمندسازي و مكانيزه كردن تجهيزات امنيتي خبر 
داد و ضمن تشكر از زحمات و تلاش هاي نيروي انتظامي 
گفت انتظار داريم نيروي انتظامي دغدغه بيشتري جهت 

جلوگيري از سرقت تجهيزات مخابراتي راداشته باشد.

فعاليتبراياستخراجكنندگانارزهايديجيتالسختترميشود

كسي فروشنده بيت كوين نيست

پیرو آگهی مورخ 1402/3/9 و 1402/3/10 در جراید کثیرالانتشار، بدین وسیله موضوع فراخوان و شرایط شرکت کنندگان در ارزیابی کیفی بشرح 
ذیل اصلاح می گردد. شایان ذکر است الباقی شرایط و مواعد زمانی فراخوان آگهی های فوق به قوت خود باقیست :

موضوع : استعلام ارزیابی توان انجام کار احداث و بهره برداری از دو پست اسکله نفتی و پتروشیمی در بندر شهید بهشتی چابهار با سرمایه گذاری 
.  B.O.T بخش خصوصی به روش

شرایط شرکت کنندگان : 
- شرکتهای ایرانی می توانند در فراخوان شرکت نمایند .

- شرکتهایی که دارای مجوز فعالیت راهبری پایانه های بندری از سازمان بنادر و دریانوردی می باشندمی توانند در فراخوان  شرکت نمایند .
-  شرکتهای دارای صلاحیت کار از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی می توانند در فراخوان شرکت نمایند .

- شرکتهای دارای صلاحیت ایمنی از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی می توانند در فراخوان شرکت نمایند .
- دارا بودن حداقل 5 سال سابقه با ارائه نمونه قراردادهای ساخت اسکله نفتی و پتروشیمی در 10 سال گذشته یا دارا بودن حداقل 5 میلیون تن 

تخلیه و بارگیری کالا/انبارداری کالاهای نفتی و فله مایع با صاحبان کالادر بنادر   .
    اداره کل بنادر و دریانوردی استان سیستان و بلوچستان 

اصلاحيه فراخوان عمومی
 استعلام ارزيابی کيفی شناسايی سرمايه گذار

شناسه آگهي : 1511288
م الف 308

 اداره کل بنادر و دریانوردی
 استان سیستان و بلوچستان

س�ازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قزوین در نظر دارد مناقصه  تهیه، نصب، تعمیر و نگهداری ملزومات ترافیکی 
مناطق 2 و 3  را به مدت 12 ماه به واجدین شرایط واگذار نماید ، لذا متقاضیان میتوانند از ساعت 13 مورخه 1402/03/21 
الی ساعت 19 مورخه 1402/03/30 جهت دریافت اسناد مناقصه به سایت اینترنتی www.setadiran.ir   مراجعه و جهت 
کسب اطلاعات بیشتر به واحد امور قراردادها ، واقع در قزوین ، خیابان فردوسی شمالی ، مابین پمپ بنزین شهید بابایی 
و پارک بانوان ، مراجعه نموده و پس از مطالعه دقیق اس�ناد مناقصه ،تا ساعت 10:00 صبح روز شنبه مورخه 1402/04/14 
مدارک مورد نیاز جهت شرکت در این مناقصه )طبق شرایط مندرج در اسناد( را در سامانه ستاد آپلود کرده و پاکت الف 

)ضمانتنامه( را به دبیرخانه این سازمان تحویل نمایند.
٭  هزینه آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.

٭  تلفن تماس در ساعات اداری 33356481~ 028 الی 83  )داخلی 113(
اقدام : سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداري قزوین

نوبت اولآگهی مناقصه
شناسه آگهي : 1511591

نظر به این که رامتین امین پور به اس�تناد دو برگ استشهادیه گواهی امضاء 
شده منضم به تقاضای کتبی جهت دریافت سند مالکیت المثنی نوبت اول به 
این اداره مراجعه و مدعی است که سند پلاک 64204 فرعی از 4 اصلی بخش 
09 مشهد به علت سهل انگاری مفقود شده و لذا با بررسی سیستم جامع املاک 
و پرونده الکترونیک معلوم گردید ششدانگ سند ذیل دفتر 1992 صفحه 121 
ثبت و سند به نام رامتین امین پور بشماره چاپی 086255 صادر و تسلیم شده 

است ، سیستم جامع املاک بیش از این حکایتی ندارد.
لذا به استناد مفاد ماده 120 آئین نامه قانون ثبت مراتب یک نوبت آگهی و متذکر 
می گردد هر کس نسبت به ملک مورد آگهی معامله انجام داده یا مدعی وجود 
سند مالکیت نزد خود می باشد ، بایستی ظرف ده روز از تاریخ انتشار این آگهی 
اعتراض کتبی خود را به پیوست اصل سند مالکیت یا سند معامله رسمی به 
این اداره تسلیم نماید بدیهی است در صورت عدم اعتراض در مهلت مقرر و یا 
وصول اعتراض بدون ارائه سند مالکیت یا سند معامله رسمی نسبت به صدور 

سند مالکیت المثنی و تسلیم آن به متقاضی اقدام خواهد شد. / م الف 405

آگهی فقدان سند مالکيت

عباس جهانی فر 
رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه دو مشهد

نظر به اینکه احمد شکیبای صنوبری به استناد دو برگ استشهادیه گواهی امضاء 
ش�ده منضم به تقاضای کتبی جهت دریافت س�ند مالکیت المثن�ی نوبت اول به 
این اداره مراجعه و مدعی اس�ت که سند پلاک 92849 فرعی از 4 اصلی بخش 09 
مشهد به علت جابجایی مفقود شده و لذا با بررسی سیستم جامع املاک و پرونده 
الکترونیک معلوم گردید ششدانگ اعیان با شماره مستند مالکیت 17320 تاریخ 
1396/02/02 دفترخانه اسناد رسمی شماره 200 شهر مشهد استان خراسان رضوی، 
موضوع س�ند مالکیت اصلی به شماره چاپی 073560 س�ری  د سال 94 با شماره 
دفتر الکترونیکی 139620306003003427 به نام احمد شکیبای صنوبری ثبت 
گردیده و سند تسلیم شده است، سیستم جامع املاک بیش از این حکایتی ندارد.

لذا به اس�تناد مفاد ماده 120 آئین نامه قانون ثبت مراتب یک نوبت آگهی و متذکر 
می گردد هرکس نسبت به ملک مورد آگهی معامله انجام داده یا مدعی وجود سند 
مالکیت نزد خود می باشد، بایستی ظرف ده روز از تاریخ انتشار این آگهی اعتراض 
کتبی خود را به پیوست اصل سند مالکیت یا سند ماعمله رسمی به این اداره تسلیم 
نماید بدیهی است در صورت عدم اعتراض در مهلت مقرر و یا وصول اعتراض بدون 
ارائه سند مالکیت یا سند معامله رسمی نسبت به صدور سند مالکیت المثنی و تسلیم 

آن به  متقاضی اقدام خواهد شد. م الف 404

آگهی فقدان سند مالکيت

عباس جهانی فر
رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه دو مشهد

شركت بهره برداري نفت و گاز گچساران در نظر دارد فراخوان ارزيابی کيفی جهت برگزاری مناقصه عمومی مربوط  به خرید پیچ و مهره در سایز هاي مختلف  شماره) 2002092660000073(را 
از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت برگزار نمايد. کليه مراحل برگزاری فراخوان ارزيابی از دريافت و تحويل اسناد استعلام ارزيابی کيفی تا ارسال دعوتنامه جهت ساير مراحل مناقصه، 
از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )ستاد( به آدرس  www.setadiran.ir  انجام خواهد شد. لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلی، مراحل ثبت نام در سايت 
مذکور و دريافت گواهی امضای الکترونيکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. تاريخ انتشار فراخوان در سامانه ستاد 1402/03/17 الی 1402/03/20 می باشد. اطلاعات و اسناد مناقصه 

عمومی پس از برگزاری فرآيند ارزيابی کيفی و ارسال دعوتنامه از طريق سامانه ستاد به مناقصه گران ارسال خواهد شد. حداقل امتياز ارزيابي كيفي 55 امتياز مي باشد.
شرکت ها و موسسات دانش بنيان در مناقصات و عرضه کالاهای دانش بنيان ساخت داخل دستگاه های اجرايی حائز اولويت می باشند و همچنين کالای پيشنهادی الزاما می بايست از فهرست 

بلند منابع واحد دستگاه مرکزی وزارت نفت)AVL(تامين گردد. 
مهلت دريافت اسناد استعلام ارزيابی کيفی تاريخ : 1402/03/31

مهلت ارسال پاسخ استعلام ارزيابی کيفی تاريخ : 1402/04/14
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار : آدرس : گچساران - فلكه الله - شركت بهره برداري نفت و گاز گچساران -  تلفن : 07431922394 – 32224411 - 074

مرکز تماس سامانه ستاد : 021-41934
دفتر ثبت نام سامانه ستاد : 88969737 و 85193768

فراخوان ارزيابی کيفی جهت برگزاری مناقصه عمومی 
شماره 25/ج د/1402

نوبت دوم
شناسه آگهي : 1508379

شركت ملي نفت ایران
شركت ملي مناطق نفتخیزجنوب

شركت بهره برداري نفت وگازگچساران 
» سهامي خاص «

خريد پيچ و مهره در سايز هاي مختلف  مربوط به درخواست شماره 0100631

شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر در نظر دارد به استناد ماده 82 قانون محاسبات عمومي و ماده 10 آیین نامه معاملات شركت اراضي تحت مالكیت خود را واقع در شبكه آبیاري و زهكشي آبپخش )اراضي بند 
محمد عبداله( به مساحت تقریبي 333 هكتار مطابق قوانین و مقررات موجود جهت سه دوره كشت از تیر 1402 لغایت خرداد 1405 به صورت آبي )آب مازاد دو نوبت آبیاري تكمیلي( و با مشخصات ذیل را از 
طریق مزایده عمومي و با جزییات مندرج در اسناد مزایده، با بهره گیري از سامانه تداركات الكترونیكي دولت )www.setadiran.ir (و با شماره مزایده 5002001431000003 به صورت الكترونیكي واگذار نماید. 
-تبصره: آب بهاي مصرفي مربوط به دو نوبت آبیاري تكمیلي مطابق با تعرفه آب بهاي كش�اورزي سال هاي زراعي 1403-1402، 1403-1404 و 1404-1405 محاسبه و در زمان آبیاري به صورت جداگانه 

وصول مي گردد.
- تضمین شركت در مزایده باید به صورت ضمانتنامه معتبر بانكي سه ماهه یا واریز وجه نقد به شماره حساب IR 040100004001103406375983 و شناسه حساب 941295010100000000000000000000 به 
نام تمركز سپرده جاري شركت آب منطقه اي بوشهر نزد بانك مركزي جمهوري اسلامي ایران ارایه گردد به پیشنهادهاي فاقد سپرده، سپرده هاي مخدوش، سپرده هاي كمتر از میزان مقرر، چك شخصي 

و نظایر آن مطلقا ترتیب اثر داده نخواهد شد.
-هزینه خرید اسناد مزایده مبلغ 2/500/000 ریال مي باشد كه مي بایس���ت ب�ه حس�����اب ش��م��اره IR 630100004001103403018818به نام تمركز وجوه درآمد شركت آب منطقه اي بوشهر نزد 

بانك مركزي جمهوري اسلامي ایران و شناسه حساب 370103473295010000000000000001 واریز و فیش واریزي آن همراه با درخواست شركت در مزایده تحویل گردد.
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تعادل | فرشته فريادرس |
با راي نماين��دگان مجلس، كلي��ات واردات خودروهاي 
كاركرده تصويب شد. بنابر اظهار نظر نمايندگان مختلف، 
هدف از تدوين اين لايحه ساماندهي بازار خودرو و افزايش 
تنوع بازار از طريق واردات خودروهاي كاركرده است. اين 
لايحه اكنون در اختيار دولت قرار دارد تا آن را اجرايي كند. از 
طرفي، بر اساس مصوبه جديد دولت، تعرفه واردات خودرو 
بين ۱۱ تا ۱۷۱ درصد تعيين ش��د. اگرچه برخي فعالان 
ب��ازار، اين افزايش تعرفه را به نفوذ دوباره مافيا و ترس آنها 
از تداوم ريزش قيمت خودرو در بازار ارتباط مي دهند، اما 
برخي تحليلگران بازار معتقدند، تعرفه پلكاني از ۱۶ درصد 
تا ۱۷۱ درصد اتفاق مباركي است. با اين جداول در عمل 
مجوز واردات خودروي بالاي cc ۲۵۰۰ صادر شده است. 
با محاسبه قيمت لندكروز صفر ۲۰۲۳ با ۱۷۱ درصد تعرفه 
مي توان به علت اين موضوع پي برد. به گفته آنها، آزادسازي 
واردات خودروه��اي بالاي ۲۵۰۰ سي س��ي مي تواند به 
كمك بازار خودروي ايران بيايد و به زيان باندهايي نظير 
باند عباس آباد تمام شود. البته برخي هم مي گويند: با اين 
وضعيت محدود و قطره چكاني واردات خودرو كه به واردات 
كمتر از ۲ هزار دستگاه منجر شده، با افزايش سود بازرگاني، 

بايد در انتظار افزايش قيمت باشيم. 

   موافقان واردات خودرو
لايحه دوفوريتي واردات خودروهاي كاركرده، پنجشنبه  
هفتم ارديبهشت  به طور رس��مي تقديم بهارستان شد. 
حال نمايندگان در نشست علني روز دوشنبه، ۲۲ خرداد، 
مجلس شوراي اسلامي در جريان رسيدگي به كليات لايحه 
دوفوريتي الحاق موادي به قانون ساماندهي صنعت خودرو، 
با ۲۱۲ رأي موافق، 4 رأي مخالف و ۳ رأي ممتنع از مجموع 
۲۲۶ نماينده حاضر در جلس��ه موافق��ت كردند. روح الله 
عباسپور سخنگوي كميسيون صنايع و معادن مجلس در 
توضيح كليات اين لايحه گفت: در حال حاضر خودروسازي 
دو مشكل كيفيت خودرو و قيمت تمام شده را دارد و براي 
ارتقای كيفيت خودرو، كاهش قيمت تمام شده، همكاري 
با مراكز علمي و دانشگاهي و رقابت با خودروسازي جهاني 
بايد واردات خودرو صورت گيرد. س��خنگوي كميسيون 
صنايع و معادن مجلس با بيان اينكه دو خودروساز كشور 
بازار را انحصاري تلقي مي كنند، بيان كرد: با واردات خودرو، 
خودروساز داخلي ديگر نمي تواند خودروي بي كيفيت ارايه 
كند و در رقابت با خودروي خارجي نسبت به ارتقای كيفيت 
و كاهش قيمت توجه خواهد داش��ت. همچنين قاس��م 
جعفري معاون امور نظارت و هماهنگي معاونت پارلماني 
رياست جمهوري در دفاع از كليات لايحه مذكور گفت: در 
دو دوره استيضاح وزير صمت موضوع خودرو پررنگ ترين 
بحث استيضاح بود و اگر حاكميت تصميم درست و قاطع 
نگيرد، همچنان مشكلات خودرو تكرار مي شود. وي تأكيد 
كرد: با تنوع بخشي به محصولات خودرو و تسهيل ارايه اين 
كالا مي توانيم تأثير مثبتي در قيمت خودرو داشته باشيم. 
برخي نمايندگان به جزييات لايحه اش��اره داش��تند كه 
مي توان در زمان مناسب آن را اصلاح كرد، اما نبايد تسليم 
فضاي مجازي افسارگسيخته شويم. علي اكبر كريمي نيز 
در موافقت با كليات لايحه مذكور گفت: ما از سال 9۷ كه با 
جهش ارزي و مشكلات اين حوزه مواجه شديم، با كاهش 
در روند توليد خودرو نيز روبرو شديم و اين موضوع باعث 
تقاضاي متراكم شده در اين بازار و عدم تعادل در عرضه و 
تقاضا شد. مصطفي طاهري رييس كميسيون صنايع و 
معادن مجلس با تصريح به اينكه ب��ه واردات خودرو هاي 
كاركرده اصرار داريم، توضي��ح داد: مجلس و دولت براي 
تنظيم بازار خودرو به واردات آن ورود كرده اند، ۱۵ كشور 
اروپايي، عربي و امريكايي واردات خودرو هاي كاركرده را 
انجام داده اند بنابراين اين روش متعارف بوده است. به گفته 
او، در قانون واردات خودروي كاركرده وجود دارد، اما برخي 
محدوديت ه��ا ورود اين خودرو ه��ا را قفل مي كند، با اين 

حال بايد گفت با واردات خودرو هاي كاركرده ارز كمتري 
مصرف مي ش��ود و در بازه زماني كوتاه مدتي مي توان آثار 
واردات خودرو بر بازار داخل را مشاهده كرد. در زمان حاضر 
قيمت خودرو هاي خارجي ۸ برابر قيمت آن در كشور هاي 
همسايه است كه با واردات خودرو مي توان اين موضوع را 
مديريت كرد. اين نماينده مردم در مجلس با اشاره به سه 
كاركرد لايحه دولت براي واردات خودرو هاي كاركرده ابراز 
كرد: انتقال فناوري، خدمات پس از فروش و حقوق ورودي 
در لايحه ديده شده است و شماره گذاري آنها بايد بر اساس 

استاندارد هاي داخلي صورت گيرد.

   مخالفان چه گفتند؟ 
اما مخالفان واردات چه گفتند؟ مس��لم صالحي نماينده 
مردم اقليد در مجلس در مخالفت با كليات لايحه مذكور در 
اظهاراتي گفت: هيچ كس با ضرورت واردات خودرو چه نو و 
چه كاركرده در مجلس مخالف نيست و همه بر ضرورت آن 
تاكيد داريم، اما يكي از دغدغه هاي ما اين است كه در قانون 
ساماندهي صنعت خودرو مشخص نكرديم كه خودروي نو 
يا خودروي كاركرده وارد شود، بنابراين اگر دولت اين قانون 
را به درستي اجرا كند، بسياري از مشكلات بازار خودرو از 
بين خواهد رفت و دس��ت مافياهايي مانند ايران خودرو و 
سايپا از بازار كوتاه مي شود. محسن زنگنه نماينده مردم 
تربت حيدريه هم در مخالفت با كليات لايحه مذكور عنوان 
كرد: تصميم امروز ما در قيمت كالاهاي اساسي تاثيرگذار 
است؛ رهبر معظم انقلاب فرمودند جوزده نشويم، نبايد به 
دليل هجمه اي كه در فضاي مجازي ايجاد شده، تصميم 
نامعقولي بگيريم. بنا به توضيحات او، يكي از تبصره هاي 
اين لايحه خطرناك اس��ت، زيرا موضوع بندهاي ۲، ۳ و 4 
قانون ساماندهي صنعت خودرو را لازم الرعايه نمي داند، 
در واقع با تصويب اين موضوع، بحث تامين خدمات پس از 
فروش كه در يكي از بندها آمده، حذف مي شود، يا كسي 
كه ممكن است صلاحيت هم نداشته باشد، مي تواند خودرو 
وارد كند. از سوي ديگر در بند 4 قانون ساماندهي تصويب 
كرديم كه واردات خودرو بايد با توجه به ملاحظه تنظيم بازار، 
حمايت از توليد و رعايت منابع ارزي انجام شود، حال آنكه 
در تبصره اين لايحه اين موضوع نيز ملغي مي شود .هفته 
گذشته وزارت صمت اعلام كرد آيين نامه واردات خودرو را 
ابلاغ كرديم، چرا مجلس را سركار مي گذاريم؟ چرا توپ را 
به زمين خود مي اندازيم؟ اين موضوع به قانون نياز ندارد، 
ضمن اينكه اگر اين قانون مصوب شود، از فردا مجلس بايد 

جوابگوي ارز دارو و كالاهاي اساسي هم باشد.

   مصوبه جديد  تعرفه  واردات  خودرو 
در همين حال، مصوبه جديد دول��ت در مورد اصلاحات 
تعرفه اي )۳۵4( رديف تعرفه شامل كاهش و افزايش سود 
بازرگاني ابلاغ شد. محمد مخبر معاون اول رييس جمهوري 

در بخشنامه اي به وزارت صمت و امور اقتصادي و دارايي، 
اصلاحات تعرفه اي )۳۵4( رديف تعرفه ش��امل كاهش و 
افزايش سود بازرگاني، تفكيك، ايجاد، حذف و اصلاح شرح 
تعرفه و مندرجات ذيل يادداش��ت برخي از فصول كتاب 
مقررات صادرات و واردات را ابلاغ كرد. در اين بخشنامه آمده 
است: هيات وزيران در جلسه  ۱4۰۱/۱۲/۲۸به پيشنهاد 
وزارت صنعت، معدن و تجارت و به استناد اصل يكصد و سي 
و هشتم قانون اساسي جمهوري اسلامي ايران تصويب كرد: 
 ۱. اصلاحات تعرفه اي )۳۵4( رديف تعرفه شامل كاهش و 
افزايش سود بازرگاني تفكيك ايجاد حذف و اصلاح شرح 
تعرفه و مندرجات ذيل يادداش��ت برخي از فصول كتاب 
مقررات صادرات و واردات به شرح جدول پيوست شماره 
)۱( اين تصويب نامه كه تأييد شده به مهر دفتر هيات دولت 

است تعيين مي شود.
۲. پس از اعمال اصلاحات بند )۱( اين تصويب نامه سود 
بازرگاني ماش��ين آلات و تجهيزات، قطعات مواد اوليه و 
واسطه اي توليدي، صنعتي، معدني و كشاورزي موضوع 
بند )ز( تبصره )۶( قانون بودجه سال ۱4۰۲ كل كشور به 

ميزان دو درصد )۲( افزايش مي يابد.
۳. س��ود بازرگاني )۲9( رديف تعرفه مربوط به خودروي 
سواري به شرح جدول پيوست ش��ماره )۲( اين تصويب 
نامه كه تأييد شده به مهر دفتر هيات دولت است، تعيين 

مي شود.
4. طبقات سود بازرگاني شناسه )كد تعرفه هاي مندرج در 
جداول پيوست آيين نامه اجرايي قانون مقررات صادرات و 
واردات )موضوع بند )۲( تصويب نامه ش��ماره ۲۲44۶ ت 
۵9۷۶۱ ه مورخ ۱4۰۱/۲/۱۷ با اعمال بندهاي )۱( تا )۳( 

اين تصويب نامه اصلاح مي گردد.

   چند نكته  درباره  تعرفه  واردات 
بر اس��اس مصوبه جديد دولت، اصلاحات تعرفه اي ۳۵4 
رديف تعرفه ش��امل كاهش و افزايش سود بازرگاني ابلاغ 
شد. طبق اين مصوبه، تعرفه واردات خودرو بين ۱۱ تا ۱۷۱ 
درصد تعيين ش��د. برخي فعالان بازار، اين افزايش تعرفه 
را به نفوذ دوباره مافيا و ترس آنه��ا از تداوم ريزش قيمت 
خ��ودرو در بازار ارتباط مي دهند. با اين حال چند نكته در 
اصلاح تعرفه ها وجود دارد كه مي تواند سيگنال مثبتي را به 
بازار مخابره كند و اتفاقاً عليه مافيايي كه مدام به آن اشاره 
مي شود، تمام شود. از جمله اين موارد مي توان به بازگشت 
تعرف��ه خودروهاي بالاي ۲۵۰۰ سي س��ي اش��اره كرد. 
بدين ترتيب تعرفه هاي ۱۷۱ درصدي براي خودروهايي 
كه حجم موتور آنها بيش از ۳۰۰۰ سي س��ي است اعمال 
شد و تعرفه خودروهايي كه حجم موتوري پايين تري دارند 

به مراتب كمتر است.
درباره تغيير تعرفه ها مي توان به دو نكته مهم و اساسي اشاره 
كرد. اول اينكه خودروهاي با حجم موتور بالا گرچه تعرفه 

آنها تا ۱۷۱ درصد تعيين ش��ده، اما آزادسازي واردات آنها 
مي تواند به نفع بازار تمام شود و سقوط قيمت خودروهاي 
رده بالا را در پي داشته باش��د. از سوي ديگر، گرچه سود 
بازرگاني خودروهاي اقتصادي با حجم موتور پايين در اين 
تعرفه پلكاني از ۱۱ درصد شروع مي شود؛ اما پيش از اين 
تعرفه برخي از آنها صفر بود كه حالا مشمول تعرفه شده اند. 
بدين ترتيب احتمالًا بايد منتظ��ر افزايش قيمت خودرو 
در اين كلاس قيمتي باش��يم. علي خسرواني، كارشناس 
صنعت خودرو، در اين زمينه اعتقاد دارد كه تعرفه پلكاني از 
۱۶ درصد تا ۱۷۱ درصد اتفاق مباركي است. با اين جداول 
در عمل مجوز واردات خودروي ب��الاي cc ۲۵۰۰ صادر 
شده است. با محاسبه قيمت لندكروز صفر ۲۰۲۳ با ۱۷۱ 
درصد تعرفه مي توان به علت اين موضوع پي برد.  اكنون 
نگاهي به بازار امارات نشان مي دهد كه تويوتا لندكروز 4.۰ 
EXR V۶ م��دل ۲۰۲۳ با قيمت ايران در محدوده س��ه 
ميليارد و ۳۵۲ ميليون تومان خريد و فروش مي شود. در 
صورتي كه اين خودرو با تعرفه ۱۷۱ درصد به ايران برسد، 
حدود 9 ميليارد تومان قيمت مي خورد. اين در حالي است 
كه معدود لندكروزهاي ۲۰۲۲ ك��ه در ايران وجود دارند، 
اكنون بيش از 4۰ ميليارد تومان قيمت دارند. يا لندكروز 
۲۰۱۳ كه سالم باشد، بعيد است بتوان به نرخي كمتر از ۱۰ 
ميليارد تومان در بازار پيدا كرد. بنابراين آزادسازي واردات 
خودروهاي بالاي ۲۵۰۰ سي سي بدين ترتيب مي تواند به 
كمك بازار خودروي ايران بيايد و به زيان باندهايي نظير باند 

عباس آباد تمام شود.

   افزايش  قيمت  در  راه است؟ 
اما دبير انجمن واردكنندگان خودرو در اين باره نظر ديگري 
دارد. مهدي دادفر مي گويد: دولت دچار كسر منابع درآمدي 
است و كسب درآمد از واردات خودرو را حق طبيعي خود 
مي داند. افزايش دو برابري سود بازرگاني نيز اگرچه به طور 
مستقيم بر قيمت خودروها اثرگذار نخواهد بود، اما با توجه به 
نوسان نرخ ارز و اينكه قرار است چه نوع ارزي ملاك محاسبه 
اين تعرفه قرار گيرد، قيمت خودرو را تحت تاثير قرار مي دهد.

او با بيان اينك��ه در حال حاضر، واردات چنداني در مورد 
خودروهاي با حجم موتور بالا صورت نمي گيرد، عنوان 
كرد كه با اين وضعيت مح��دود و قطره چكاني واردات 
خودرو كه با كش و قوس هاي فراوان به واردات كمتر از دو 
هزار دستگاه منجر شده و همچنين افزايش سود بازرگاني، 
بايد در انتظار افزايش قيمت باشيم. به اين ترتيب، هدف 
دولت نيز كه كاهش هزينه خانوار است، محقق نمي شود.  
دادافر مي گويد: چنانچه آزادي عمل م��ردم در واردات 
خودرو اعم از نو و كاركرده به رس��ميت ش��ناخته شود، 
حتي با وجود افزايش حق��وق و عوارض واردات، قيمت 
خودرو كاهشي خواهد ش��د؛ ولو اينكه نرخ محاسبات 
عوارض، افزايشي باشد.  او در ادامه سياست گذاري براي 
واردات خودرو بر اساس حجم موتور را نيز مورد انتقاد قرار 
داده و گفته است: اين سياست مانند اين است كه دولت 
واردات كفش با س��ايز بيش از 4۰ را ممنوع اعلام كند يا 
عوارض گمركي اين كالا را افزايش دهد. حدود 4 س��ال 
است كه واردكنندگان بحث تعرفه هوشمند خودرو را 
مطرح مي كنند كه مورد توجه قرار نگرفته است. پيشنهاد 
ما اين اس��ت كه تعرفه خودروها با مي��زان آلايندگي و 
مصرف بنزين كمتر كاهش پيدا كند تا بازار نيز به سمت 
برخورداري از خودروهايي خوش فروش، كم مصرف با 
آلايندگي كمتر و البته ايمني بيشتر سوق پيدا كند. اما 
براي مثال سياست گذاران تصميم مي گيرند كه واردات 
خودرو با حجم موتور بيش از دوهزار سي سي را ممنوع 
كنند و متعاقب  اين تصميم، قيمت خودرو لندكروز كه 
محصول سال ۲۰۰۸ اس��ت در بازار ايران به۱۰ ميليارد 
تومان مي رسد. در حالي كه ارزش ذاتي اين خودرو بيش 
از يك ميليارد تومان نيست. بنابراين لازمه برقراري آرامش 

در بازار خودرو، بازنگري در اين سياست هاست.
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تعويق انتخابات اتاق بازرگاني 
قانوني نيست 

عضو هيات نمايندگان اتاق ايران گفت: طبق ايين نامه 
نحوه تشكيل هيات نمايندگان، انتخابات هيات رييسه 
اتاق ايران بايد در خرداد ماه انجام ش��ود. پيمان ش��اه 
اويسي در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره احتمال عدم 
برگزاري انتخابات هيات رييسه اتاق بازرگاني و صنايع و 
معادن ايران در روز يكشنبه ۲۸ خرداد ماه اظهار داشت: 
بر اساس ايين نامه نحوه تش��كيل هيات نمايندگان، 
انتخابات هيات رييسه اتاق بازرگاني ايران بايد در خرداد 
ماه انجام شود. عضو هيات نمايندگان اتاق ايران افزود: 
بسياري معتقدند كه در صورت برگزاري جلسه شوراي 
عالي نظارت و تصميم گيري در اين مرحله براي امكان 
برگزاري انتخابات هيات رييسه در تير ماه مشكل حل 
خواهد شد، چرا كه اصلاح ايين نامه جز اختيارات شوراي 
عالي نظارت است. وي تصريح كرد: به دليل محدوديت 
مصرح در قانون اتاق بازرگاني و صنايع و معادن ايران اين 
تغيير يا تعويق در انتخابات ممكن و ميسر نيست چرا كه 
به موجب مفاد ماده ۱۷ قانون اتاق بازرگاني مدت فعاليت 
و اعتبار هيات رييسه اتاق ايران 4 سال است و با توجه 
به اينكه انتخابات دوره نهم در خردادماه 9۸ برگزار شده 
بود لذا اعتبار اين دوره بر اساس قانون 4 سال و حداكثر تا 
پايان خرداد ماه است. بنابراين عملًا شوراي عالي نظارت 

نمي تواند تصميمات مغاير با قانون اتخاذ كند.

 گرانفروشي برنج ايراني 
براي توجيه واردات! 

نماينده مردم آمل با اشاره به دليل انباشته شدن برنج 
ايراني بيان كرد: مافيا با س��ود بالايي برن��ج وارداتي را 
توزيع مي كند. از سويي برنج ايراني را با كمترين قيمت 
خريداري مي كنند و به دليل توزيع برنج وارداتي انباشت 
برنج ايراني روزبه روز در حال افزايش است.  نماينده مردم 
آمل در مجلس با اشاره به اينكه دست هاي پشت پرده 
كشاورزان را به زمين زده است دليل انباشت برنج ايراني 
در انبار را واردات دانس��ت و گفت: دليل اصلي واردات 
برنج هاي خارجي نيز سود و نفعي است كه برخي تجار و 
شركت ها از جمله مافياي واردات برنج به جيب مي زنند.

به گزارش اقتصاد ۱۰۰، رضا حاجي پور ضمن اشاره به 
دلايل عدم خريد تضميني و انباشته شدن برنج ايراني 
در انبار ها بيان كرد: در حال حاضر ۱۷ استان كشورمان 
قابليت كشت برنج دارد. مسوولان مربوطه بايد پاسخ 
بدهند با توجه به حجم توليد برنج چه دليلي براي واردات 
برنج بي كيفيت وجود دارد و با كدام مجوزي وارد كشور و 
توزيع شده است؟ نماينده مردم آمل در مجلس با تأكيد 
برضرورت حمايت از توليد داخلي گفت: انصاف داشته 
باشيد و كمي به حمايت از توليد داخلي گام برداريم و 
توليد داخلي خود را اينگونه از بين نبريم. كشاورزان با 
افزايش چندبرابري نهادها، كود، امكانات اوليه، هزينه 
كارگر و نشاكار و ... برنج اصيل ايراني توليد مي كنند، اما 
اينگونه محصولشان از بين مي رود. وي با اشاره به دليل 
انباشته شدن برنج ايراني بيان كرد: مافيا با سود بالايي 
برنج وارداتي را توزيع مي كنند. از سويي برنج ايراني را 
با كمترين قيمت خريداري مي كنند و به دليل توزيع 
برنج وارداتي انباش��ت برنج ايراني روز ب��ه روز در حال 

افزايش است.

امكان انتقال منابع ديناري 
ايران در عراق فراهم شد

دبير اتاق مش��ترك ايران و عراق در گفت وگو با ايلنا، 
با بيان اينكه عراق پس از دريافت معافيت تحريمي 
از سوي فدرال رزرو امريكا در فاز نخست با پرداخت 
۲ ميليارد و ۷۰۰ ميليون دلار به ايران موافقت كرد، 
گفت: امكان انتق��ال منابع ارزي دين��اري ايران در 
عراق فراهم شده است. در دوره اعمال تحريم ها عليه 
ايران، فدرال رزرو امريكا شرايطي در نظر گرفت كه 
ايران نتواند دينار خود را در عراق تبديل به دلار كند 
و مش��كلاتي در اين زمينه ايجاد كرد؛ اما در جريان 
مذاكرات دو كشور عراق و امريكا در نهايت توافق كلي 
حاصل و مقرر ش��د كه ايران از بخشي از منابع ارزي 
خود براي واردات كالاهاي غير تحريمي از اقصي نقاط 
دنيا استفاده كند. جهانبخش سنجابي طلب ايران از 
عراق در حوزه نيرو را حدود ۸ ميليارد دلار دانست و 
تصريح كرد: طلب ايران از عراق بيشتر از اين عددها 
است و اگر اين ميزان منابع ارزي در اختيار ايران قرار 
بگيرد؛ اث��رات مثبتي در بازار ارز خواهد گذاش��ت و 
بخشي از تقاضاي موجود در بازار پاسخ داده مي شود؛ 
به عبارت ديگر نيازهاي كاذب در بازار غيررسمي را 
كنترل و امكان تامين ارز براي واردكنندگان كالا را 
تسهيل مي كند و اثرات مثبت آن در ثبات و كاهش 
نرخ ارز را در هفته هاي آينده مشاهده خواهيم كرد. 
همچنين گشايش هاي ارزي امكان تامين مايحتاج 
كالاهاي غيرتحريمي كه ش��مول آن كم نيس��ت را 
فراهم مي كند كالاهايي اعم از دارو، نهاده هاي دامي 
و ماشين آلات تبديلي كه در صنايع غذايي استفاده 
مي شوند. به گفته سنجابي؛ عراق در يك مقطع روزانه 
۱۰۰ ميليون دلار ارز به بازار رس��مي ترزيق مي كرد 
اما عراقي ه��ا در تعامل با امريكا مي��زان عرضه ارز را 
كاهش دادند از اين رو تقاضا براي ارز در كشورش��ان 
بالا رفت و شاهد نوسان  در بازار ارز بوديم اما با دستور 
نخست وزير اين كشور ميزان عرضه افزايش پيدا كرد. 
عراقي ها تلاش دارند انضباط مالي را در كشورش��ان 
مستقر كنند و از آنجايي كه پرداخت ها در اين كشور 
بر مبناي اي كش است محدوديت ها نتوانست مانع 
جدي ايجاد كند. دبير اتاق مشترك ايران و عراق در 
پاسخ به اين پرس��ش كه تجربه نشان داده است كه 
تجارت در ايام محرم و اربعين به عراق كم مي ش��ود 
پيش بيني شما از روند تجارت در سال جاري در اين 
مقطع زماني چيست؟ گفت: وقتي نوسان هاي تجارت 
دو كشور را در ۱۵ اخير بررسي مي كنيم مي بينيم كه 
همواره در نيمه دوم سال تجارت نسبت به نيمه اول 

سال رشد مي كند. 

جلسه راي اعتماد وزير صمت
به تعويق افتاد

جلسه بررس��ي صلاحيت وزير پيش��نهادي صنعت، 
معدن و تجارت، به جاي يكش��نبه هفته آينده، امروز 
)۲۳ خرداد( برگزار مي شود. احمد نادري - عضو هيات 
رييس��ه مجلس - گفته كه بنا به درخواس��ت معاون 
پارلماني رييس جمهور و با تصميم هيات رييسه مجلس 
ش��وراي اسلامي قرار شده جلس��ه بررسي صلاحيت 
عباس علي آبادي - وزير پيش��نهادي صنعت، معدن و 
تجارت - فردا )سه شنبه( برگزار شود. وي با بيان اينكه 
»نامه معرفي وزير پيشنهادي صمت در جلسه علني 
اعلام وصول شد و طبق آيين نامه قرار بود كه جلسه راي 
اعتماد هفته آينده برگزار شود«، به ايسنا گفت: زمان اين 
جلسه بنا به درخواست معاون پارلماني دولت عوض شد.

اين نماينده مجلس همچنين اظه��ار كرد: با توجه به 
سفر رييس جمهور به ونزوئلا، جلسه راي اعتماد وزير 
پيش��نهادي صنعت، معدن و تجارت ب��دون حضور 
رييس جمه��ور و با حضور مع��اون اول رييس جمهور 
تشكيل خواهد شد. پيش از اين سيدرضا فاطمي امين 
س��كاندار وزارت صنعت، معدن و تجارت بود كه با راي 
نمايندگان مجلس استيضاح ش��د. بر همين اساس، 
ابراهيم رييسي - رييس جمهور - عباس علي آبادي را 
به عنوان وزير پيشنهادي صمت به مجلس معرفي كرد.

وزير پيشنهادي جهاد
به مجلس معرفي شد

معاون پارلماني رييس جمهور از معرفي »محمد علي 
نيكبخت« به عنوان گزينه پيش��نهادي براي تصدي 
وزارت جهاد كشاورزي خبر داد. سيد محمد حسيني 
معاون پارلمان��ي رييس جمهور از معرفي محمد علي 
نيكبخت به عنوان گزينه پيشنهادي براي تصدي وزارت 
جهاد كش��اورزي خبر داد و گفت: آيت الله رييسي در 
نامه اي به »محمدباقر قاليباف«، مهندس محمد علي 
نيكبخت را به عنوان وزير پيشنهادي جهاد كشاورزي 
به مجلس ش��وراي اس��لامي معرفي كرد. وي افزود: 
معرفي نيكبخت به مجلس براي تصدي وزارت جهاد 
كش��اورزي در اجراي اصل ۱۳۳ قانون اساس��ي انجام 
شده است. سوابق آموزشي، علمي، پژوهشي، مديريتي 
و برنامه هاي فوري و اولويت دار نيكبخت به پيوس��ت 
نامه رييس جمهور به رييس مجلس ارسال شده است. 
معاون پارلماني رييس جمهور با اشاره به بخشي از سوابق 
و تجربيات نيكبخت گفت: گزين��ه دولت براي وزارت 
جهاد كشاورزي تجربيات ارزنده اي در مجموعه وزارت 
جهاد كشاورزي دارد و در رده هاي بالاي اين وزارتخانه 
از جمله معاونت برنامه ريزي و امور اقتصادي وزارت جهاد 
كشاورزي، رياست جهاد كشاورزي سيستان و بلوچستان 
و به عنوان رييس هيات مديره و مديرعامل س��ازمان 
مركزي تعاون روستايي ايران مشغول فعاليت بوده است. 

جزييات رسوب 10 هزار تن 
روغن خوراكي 

رييس كل گمرك ايران با بيان اينكه ۵ هزار تن از محموله 
۱۰ هزار تني روغن موجود در بندر اميرآباد به گمرك 
اظهار شده و در حال اخذ مجوزهاي لازم است، گفت: 
۵ هزار تن ديگر اظهار نش��ده باقي مان��ده و در مخازن 
ذخيره شده است. به گزارش خبرگزاري تسنيم، محمد 
رضواني فر رييس كل گمرك ايران در خصوص رسوب 
۱۰ هزار تن روغن خوراكي در بندر اميرآباد گفت: اين 
محموله در مرداد ماه س��ال گذشته وارد بندر اميرآباد 
مي شود و در مخازن اين بندر تخليه مي شود. 9۰ درصد 
مخازن ذخيره سازي روغن در بنادر قرار دارند به همين 
دليل نيز از اين ظرفيت به عنوان محل ذخيره روغن ها 
استفاده مي شود. وي افزود: سپس متناسب با شرايط 
ب��ازار، واردات بخش خصوصي و ني��از مردم در فصول 
مختلف كالا ترخيص و جايگزين مي شود. اين كالا نيز 
مرداد ماه سال گذشته وارد كشور شده است. ۵ هزار تن 
آن در ارديبهشت ماه امسال اظهار شده و در حال اخذ 
مجوزهاي مربوط به استاندارد و وزارت بهداشت است تا 
ترخيص شود. ۵ هزار تن ديگر نيز همچنان اظهار نشده 
باقي مانده اس��ت. رييس كل گمرك در مورد رسوب 
۳ هزار تن ذرت در بندر اميرآباد گفت: اين محموله به 
علت اخذ نكردن مجوز از س��ازمان استاندارد و مرجوع 
نش��دن محموله از كشور، در س��ازمان اموال تمليكي 

ضبط شده است.

صدور ۲۹ فقره سند مالكيت 
در قشم 

در جلس��ه اي با حضور اس��تاندار و رييس دادگستري 
هرمزگان، ۲9 فقره سند مالكيت حد نگاري شده مناطق 
آزاد و و ويژه اقتصادي جزيره قشم به رييس هيات مديره 

و مديرعامل سازمان منطقه آزاد قشم تحويل داده شد.
عادل پيغامي، مديرعامل سازمان منطقه آزاد قشم در اين 
رابطه، اظهار داشت: با تاكيدات روساي دو قوه مجريه و 
قضاييه در رفع مشكلات بنيادين دوگانگي در حاكميت، 
و پيگيريهاي مجدانه استاندار محترم جناب مهندس 
دوستي و رييس كل محترم دادگستري جناب دكتر 
قهرماني و با هدف اجراي قانون جامع حدنگار و عمل 
به تاكيدات مقام معظم رهبري و اجراي برنامه ابلاغي 
هفتم توسعه، ۲9 فقره سند مالكيت حدنگاري مناطق 
آزاد و وي��ژه اقتصادي به نام دولت جمهوري اس��لامي 
ايران به نمايندگي سازمان منطقه آزاد قشم صادر شد. 
وي ادامه داد: اين اسناد با همكاري وزارتخانه هاي امور 
اقتصادي و دارايي و جهاد كشاورزي، معاونت حقوقي 
رياس��ت جمهوري، اس��تانداري هرمزگان، دبيرخانه 
ش��وراي عالي مناطق آزاد از سوي اداره كل ثبت اسناد 
و املاك استان هرمزگان صادر شده است. با صدور اين 
۲9 فقره سند، مالكيت ۸۸ ميليون و ۵۸۸ هزار و 9۳۳ 
مترمربع از اراضي منطقه آزاد و ۶۰۳ ميليون و ۳9۰ هزار 
و ۵۳4 مترمربع از منطقه ويژه اقتصادي قشم به نام دولت 
جمهوري اسلامي ايران و به نمايندگي سازمان منطقه 

آزاد قشم تثبيت شد.

كلياتلايحهوارداتخودرويكاركردهتصويبشد/افزايشتعرفهوارداتچهاثريبربازاردارد؟

تعرفهخودروعليهباند»عباسآباد؟«

تويوتا،نيسانوهيوندايواردميشود

ترخيص ۴ هزار خودروي وارداتي
سرپرست س��ازمان توس��عه تجارت با بيان اينكه هنوز 
خودروهاي وارداتي به دست مشتريان نرسيده است، گفت: 
4 هزار دستگاه خودرو وارد گمرك شده و تعداد قابل توجهي 

هم در انتظار دريافت تاييديه استاندارد هستند.

   جزيياتي از خودروهاي وارد شده
مهدي ضيغمي در گفت وگو با خبرنگاران درباره آخرين 
وضعي��ت واردات خ��ودرو، اظه��ار داش��ت: از زماني كه 
فرآيند واردات خودرو در نيمه دوم سال گذشته آغاز شد 
مي دانس��تيم كه با قوانين فعلي بحث واردات خودرو كار 
سختي خواهد بود بنابراين به دنبال اصلاح و تسهيل قانون 
واردات خودرو توسط قوانين بالادستي رفتيم. سرپرست 
سازمان توسعه تجارت ايران افزود: پيشنهاد اصلاح قوانين 
واردات خ��ودرو در دي ماه پارس��ال مطرح ش��د اما ۳ ماه 
به طول انجاميد تا جلس��ه در اين مورد تشكيل شود و در 
نتيجه قانون اصلاح شده در ارديبهشت ماه ابلاغ شد. وي 
ادامه داد: به دليل ش��يوه ابلاغ قوانين بالادستي تا زماني 
كه ابلاغ به دستورالعمل تبديل شد مدتي زمان برد، لذا با 

قانون جديد، بحث واردات خودرو در خصوص استاندارد، 
گمرك، محيط زيست و غيره تسهيل شده است؛ به عنوان 
مثال در خصوص قوانين محيط زيست، يورو ۶ به يورو ۵ 
تبديل شده است يا در گمرك ديگر چالش واردات خودرو 
از طريق نمايندگي اصلي مطرح نيست. همچنين بر اساس 
قانون اصلاح شده واردات خودرو الزام استاندارد اي مارك 
)استاندارد اتحاديه اروپا( براي خودروهاي وارداتي برداشته 
شد و لذا استاندارد خودروهاي وارداتي غير از اي مارك نيز 
پذيرفته شد. ضيغمي با بيان اينكه با تغييرات به عمل آمده 
در قانون واردات خودرو و اجراي ايين نامه جديد ترخيص 
خودروهاي وارداتي تسريع مي شود، گفت: با اقدامات انجام 
شده در خصوص واردات خودرو روز شنبه تعدادي خودروي 
زوتي از گمركات كشور ترخيص شد و طي هفته جاري و 
هفته آينده نيز ترخيص خودروهاي هيوندا آغاز خواهد شد.
وي با بيان اينكه ۱۷ ش��ركت فعال ثبت سفارش واردات 
خودرو داده اند، افزود: خودروهاي وارداتي بنا نيس��ت ارز 
نيمايي دريافت كنند بلكه بحث تأمين ارز واردات خودرو از 
سوي بانك مركزي پيگيري و مقرر شد كه ارز منشأ صادرات 

غيرنفتي و صادرات غير پتروشيمي و به عبارتي صادرات 
محص��ولات خرد در اختي��ار واردات اي��ن خودروها قرار 

مي گيرد و در واقع مسير واردات خودرو هموار شده است.
مدير طرح واردات خودرو وزارت صمت ادامه داد: نزديك 
به 4 هزار دس��تگاه خودرو تاكنون وارد گمرك شده است 
و تعداد قابل توجه��ي از خودروهاي وارداتي نيز در انتظار 
دريافت تاييديه استاندارد هستند كه با توجه به تغييرات 
انجام ش��ده در اس��تانداردهاي خودرويي ب��ه زودي اين 
خودروها تاييديه استاندارد را دريافت مي كنند. وي افزود: 
تعدادي خودرو نيز در بر روي كشتي در مسير ايران است در 
مجموع نيز روند ترخيص خودروها از گمركات كشور آغاز 
شد؛ به طوري كه در سري قبل تعداد ۵۱ دستگاه خودرو 
چانگان از گمركات ترخيص شد و همانطور كه اشاره شد 
روز شنبه تعدادی خودرو ی زوتي از گمركات ترخيص شد.
ضيغمي همچنين گفت: با توجه به اقدامات انجام شده به 
زودي بالغ بر يك هزار دس��تگاه خودرو از گمركات كشور 

ترخيص مي شود.
سرپرست سازمان توسعه تجارت درباره ديگر خودروهايي 

كه به بازار ايران وارد خواهند ش��د نيز اف��زود: با توجه به 
اينكه فرآيند مذاكره و پيگيري شركت ها ادامه دارد، قطعاً 
فهرس��ت خودروهاي وارداتي نيز تغيي��ر خواهد كرد اما 
تاكنون دو شركت توانسته اند براي واردات تويوتا مدارك 

خود را ارايه كنند.
ضيغمي اضافه كرد: از سوي ديگر ۵۰۰۰ دستگاه نيسان 
نيز ثبت س��فارش شده اس��ت. مدل هايي از ماشين هاي 
كره اي مانند هيونداي نيز به بازار وارد خواهد شد و همچنين 
پيگيري ش��ركت ها براي واردات خودروهاي اروپايي نيز 

ادامه دارد.
وي ب��ا بيان اينكه تاكنون خودروهای  وارداتي به دس��ت 
مشتريان نرسيده است، تصريح كرد: با توجه به فراخوان 
سايپا به مشتريان براي واريز وجه، پس از دريافت وجه از 
مشتريان و طي شدن فرآيند اين بخش، تحويل خودروهاي 
وارداتي از س��وي شركت سايپا به مشتريان آغاز مي شود. 
ضيغمي با بيان اينكه حدود ۳۲ هزار نفر در سامانه يكپارچه 
متقاضي خريد خودروهاي وارداتي هستند، گفت: تأمين 

ارز براي واردات اين تعداد خودرو پيش بيني شده است.
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خبرروز

بارش هاي بهاري امسال همچنان ۲۴ درصد كمتر از شرايط »نرمال«
بر اساس داده هاي سازمان هواشناسي، تاكنون تنها ۴۷ ميليمتر از بارش هاي بهاري دريافت شده است و بيشترين ميزان كسري بارش مربوط به 
استان چهارمحال وبختياري به ميزان ۹۲ ميليمتر است. براساس داده هاي سازمان هواشناسي، با وجود بارش هاي سنگين اخير همچنان ميانگين 
پهنه اي بارش كشور در بهار امسال ۲۴ درصد كمتر از شرايط نرمال است. بارش نرمال كشور از ابتداي بهار هر سال تا ۲۰ خردادماه حدود ۶۲ 
ميليمتر است اما امسال حدود ۴۷ ميلي متر آن دريافت شده است. به طور كلي ميانگين پهنه اي بارش در ۲۴ استان كشور از ابتداي بهار تاكنون 
كمتر از نرمال بوده است كه بيشترين كسري با ميزان ۹۲ ميليمتر مربوط به چهارمحال و بختياري است. پس از آن به ترتيب استان هاي كهگيلويه 

و بويراحمد با ۶۳، مركزي ۵۴، قزوين ۴۹، فارس ۴۱ و خراسان رضوي ۳۸ ميليمتر بيشترين كسري بارش هاي بهاره را دارند.
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نیازنقلیهموتوری،کارگرانواحدهایزيرسازیوآسفالت،نیروهایسازمانآرامستان،
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رويخطخبر

امسال۱۲هزارپرستاربهمراكزدرمانيجذبميشوند
معاون پرستاري وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزش��كي گفت: وزارت بهداش��ت در س��ال جاري 
۲۵ هزار نيروي اس��تخدامي خواهد داشت كه ۱۲ 
ه��زار نفر از آنها گروه پرس��تاري هس��تند. عباس 
عبادي افزود: در س��ال ۲۰۲۲ اعلام شد ۶ ميليون 
كمبود نيروي پرس��تاري در دنيا وج��ود دارد. در 
حالي كه در دني��ا ۲۸ ميليون پرس��تار داريم و در 
ايران به ازاي هر تخت ۱.۸ پرس��تار وجود دارد كه 
رقم پاييني اس��ت. او با بي��ان اينكه جمعيت يكي 
از عناصر قدرت محس��وب مي ش��ود، بيان كرد: در 
بخش هاي دولتي و غيردولتي ۲۲۶ هزار پرس��تار 
داريم كه در ۱۰۶۱ بيمارس��تان مش��غول خدمت 
هس��تند. از اين تعداد ۷۰۰ بيمارستان وابسته به 
دانشگاه هاي علوم پزشكي اند كه از بيمارستان هاي 
۳۲ تخته تا بيمارستان هاي مگاهاسپيتال را شامل 
مي ش��ود. معاون پرس��تاري وزارت بهداش��ت در 
خصوص مقايسه تعرفه گروه پرستاري با پزشكي، 
تصريح كرد: پرس��تاري كار تيمي است و مراقبت 
از بيمار از ابتدا تا انتهاي بس��تري با چندين پرستار 

انجام مي شود. بنابراين براي تعرفه گذاري خدمات 
پرس��تاري از روش هيبري��د يا تركيبي اس��تفاده 
شده اس��ت. عبادي افزود: گروهي از خدمات مانند 
دياليز موردي است و گروهي از خدمات سرپايي و 
اورژانسي است. بنابراين پرداختي ها بر اساس مدل 
كار پرستار صورت مي گيرد.او با بيان اينكه يكي از 
دلايل كمبود نيروي انساني جابه جايي پرستاران از 

كشورهاي كمتر توسعه يافته به كشورهايي است 
كه در آمد پرس��تاري بالاتري دارند، گفت: موضوع 
مهاجرت در كش��ورهايي كه جمعيت بالايي دارند 
مانند هند، فيليپين و تايلند مديريت شده و به منبع 
درآمدي براي آن كشور تبديل شده است؛ به طوري 
كه نيروهاي پرس��تاري را ب��راي مهاجرت آموزش 
مي دهند و بخشي از درآمد آنها به كشور بازمي گردد. 

رويداد

»سرقفلي«چهارراههادردستمافياوباندهايكودكانخيابان
دبير مرجع ملي كنوانس��يون حقوق كودك با اشاره به 
غيرايراني بودن اكثر ك��ودكان در موقعيت خيابان در 
كش��ور، مي گويد: طبق بررسي هاي انجام شده خيابان 
محل كسب و كار كودكاني است كه يا سرپرست ندارند 
يا سرپرس��ت آنان نيازمند حمايت اس��ت و در برخي 
موارد فرهنگ كسب درآمد از كودكان، آنان را به خيابان 
مي كش��اند. بنابر آمار يونيس��ف از آخرين سرشماري 
جهاني، جمعيت كودكان كار ۵ تا ۱۷ ساله در سراسر دنيا 
به ۱۶۰ ميليون نفر سيده و در چهار سال اخير ۸.۴ ميليون 
نفر بيشتر شده است. بنابر اين آمار در ابتداي سال ۲۰۲۰ 
ميلادي ۶۳ ميليون دختربچه و ۹۷ ميليون پسربچه در 
دنيا كودك كار بوده اند، به عبارتي از هر ۱۰ كودك، يك 
كودك در جهان كودك كار تلقي مي شود و اين درحالي 
است كه در كشورهاي كمتر توس��عه يافته از هر چهار 
كودك پنج تا ۱۴ س��اله، يك كودك مشغول به كاري 
است كه براي رشد، سلامت و تحصيل او مضر محسوب 
مي شود. براساس آمارها، بالاترين نرخ كار كودكان مربوط 
به كش��ورهاي جنوب صحراي آفريقا، آسياي جنوبي و 

امريكاي لاتين است.

   ممنوعيت به كار گيري كودكان زير ۱۵ سال
در ايران، به كارگيري كودكان كمتر از ۱۵ س��ال تمام 
ممنوع است و براساس ماده ۸۰ قانون كار، كارگري كه 
سنش بين ۱۵ تا ۱۸ سال تمام باشد، »كارگر نوجوان« 
ناميده مي ش��ود و در بدو استخدام بايد توسط سازمان 
تامين اجتماعي مورد آزمايش هاي پزشكي قرار گيرد. 
با وجود مواد قانوني مطرح ش��ده در راستاي جلوگيري 
از كار كودكان، كودكاني هم هستند كه با وجود داشتن 
سن كمتر از حد نصاب تعيين شده در قانون، براي تامين 
معيشت خود در سطح خيابان ها يا كارگاه ها كار مي كنند. 
براس��اس آخرين پيش بيني هاي انجام ش��ده توسط 
سازمان بهزيستي، در مجموع حدود ۱۲۰ هزار كودك 
كار در كشور وجود دارد كه عموما قرباني فقر فرهنگي يا 
اقتصادي خانواده ها يا شرايط ناشي از مهاجرت، آوارگي 
يا بي خانماني شده اند و همين عوامل موجب كار كردن 

آنها در سن كودكي شده است.

س��يدعلي كاظمي- دبير مرجع ملي حق��وق كودك، 
ضمن بررسي ابعاد حقوقي و قانوني وضعيت به كارگيري 
كودكان و وظايف دس��تگاه ها و نهاده��اي مربوطه در 
ساماندهي كودكان كار و خيابان با بيان اينكه بيش از ۸۰ 
درصد كودكان در موقعيت خيابان، »غير ايراني« هستند، 
اظهار مي كند: باتوجه به قانون اساسي جمهوري اسلامي 
ايران، آموزه هاي ديني و اسناد بين المللي پذيرفته شده، 
ايران متعهد به حمايت از افراد نيازمند به كمك اس��ت. 
زماني كه به دليل نگراني از ويراني، بي عدالتي و رويه هاي 
غيرانساني متقاضيان پناهندگي به كشور وجود دارد، 
هميش��ه راه براي اين افراد باز اس��ت، اما مهاجراني هم 
هس��تند كه در طلب كار يا براي ارتكاب برخي از جرايم 
به طور غيرقانوني وارد كشور مي شوند. طبيعتا حمايت از 
نيازمندانِ حمايت، رويه ايران است، اما افرادي كه نيازمند 
حمايت نيستند و حضورشان در كشور غيرقانوني است 

بايد به كشور خودشان بازگردند.

   كودكان خيابان لزوما نياز مالي ندارند
كاظمي با تأكيد بر اينكه برخي ك��ودكان در موقعيت 
خيابان نياز مالي ندارند، مي افزايد: طبق بررس��ي هاي 
چند نهاد غيردولتي، برخي خانواده هاي افغانستاني نياز 
مالي ندارند، اما به جهت فرهنگ متفاوتي كه دارند، دوره 
كودكي را قبول ندارند و معتقدند به محض اينكه يك بچه 
توانايي اوليه را پيدا كرد بايد كار و كسب درآمد كند و از 
آنجايي كه نمي توانند مجوز كار بگيرند محل كار و كسب 
كودكانشان »خيابان« خواهد بود. زماني كه به اين افراد 
مشاوره لازم داده شود كه كودكان بايد كودكي كنند و 

كار كردن كودكان در ايران ممنوع است و تعهدي گرفته 
شود كه در صورت تخلف با آنها برخورد مي شود، مشكل 
برطرف مي شود. لذا شناسايي دوره كودكي در فرهنگ 
اتباع ت��ازه وارد و التزام به قوانين عدم كار كودك راه حل 

اين مساله است.

   ورود توده وار اتباع به ايران
دبير مرجع ملي حقوق كودك با تأكيد بر اينكه پديده 
مربوط به اتباع پديده پيچيده اي است، تصريح مي كند: 
درحالي كه سيستم ايران براي حمايت خاصي از كودكان 
ايراني كه داراي قواعد مش��خص و فرايندهاي روشني 
هستند برنامه ريزي شده، ما با افرادي كه داراي فرهنگ، 
قوانين و وضعيت متفاوتي هس��تند در بازه  هاي زماني 
متفاوت مواجه ش��ده ايم، از همين رو بايد وضعيت را به 
درستي شناسايي كنيم. به طور مثال والدين اتباع غير 
ايراني در بس��ياري از موارد تحت پوشش بيمه نيستند 
و به دليل اينكه به جهت فرسودگي شغلي زياد ناشي از 
اشتغال به كارهاي سنگين، زود از كار افتاده مي  شوند، در 
زمان ازكارافتادگي نمي توانند خرج خانه را تامين كنند و 
خواه ناخواه مجبورند كودكانشان را به سر كار بفرستند. 
از آنجايي هم كه مجوز قانوني براي كار كودك هم وجود 
ندارد، آنها ناگزيرند در سر چهارراه ها مشغول به كار شوند. 
مشكل ديگري كه وجود دارد اين است كه اتباع به صورت 
توده وار در امواج مختلف وارد كشور مي شوند. اين ورود 
توده وار برنامه  ريزي دستگاه  هاي دولتي را با مشكل مواجه 
مي كند و بار سنگيني را وارد مدار كاري آنها مي  كند. در 
حال حاضر ما با دو نوع اتباع غير ايراني مواجهيم؛ اتباعي 
كه از قبل وارد شده و سال هاس��ت در كشور ما زندگي 
مي كنند و با فرهنگ و قوانين ما سازگار شده  اند. طبيعتاً 
در خصوص اين اتباع كمترين نگراني در مورد اطفال و 
نوجوانان در موقعيت خيابان وجود دارد. گروه ديگر اتباع 
تازه وارد هستند كه بيشترين مشكل در خصوص اين 
گروه است. كاظمي خاطرنشان كرد: سال گذشته شاهد 
ورود موج سنگيني از اتباع به كشور بوديم و تاكنون هم 
۶ الي ۷ موج اينچنيني را تجربه كرده ايم كه مديريت آنها 

كار سختي است.

خبر

كاهش۱۵درصديورودموادمخدربهايران
دبيركل س��تاد مبارزه ب��ا مواد مخدر با اش��اره به اينكه 
ضربه به بنيان هاي مالي قاچاقچيان طي سه چهار سال 
گذشته، ۱۰ برابر شده و اين موضوع بسيار مهم تر از بقيه 
مجازات هاس��ت، گفت: به عبارتي در حوزه مقابله اين 
اقدامات منجر به اين ش��ده است كه ورود مواد مخدر به 
ايران حدود ۱۵ درصد كاهش يابد. سردار اسكندر مومني 
درخصوص افزايش توليد مواد مخدر در افغانس��تان و 
خبرهايي مبني بر كاهش توليد ترياك در افغانستان، 
توضيح داد: روند افزايشي توليد مواد مخدر در افغانستان 
از حدود ۲۰ سال پيش، بعد از اشغال افغانستان توسط 
ناتو و امريكايي ها شروع شده و تقريبا به افزايش ۵۰ برابري 
رسيده يعني از حدود ۲۰۰ تن در سال ۲۰۰۰ ميلادي 
به بالغ بر ۹۰۰۰ تن رس��يده است. او با بيان اينكه نكته 
بسيار مهم افزايش توليد مواد مخدر صنعتي است، گفت: 
در دوره اي كه طالبان آنجا حاكميت را در دست گرفتند 

ما شاهد افزايش توليد مواد مخدر سنتي و صنعتي مانند 
گذشته هستيم. اين روند افزايشي كه شروع شده است 
همچنان ادامه دارد. يك تصميمات موقتي گرفته شد و 
دستوراتي در برخي از مناطق خاص دادند و توليد مواد 
مخدر س��نتي كاهش پيدا كرده است اما در افغانستان 
بر اساس آمار رسمي س��ازمان ملل، افزايش توليد مواد 

مخدر هم سنتي و هم صنعتي را شاهد هستيم. به نظر با 
حرف و گفتار نمي شود توليد را كاهش داد و بايد در عمل 
ديده شود كه متاسفانه در عمل شاهد افزايش توليد مواد 
مخدر در افغانستان هستيم. مومني در بخش ديگري از 
سخنان خود درباره اقدامات ستاد گفت: يكي از آنها ضربه 
به بنيان هاي مالي قاچاقچيان است كه طي سه چهار سال 
گذشته، ۱۰ برابر شده و اين موضوع بسيار مهم تر از بقيه 
مجازات هاست، به عبارتي در حوزه مقابله اين اقدامات 
منجر به اين شده است كه ورود مواد مخدر به ايران حدود 
۱۵ درصد كاهش پيدا كند. به عبارتي تغيير مسير داده 
شد؛ يعني افزايش هزينه هايي كه نيروهاي مقابله اي بر 
ترانزيت و قاچاق مواد مخدر وارد كردند باعث شد ضمن 
اينكه افزايش ضربه بنيانهاي مالي را داش��تيم، به دليل 
افزايش هزينه ها بر آنها، حدود ۱۵ درصد كاهش ورود و 

انتقال از مسير ايران را داشتيم.

تعادل|
سال هاست كه مساله مديريت پسماند به 
يكي از معضلات موجود در كشور تبديل 
شده است. معضلي كه عليرغم وعده ها و شعارهايي كه 
مسوولان مي دهند، قرار نيست به طور اصولي بر طرف 
شود. در اين بين تمامي نهادها و ارگان هايي كه مسوول 
هستند، سعي مي كنند توپ مشكلات را به زمين ديگري 
پاس دهند. نه زباله هاي خانگي، نه زباله هاي بيمارستاني 
و نه حت��ي پس��ماند كارخانه ها هيچ ك��دام به صورت 
اصولي از بين نمي رود. محيط زيست سال هاست از اين 
بي مسووليتي آسيب مي بيند و رودخانه ها و فضاي سبز 
و... دستخوش تغيير و تحولاتي است كه به دليل انباشت 
زباله به وجود مي آيند. آب هاي آلوده، زمين هايي كه انواع 
شيرابه هاي سمي آلوده مي ش��وند و زندگي گياهان و 
جانواران و حتي انس��ان ها را به خطر مي اندازند. سال ها 
از زماني كه ش��هردار وقت تهران رييس مجلس كنوني 
وعده توليد انرژي از س��وخت زباله را داده بود مي گذرد 
اما در عمل هيچ وقت چنين اتفاقي اجرايي نشده است. 
مردم مناطق مختلف كه در نزديك محل هاي دفن زباله 
هستند، زندگي شان همچنان دستخوش خطراتي است 
كه با نش��ت ش��يرابه ها و گازهاي اين زباله ها در ارتباط 
است. بي توجهي به دفن مهندسي زباله باعث شده تا اكثر 
مناطق كشور به محل دفن زباله هايي تبديل شود كه اگر 
اراده اي براي مديريت اين پسماندها وجود داشت حداقل 
كار توليد انرژي از آن بود. زباله در بسياري از كشورهاي 
جهان به طلاي كثيف مشهور است چرا كه اكثر كشورها 
راه هاي استفاده، بازيافت و توليد انرژي از اين پسماندها را 
به خوبي اجرايي مي كنند اما در ايران زباله هاي به دردسر 

بزرگي براي محيط زيست و طبيعت تبديل شده است.

   آل�وده ش�دن س�فره هاي آب زيرزميني به 
شيرابه هاي سمي زباله ها

فائزه جاويد كارشناس حوزه محيط زيست در اين باره به 
»تعادل« مي گويد: هيچ كجاي كشور از خطر دفن غير 
اصولي زباله در امان نيست، از منطقه »چرام« در استان 
 كهكيلوي��ه و بويراحمد گرفته تا آراد كوه و صفا دش��ت
 و .... مردمي كه در نزديگي اين مناطق زندگي مي كنند، 

هميشه جانشان در خطر است. از سوي ديگر وقتي اين 
زباله ها به صورت غير اصولي دفن مي شود، شيرابه هاي 
آن به آب ه��اي زيرزميني نفوذ كرده و اين باقي مانده از 
سفره هاي آب زير زميني را هم آلوده مي كند. بارها و بارها 
كارشناس��ان اين حوزه در رابطه با خطرات آلوده شدن 
آب هاي زيرزميني به شيرابه هاي سمي زباله ها هشدار 
داده اند اما متاسفانه در اين رابطه هيچ مسوولي تصميمي 

عاجل و قابل اجرا نگرفته است.
او مي افزايد: سال هاست كه سعي شده تا فرهنگ تفكيك 
زباله در بين مردم جا بيفتد، در حال حاضر تعداد زيادي 
از اف��راد از اين قانون پيروي مي كنند، اما تنها اين مردم 
نيستند كه بايد زباله ها را تفكيك كنند، مساله اينجاست 
كه ما حتي راه درس��ت امحا زباله هاي تفكيك شده را 
هم بلد نيستيم. البته مس��اله بلد نبودن نيست، مساله 
اعتبار و امكاناتي است كه بايد به اين موضوع اختصاص 
داده شود اما همواره در اين رابطه كوتاهي هاي بسياري 

صورت گرفته است.

   هيچ كجا از شر زباله در امان نيست
محمد روشن زاده، فعال محيط زيست نيز در اين رابطه 
مي گويد: متاسفانه جايي را نمي توانيم پيدا كنيم كه از شر 
زباله ها در امان باشد، سراوان يكي از آن شهرهايي است 
كه مردم ساكن در آن به خاطر دفن غير اصولي زباله به 
ستوه آمده ه اند، سال گذشته بارها و بارها به اين مساله 
اعتراض كردند، بوي تعفن تمام اين منطقه را گرفته از 
سوي ديگر تجمع زباله ها باعث ش��ده تا انواع حشرات 
موذي در اين منطقه جمع شوند، بيماري هاي مختلفي 
در اين منطقه به وجود آمده است. فقط سراوان نيست 
كه اين وضعيت را دارد، ش��هر خلخال محصور در زباله 
است. حتي سال گذشته كه دادستان عمومي و انقلاب 
اين شهر از محل دفن زباله ها در خلخال ديدن كرد آن را 

غير اصولي و خطرناك ناميد.

او مي افزايد: متاسفانه چانه زني به مقامات در اين رابطه به 
جايي نمي رسد، بسياري از فعالان محيط زيست تلاش 
مي كنند تا با اس��تفاده از كمك هاي مردمي بتوانند به 
اين وضعيت س��امان بدهند، اما تا وقتي دولت پاي كار 
نباشد نمي توان به نتيجه قطعي و درست در اين رابطه 
رسيد. مساله اينجاست كه بارها و بارها كارشناسان در 
رابطه با استنش��اق گاز متان حاضل از انباشت زباله ها و 
بيماري هايي كه در انسان توليد مي كند هشدار داده اند 

اما اين هشدارها هيچ وقت جدي گرفته نشده است.

   تعداد »مراكز دفن مهندسي پسماند«
 بسيار انگشت شمار است

از س��وي ديگر مديركل دفتر مديريت پسماند سازمان 
حفاظت محيط زيست به ايلنا گفت: عدم امحاي علمي 
پسماند ها، عدم تفكيك مناسب، تصفيه نشدن شيرابه ها 
و ساير معايبي كه در سيس��تم مديريت پسماند ايران 

وجود دارد، سالانه حدود ۴۴۸  هزار  ميليارد ريال معادل 
نزديك به ۴۵ هزار ميليارد تومان به محيط زيست كشور 

خسارت مي زند.
مهدي خادم ثامني درباره مهم ترين معضلات كش��ور 
در مديريت اصولي پسماندها و شيرابه هاي ناشي از آن 
و خس��ارت هاي حاصل از دپو و دفن انبوه پسماندهاي 
مديريت نش��ده و ورود ش��يرابه هاي تصفيه نش��ده به 
عرصه ه��اي طبيعي توضيح داد: آخرين آمارها نش��ان 
مي دهد كه سالانه حدود ۲۱ ميليون تن پسماند عادي 
در كش��ورمان توليد مي ش��ود كه از اين مقدار، حدود 
۷۰ درصد پسماندهاي تر و مابقي پسماندهاي خشك 
هستند. مديركل دفتر مديريت پسماند سازمان حفاظت 
محيط زيست ادامه داد: در سال هاي اخير تعداد مراكز 
دفن پسماند در كشورمان محدودتر شده است و به ۳۰۱ 
سايت كاهش يافته كه اين اقدام در راستاي هدف گذاري 
محيط زيستي منطقه اي رسيدن به »پسماند صفر« انجام 

شده است تا ميزان آلودگي منابع آب و خاك بر اثر دپوي 
پسماند در طبيعت كمتر شود، اما هنوز تا رسيدن به نقطه 

مطلوب در اين زمينه بسيار فاصله داريم. 

   عدم امحاي علمي پسماند ها و تصفيه نشدن 
شيرابه ها

خادم ثامني با اشاره به آخرين تحقيقات انجام شده درباره 
خسارت هاي مالي ناشي از عدم مديريت اصولي پسماند 
بر محيط زيست كشور گفت: در س��ال ۱۳۹۸ سازمان 
حفاظت محيط زيس��ت، پژوهش��كده محيط زيست و 
توس��عه پايدار و موسسه پژوهش��ي مهندسي راهبرد 
دانش پويا، پژوهش��ي را انج��ام دادند كه ه��دف از آن 
طراحي يك نقشه راه براي مديريت پسماند استان هاي 
ش��مالي كش��ور بود. مديركل دفتر مديريت پسماند 
سازمان حفاظت محيط زيست ادامه داد: در آن پژوهش، 
محققان براي به دست آوردن آمار خسارات مالي ناشي 
از مديريت نشدن پسماندها و شيرابه هاي حاصل از آن 
بر محيط زيس��ت، ابتدا ارزش تقريبي منابع آب، خاك، 
هوا و ساير منابع طبيعي را برآورد كردند و ضمن تخمين 
آسيب هركدام از محل هاي دپوي پسماند بر عرصه هاي 
طبيعي و منابع آبي و خاكي و... در سطح كشور، از مجموع 
اعداد و ارقام به دست آمده، رقم ۴۴۸  هزار  ميليارد ريال 
را به عنوان ميزان خسارت هاي سالانه ناشي از مديريت 
نشدن اصولي پسماندها و شيرابه ها بر محيط زيست كشور 
اعلام كردند. آخرين آمار مربوط به اين مساله نيز در همان 
سال ۹۸ به دست آمده و تاكنون آمار جديدتري در اين 

زمينه اعلام نشده است. 

   عمده مراكز دفن پسماند در ايران 
بسيار قديمي هستند 

خادم ثامني با تاكيد بر اينكه تعداد مراكز دفن مهندسي 
پس��ماند عادي در ايران بس��يار انگشت ش��مار است، 

عنوان كرد: متاس��فانه عمده مراكز دفن پسماند عادي 
در كش��ورمان بسيار قديمي هس��تند، به عنوان مثال 
مجتمع آرادكوه در جنوب تهران كه حجم ورود پسماند 
به آن از ساير مراكز دفن كشور بيشتر است، بيش از ۵۰ 
سال قدمت دارد يا در سايت س��راوان رشت نيز حدود 
۴۰ سال است كه زباله دفن مي شود. البته در سال هاي 
اخير، ساماندهي مركز دفن پسماند سراوان آغاز شده و 
قرار است شيرابه هاي حاصل از پسماندهاي ورودي به 
اين س��ايت، به تصفيه خانه اي هدايت شود كه اخيرا در 
مجاورت اين مركز دفن احداث شده است تا ديگر شاهد 
ورود شيرابه هاي تصفيه نش��ده سايت پسماند سراوان 

رشت به دل جنگل ها و رودخانه هاي منطقه نباشيم. 

   ض�رورت ج�دي اس�تحصال گاز مت�ان از 
لندفيل هاي بزرگ پسماند در كشور 

خادم ثامني با بيان اينكه براي استاندارد شدن يك مركز 
دفن پسماند، بايد علاوه بر تصفيه خانه شيرابه، محلي نيز 
براي استحصال گاز متان در آن لندفيل پيش بيني شود، 
اظهار داشت: با توجه به اينكه در سايت هاي دپوي پسماند 
همواره بر اثر فعاليت ميكروارگانس��يم هاي بي هوازي و 
تجزيه مواد آلي، گاز متان توليد مي شود كه يكي از گازهاي 
گلخانه اي به حس��اب مي آيد، حتما بايد در مراكز دفن 
مهندسي، برنامه مديريت استحصال گاز متان نيز وجود 
داشته باشد؛ چراكه نش��ت اين گاز از سايت هاي دپوي 
پسماند، مي تواند باعث انباشته شدن آن در اتمسفر شود؛ 
همانطور كه در سال گذشته گزارشي از وجود ابر متان در 
جنوب تهران منتشر شد كه احتمالا ناشي از خروج چندين 
ساله گاز متان از مجتمع دفن زباله آرادكوه است. مديركل 
دفتر مديريت پس��ماند سازمان حفاظت محيط زيست 
ادامه داد: در مجتمع آرادكوه از چند سال قبل قرار بود كه 
ش��هرداري تهران با يك شركت از كره جنوبي قراردادي 
را براي اس��تحصال گاز متان در قالب مكانسيم توسعه 
پاك منعقد كند كه متاسفانه به علت تحريم هاي ظالمانه 
اين اتفاق رخ نداد. اخيرا قرار ش��ده است كه شركت هاي 
دانش بنيان داخلي، برنامه هاي خود را در اين زمينه ارايه 
دهند تا شهرداري براي استحصال گاز متان و توليد برق 

حاصل از آن با اين شركت ها به توافق برسد. 
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